
وزیر صنعت، معدن و تجارت مطرح کرد

رشد 17.7 درصدی صادرات در 10 ماهه امسال 
خریدار  وزیــر صنعت، معــدن و تجارت گفت: 
توازن منابع و مصارف خانواده از 10 سال گذشته 

به هم ریخته و قدرت خرید کاهش یافته است.
سید رضا فاطمی امین در همایش »پیشران های 
اقتصادی فرصتی برای توسعه ملی« اظهار داشت:  
صادرات کشور امســال در 10 ماهه ابتدای سال 
نســبت به 10 ماهه سال گذشــته 1۷.۷ درصد  و 

واردات 1۶.۹ درصد رشد داشته است.
وی بیــان کرد:  نکته مهم این اســت کــه واردات 
کالاهای واسطه ای1۶ درصد رشــد داشته است 
و در واردات کالاهای ســرمایه ۵1 درصد رشــد 
داشــته ایم .فاطمی امین اظهار داشــت: براساس 
آمــار مرکز آمــار، در موضــوع رشــد اقتصادی، 
در ۶ ماهــه اول، بخش صنعت ۴.۹ درصد رشــد 
داشته اســت بنابراین وضعیت اقتصادی در قالب 
شــاخص های کلان اقتصادی خوب است اما این 

بدان معنا نیست که مسائل ما حل شده است. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان داشــت: مسائل 
ما سلسله مراتبی دارد که ریشه اصلی آن مسائل، 
به هم ریختگی ها در ساز و کار هاست یعنی نهادها 
قوانین و ساز و کارها دچار مشکل است که نتیجه 
آن بی ثباتی و ناترازی اســت به طــوری که ما در 

مخارج و مصارف خانوار ناترازی داریم. 
وزیر صمت بیان کرد: سال گذشته رشد اقتصادی 
اندک بوده اســت بنابراین درآمدها زیاد نشــده و 
تورم بسیار بالا بوده اســت بنابراین توازن منابع و 
مصارف خانواده از 10 ســال گذشته به هم ریخته 
و قــدرت خرید کاهش یافته اســت.فاطمی امین 
اظهار داشــت: برای حل ناتــرازی در تولید قطعا 
نمی توان همه مسائل را با هم حل کرد اما می توان 
همه آنها را باهم تحلیل کرد و با یک نقشــه راه آنها 
را یک به یک حل کرد لذا در نقشه راه وزارت صمت 
یک ســری کارها را برای خودمان تعریف کرده ایم 
و جلو می رویم البته افت و خیز هــم وجود دارد و 
در کارها همواره مقصــر آن پنهانی وجود دارد که 

هیچگاه دیده نمی شــوند. وی بیان کرد: بنابراین 
در نقشه راه یکسری مســائل را برعهده گرفته ایم 
و در مجموع حرکت های قابل قبولی انجام شــده 
است اما یک سری مسائل را شــما باید حل کنید 
و به عبارتــی باید یک همــکاری و هماهنگی بین 

حاکمیت و کسب و کار وجود داشته باشد. 
فاطمی  امین اظهار داشــت: به سه دلیل صادرات 
دارای اهمیت است در درجه اول تامین منابع ارزی 
برای واردات است؛ دومین اهمیت صادرات حضور 
در صحنه های بین المللی اســت، باید کالاهایی را 
تولید کنیم که کمتر کشوری آن را تولید می کند و 
این مسئله و صادرات چنین کالاهایی به ما قدرت 
می بخشــد، در این زمینه هدف گذاری های انجام 
شده است تا شــاخص پیچیدگی تولید در اقتصاد 
ایران که اکنون بالای ۶۵ درصد است را به زیر ۴0 
درصد برسانیم و باید نســبت به صادرات و به ویژه 

صادرات کالاهای پیچیده تمرکز شود.
وزیر صنعت معدن و تجارت اظهار داشت: در برخی 
از شهرها مشــکل ما کمبود نیروی کار و در برخی 
دیگر مشکل ما کمبود شــغل است بنابراین  توزیع 
جغرافیایی ســرمایه گذاری را در استان ها دنبال 

می کنیم.

سخنگوی اقتصادی دولت اعلام کرد

بهبود شرایط ارزی در هفته های آینده
معاون اول رئیس جمهور مطرح کرد
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مرکز مبادله ارز و طلا آغاز به کار کرد
 ورود به دوره جدید قیمت گذاری ارز

آیت الله رئیسی در گفت وگو با شبکه جهانی و ملی تلویزیون چین:
همکاری های ایران و چین در یک نقطه 

عطف قرار دارد

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد
وز عرضه ۶.۵ میلیارد دلار ارز در نیما طی ۵۰ ر
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توافقات چین، برد بزرگ ایران در برابر آمریکا
علاالدین بروجردی  بیانیه یک موضوع گیری رســمی متداول و در همه کشــورها 
مرسوم است؛ روسای جمهور پس از دیدار های رســمی، در پایان مذاکرات برای تنویر 
افکار عمومی از مواضع دو کشــور و ابعاد محتلف مذاکرات، بیانیــه صادر می کنند، در 

واقع بیانیه محصول یا چکیده سفر است.
 بیاینه در بخش های مختلف سیاســی، بیــن المللی و اقتصادی تنظیم می شــود،تا 
آنجایی که من اطلاع دارم، این بیانیه، بیانیه جامعی اســت. سفر رئیس جمهور به چین  
در یک مقطع بسیار مهمی صورت گرفت؛ از یک طرف آمریکایی ها بازی را بر هم زدند و 
از برجام خارج شدند و تحریم های ظالمانه و غیر قانونی را علیه ما آغاز کردند و از طرف 
دیگر اروپایی ها که هیچ وقت اســتقلال سیاســی از آمریکا نداشــته اند، بنا داشتند با 

تحریک مردم، بحران را به جمهوری اسلامی ایران تحمیل کنند. 

یادداشت

رابطه ناترازی برق و ارزش ریال
مهدی عرب صادق فاصله توان تولیدی برق در کشــور تا نیاز مصرف در تابستان سال 
1۴01 حداقل معادل ده هزار مگاوات بوده است که این میزان خاموشی اثرات مخربی 
بر صنعت و اقتصاد کشور گذاشته است و لیکن برای پنهان کردن خاموشی در تابستان 

اخیر از عنوان مدیریت مصرف استفاده گردید که مایه تأسف است.

دیدگاه

پیرو آگهــی دعــوت منــدرج در روزنامــه های 
کثیرالانتشار دنیای اقتصاد به شماره ۵۶۶8 مورخ 
1۴01/11/20 و جهان صنعت به شــماره ۵1۹0 
مورخ 1۴01/11/20، جلسه مجمع عمومی فوق العاده 
صاحبان سهام شــرکت معدنی و صنعتی چادرملو 
)سهامی عام(، رأس ســاعت 10 صبح روز دوشنبه 
مورخ 1۴01/12/01، با حضــور دارندگان 8۴/3۹ 
درصد از کل ســهامداران شــرکت و یا نمایندگان 
قانونی آنها ، نماینده ســازمان بورس و اوراق بهادار، 
نماینده حسابرس مســتقل و بازرس قانونی، اعضاء 
هیأت مدیره و مدیر عامل شرکت در محل مجموعه 
فرهنگی ورزشی وزارت کار و امور اجتماعی، سالن 
تلاش به نشــانی : تهران- خیابان ولیعصر - بالاتر از 
جام جم - نرسیده به چهارراه شهید چمران )پارک 

وی( تشکیل گردید.
به گزارش خبرنگار ما در این جلســه پس از انتخاب 
آقاي دکتر راعی نماینده گروه سرمایه گذاری امید، 
بعنوان رئیس مجمع و ناظرین آقایان سلحشــوری 
نماینده سهام عدالت و  مونســان نماینده نماینده 
شــرکت فولاد مبارکه ، خلیل زاده نماینده سازمان 
بــورس و اوراق بهــادار و بازرس قانونی شــرکت، 
مهندس امیر علی طاهــر زاده  بعنوان دبیر مجمع و 
مدیر عامل شرکت،  گزارشي از عملکرد و برنامه هاي 
اجرایي شامل عملیات اســتخراج ، تولید  و فروش 
محصولات و طرح ها و برنامه های  آتی شــرکت که 
بخشی از آن از محل افزایش سرمایه تامین می گردد 
به اطلاع حاضران رسانده شــد و در ادامه، گزارش 
حسابرس و بازرس قانونی ارائه گردید و تصمیمات 

ذیل اتخاذ و مورد تصویب قرار گرفت.

افزایش سرمایه : 
مرحله اول : مجمع، با افزایش سرمایه از مبلغ 11۹ 
هزار میلیارد ریال به مبلغ 1۹2 هزارو ۵00 میلیارد 
ریال )منقسم به 1۹2 هزارو ۵00 سهم عادی با نام 

یک هزار ریالی( از محل سود انباشته موافقت نمود.
مقرر شــد هیأت مدیره پس از عملــی نمودن این 
مرحله افزایش سرمایه نســبت به اصلاح ماده »۵« 

اساسنامه شرکت به شرح زیر اقدام نماید :
  مقرر شــد هیأت مدیره برای کلیۀ ســهامداران 
به میزان متعلقه از محل سود انباشــته سهام با نام 
جدید منظور و در صورت ایجاد پاره سهام با رعایت 
حقوق ســهامداران اقدامات قانونی لازم را مطابق 

مقررات معمول دارد.
مرحله دوم : مجمع، با انجام افزایش ســرمایه از 
مبلغ 1۹2 هزارو ۵00 میلیــارد ریال به مبلغ 2۷1 
هزارو ۵00 میلیارد ســریال از محل مطالبات حال 
شده و آورده نقدی ســهامداران موافقت و بر اساس 
ماده »1۶2« لایحه قانونی اصلاح قسمتی از قانون 
تجارت، اختیــار عملی نمودن افزایش ســرمایه و 
اصلاح ماده »۵« اساســنامه را طی مدت دو سال به 
هیأت مدیره تفویض نمود تا هیــأت مدیره پس از 
اخذ مجوز از سازمان بورس و اوراق بهادار نسبت به 

عملی نمودن آن اقدام نماید. 
    مقرر گردید هیأت مدیره حق تقدم های استفاده 
نشده و پاره ســهم های حاصل از افزایش سرمایه را 
در هر مرحله و با رعایت مفاد مــاده »1۷2« لایحه 
اصلاح قسمتی از قانون تجارت و با رعایت شرایط و 
ضوابط قانونی سازمان بورس و اوراق بهاداردرمهلت 
مقرر توســط شــرکت و از طریق بازار بورس عرضه 
و مبلغ حاصــل از فروش پــس از کســر هزینه ها 
و کارمزدهــای متعلقــه به حســاب بســتانکاری 

سهامداران ذینفع منظور گردد.
  در راســتای مصوبــه شــماره 128۵1۹/ت 
۵۹۷۵۹هـــ مــورخ 1۴01/0۷/20 هیأت محترم 
وزیران و بــا عنایت بــه توضیحات ارائه شــده در 
مجمع، هزینه کرد به مبلــغ ۵,۶3۴ میلیارد ریال 
به منظور اجــرای مصوبۀ مذکور مــورد تنفیذ قرار 
گرفت و مقرر گردید درخصوص مابقی مبلغ تعیین 
شده تا ســقف ۷,000 میلیارد ریال، هزینه کرد با 
رعایت صرفه و صلاح شــرکت و لحاظ تمامی ابعاد 
مالی، استراتژیک، اجتماعی و فنی در اختیار هیأت 

مدیره قرار گیرد. 
همچنین مقرر گردید به گونه ای تدبیر گردد که از 
بابت تأمین آب هیچ هزینه ای به مجموعه شــرکت 

معدنی و صنعتی چادرملو تحمیل نگردد.
 پیرو بند »۶« صورتجلســۀ مجمع عمومی عادی 
ســالیانه مورخ 1۴01/0۴/18 شــرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو، مقــرر گردید حق حضور اعضای 
غیرموظف هیأت مدیره از ابتدای ســال 1۴01 به 
ازای برگزاری حداقل دو جلســه در ماه تا سقف دو 
جلسه قابل پرداخت باشد. حق حضور کمیته های 
تخصصی هیأت مدیره نیز به ازای برگزاری حداقل 
یک جلســه در ماه، حداکثــر یک بــار در ماه قابل 

پرداخت است. همچنین به پرسنل، مشاورین و هر 
فردی که هرگونه رابطۀ قراردادی با شرکت دارد در 
صورت عضویت در کمیته های تخصصی شرکت از 

تاریخ این مصوبه حق حضور تعلق نمی گیرد.
بر اساس همین گزارش هــدف شــرکت معدنــي 
و صنعتــــي چادرملــــو )ســهامی عــــام(، از 
افزایــش ســــرمایۀ  تأمین بخشی از منابع مورد 
نیاز جهت تکمیل طرح های توســعه در دست اجرا 

شامل: 
 ۵۴۶   احداثِ نیروگاه ســیکل ترکیبی به ظرفیت ِ

EPC مگاوات به صورت
   احــداث کارخانــۀ فروآلیاژهــا )فرومنگنــز 
پرکربــن، فروســیلیکو منگنــز و فروســیلیس 
بــه ترتیــبِ ِ بــــا ظرفیــــت تولید20,000 و 

30,000 ،1۵,000  تن در سال.
   احــــداث خط تولید فرآورده هــــای نســوز 
شــامل )  310  هزار تن فــــرآوری انــواع مــواد 
نســوز   18۵ هــزار تــــن تولیــد انــواع آجــر، 

جــرم و قطعــات ویــژۀ نســوز.
  احداث کارخانه اکســیژن شــماره 2  به ظرفیت 

 EP 1۵,000 ِ نرمال متر مکعب بر ساعت به روش
  جبران مخارج انجام شــده بابت مشــارکت در 

افزایش سرمایۀ شرکت هاي سرمایه پذیر.
  مشــارکت در افزایش ســرمایۀ شــرکت  های 

سرمایه پذیر
   جبــران مخارج انجام شــده  بابــت تحصیل 

سرمایه گذاری ها  )خرید سهام و تأسیس شرکت(ِ 
  تحصیل سرمایه گذاری ها) تاسیس شرکت- در 

جریان( .
  جبران مخارج ســــرمایه ای انجــــام شــده 
بابــــت خریــــد و ســــاخت دارایی هــــای 
ســرمایه ای ) ساختمان  و تأسیســات، ماشــین 
آلات و تجهیــــزات، وســــایل نقلیــــه و ...( و 

تکمیــل طرح های در دست اجرا و توسعه .
  تأمین بخشــی از ســرمایۀ در گردش مورد نیاز 
شــرکت به منظور تأمین ســنگ آهن )استخراج و 

خرید(.
این افزایش سرمایه از محل، سود انباشته، مطالبات 
حال شدۀ سهامداران و آوردۀ نقدی و منابع داخلی 

شرکت تامین می گردد.

سرمایه چادرملـو بیش از 2 برابر شد
تصویب افزایش سرمایه چادرملو از مبلغ  119 هزار میلیارد ریال به 271 هزار 500 میلیارد ریال در مجمع عمومی فوق العاده

فراخوان مناقصه عمومي
  ) ارزيابي كيفي- فشرده (  

شماره 1401/0021-1

روابط عمومي شركت بهره برداري نفت و گاز مسجدسليمان

شركت بهره برداري نفت و گاز مسجدسليمان در نظر دارد مناقصه عمومي يك مرحله اي شماره  1-1401/0021 مربوط به پروژه تكميل كارهاي باقيمانده احداث ساختمان اداري 
مسجدسليمان – كارهاي تاسيسات مكانيكي )تجديد مناقصه( فراخوان شماره 2001093984000056 را از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت  به نشاني www.setadiran.ir  برگزار 

نمايد.كليه مراحل برگزاري فراخوان از دريافت و تحويل اسناد فراخوان تا بازگشايي پاكت ها از طريق سامانه مذكور انجام خواهد شد.
الف- شرح مختصر خدمات: پروژه تكميل كارهاي باقيمانده احداث ساختمان اداري مسجدسليمان – كارهاي تاسيسات مكانيكي

ب- محل اجراي خدمات و مدت انجام كار: محل اجراي خدمات :شركت بهره برداري نفت و گاز مسجدسليمان         مدت انجام كار : 6 ماه
 ج –برآورد كارفرما: برآورد كارفرما :  042ر638ر462ر83   ريال

د – الزامات و شرايط متقاضيان )مدارك ذيل بايد در پاكت استعلام ارزيابي كيفي بارگذاري و ارسال شوند(: گواهينامه معتبر تاييد صلاحيت ايمني پيمانكاري صادره از 
وزارت تعاون ،كار و رفاه اجتماعي - گواهينامه معتبر تاييد صلاحيت پيمانكاري حداقل رتبه 5 تاسيسات و تجهيزات - اساسنامه شركت/آگهي تاسيس شركت / آخرين تغييرات شركت در روزنامه 

رسمي/ آگهي آخرين تغييرات ثبتي دارندگان امضا مجاز معتبر مناقصه گر- ساير موارد مندرج در استعلام ارزيابي كيفي
ر- نوع و مبلغ تضمين شركت در مناقصه )فرايند ارجاع كار(: نوع تضمين: ضمانتنامه بانكي مبلغ تضمين : 000ر000ر173ر4  ريال

ه  - محل و مهلت دريافت اسناد : از كليه متقاضيان واجد شرايط دعوت ميگردد ظرف مهلت مقرر جهت اعلام آمادگي و دريافت اسناد مناقصه و استعلام ارزيابي كيفي بصورت همزمان،از 
طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت به نشاني www.setadiran.ir اقدام نمايند. باتوجه به اينكه مناقصه بصورت فشرده انجام مي شودـ پس از بررسي هاي لازم و ارزيابي كيفي سوابق 

متقاضيان، پاكات پيشنهادي)الف،ب،ج( شركتهايي گشايش خواهد شد كه حداقل امتياز ارزيابي كيفي مندرج در استعلام ارزيابي را كسب نمايند.
1- مهلت اعلام آمادگي : بصورت الكترونيكي )غيرحضوري( از ساعت 07:00  تاريخ 1401/11/23 لغايت ساعت 19:00تاريخ 1401/11/27
www.setadiran.ir 2- مبلغ خريد اسناد: پرداخت مبلغ 000ر840 ريال از طريق درگاه پرداخت الكترونيكي موجود در سامانه به نشاني

ضمنا متقاضيان بايد حداكثر ظرف مدت ذيل مدارك ارزيابي كيفي مورد نياز را مطابق با اطلاعات و شرايط قيد شده در آگهي مناقصه و مفاد استعلام ارزيابي كيفي ، از طريق سامانه )ستاد( در 
پاكت پاسخ استعلام ارزيابي كيفي بارگذاري نمايند. بديهي است مناقصه گزار اين حق را براي خود محفوظ مي دارد به مداركي كه مطابق شرايط مندرج در متن آگهي و استعلام ارزيابي كيفي 

تنظيم يا ارائه نشده باشند ترتيب اثر نداده يا مردود اعلام نمايد . 
و-  محل، زمان تحويل و گشايش پيشنهادها: متقاضيان مكلفند پيشنهادات )پاسخ استعلام ارزيابي كيفي، پاكات الف ، ب و ج( خود را حداكثر تا ساعت 10:45 روز شنبه  مورخ 
1401/12/13 به صورت الكترونيكي و از طريق سامانه)ستاد( تسليم نمايند. ضمنا پاكات پاسخ استعلام ارزيابي كيفي ساعت 11:00 روز شنبه مورخ 1401/12/13 گشايش ميگردد و زمان 

گشايش پاكات الف،ب و ج در صورتجلسه پرسش و پاسخ )پيش از تسليم نرخ(  در روز دوشنبه مورخ 1401/12/01 ساعت 11:00 تعيين و ابلاغ خواهد شد.
 تاريخ انتشار نوبت اول :  1401/12/02         تاريخ انتشار نوبت دوم:  1401/12/03   شماره ثبت در پايگاه ملي مناقصات: 53/138/141    

     www.mis.nisoc.ir             http://ieps.mporg.ir             www.shana.ir

شركت ملي نفت ايران
نفتخيز جنوب

شركت ملي مناطق 
شركت بهره برداري نفت و گاز مسجدسليمان )سهامي خاص(

شناسه آگهی:1456798
نوبت دوم



معاون اول رئیس جمهور مطرح کرد

مشکلات اقتصادی کشور ناشی از غفلت در سرمایه گذاری

آیت الله رئیسی در گفت وگو با شبکه جهانی و ملی تلویزیون چین:

همکاری های ایران و چین در یک نقطه عطف قرار دارد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهار شنبه     3  اسفند 1401    شماره 1270

توافقات چین، برد بزرگ ایران در برابر آمریکا
علاالدین بروجردی  بیانیه یک موضوع گیری رســمی متداول و در 
همه کشورها مرسوم است؛ روســای جمهور پس از دیدار های رسمی، 
در پایان مذاکرات برای تنویر افکار عمومی از مواضع دو کشــور و ابعاد 
محتلف مذاکرات، بیانیه صــادر می کنند، در واقــع بیانیه محصول یا 
چکیده سفر اســت. بیاینه در بخش های مختلف سیاسی، بین المللی 
و اقتصادی تنظیم می شــود،تا آنجایی که من اطلاع دارم، این بیانیه، 

بیانیه جامعی است.
 سفر رئیس جمهور به چین  در یک مقطع بسیار مهمی صورت گرفت؛ 
از یک طرف آمریکایی ها بــازی را بر هم زدند و از برجام خارج شــدند 
و تحریم هــای ظالمانه و غیر قانونــی را علیه ما آغــاز کردند و از طرف 
دیگر اروپایی ها که هیچ وقت استقلال سیاسی از آمریکا نداشته اند، بنا 
داشــتند با تحریک مردم، بحران را به جمهوری اسلامی ایران تحمیل 
کنند. در چنین شــرایطی که روســیه با آمریکا و غرب ماه هاســت در 
اوکراین درگیر است و یک جنگ جدی بین طرفین برقرار است، انجام 
چنین ســفری و توافقات مهم فی ما بین طرفین، بسیار حائز اهمیت و 
مهم است. این ســفر پس لرزه های فراوانی داشت که کماکان در رسانه 
های آمریکایی وغربی ادامه دارد.به طور قطع ایــن تفاهم نامه برای ما 
برُد برُد است، آقای »شی جین پینگ«، شش ســال پیش، قبل از سفر 
به عربســتان به تهران آمد، ولی به دلیل دیدگاه حاکم بر دولت قبل، که 
بســیار امیدوار بودند برجام را با غرب پیش ببرند، که تصور بسیار واهی 
بود، چرا که آزموده را آزمودن خطاست. در مقطعی که برجام در مرحله 
اول مورد توافق قرار گرفت، دیدیم شــل و توتــال و بقیه با همین تفکر 
حاکم بر آن دولت، وارد عرصه شــدند و ما حتــی عذرچینی ها را که در 
برخی حوزه های نفتی مان شاغل بودند، خواستیم و غربی ها را آوردیم، 

ولی در نهایت ترامپ آمد و بازی را به هم زد.
به نظر می رسد چینی ها خیلی زود به اشتباه خود در سفر به عربستان 
و موضع گیری های سیاســی خود پی بردند و وزیــر خارجه چین در 
سفری که به مصر داشت در آن جا با احترام به تمامیت ارضی جمهوری 
اسلامی ایران ، به مقوله سه جزیره اشاره و به اشتباهی که در آن مقطع 
انجام داده بودنــد اذعان کرد. همچنین در مذاکــره تلفنی با آقای امیر 
عبدالهیان هم بر این موضوع تاکید کردند. ما هم از نظر سیاسی و هم از 
نظر اقتصادی برد کرده ایم و این یکی از دســتاوردهای این سفر بود. در 
زمانی که در تحریم هستیم وبه دلیل فشار آمریکا حتی از پول خودمان 
که در کره اســت نمی توانیم اســتفاده کنیم منطق و حفظ منافع ملی 
حکم می کند که از ظرفیت موجود استفاده کنیم و اینکار در این سفر به 
میزان قابل توجهی محقق شده است. فراموش نکنیم به لحاظ فناوری 
چین امروز مساوی اســت با آمریکا و تمام برندهای دنیا در چین تولید 
می شــود. باید تلاش کنیم آنچه را که روی کاغذ توافــق کرده ایم ، به 
میزانی که توانمندی به خــرج دهیم وارد عمل کنیــم و این می تواند 

موجب حفظ منافع ملی ما شود.

روایت میرتاج الدینی از جلسه غیرعلنی مجلس
تشکیل کمیته مشترک دولت و مجلس برای ارز

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شــورای اسلامی توضیحاتی 
درباره جزئیات جلسه غیرعلنی امروز مجلس درباره نوسانات قیمت ارز 
داد.حجت الاسلام محمدرضا میرتاج الدینی، با اشاره به جلسه غیرعلنی 
مجلس درباره نوســانات قیمت ارز، اظهار داشت: مجلس صبح امروز به 
علت شوک ارزی که به بازار وارده شده است، جلسه ای غیرعلنی برگزار 
کرد. ۵ نفر از نمایندگان به قید قرعه نقطه نظرات خود را مطرح کردند. 
در این جلسه تاکید شــد که باید از تجارب گذشته برای کنترل قیمت 
ارز اســتفاده کرد و هر چه ســریع تر راهکارهای منطقی و علمی برای 
کنترل این شوک ارزی و رســاندن بازار به ثبات و آرامش در نظر گرفته 

شود و اقدام عاجل کرد.
وی متذکر شــد: در این جلسه تاکید شد که در گذشــته هم از این نوع 
شوک های ارزی داشــتیم و باید از تجارب گذشته استفاده کنیم. البته 
تاکید شد که سیاست ها و روش هایی که در گذشته انجام شده اما نتیجه 
بخش نبوده اســت، نباید دوباره تکرار شــود. راهکارهای علمی برای 

کنترل نوسانات ارزی وجود دارد و این راهکارها را باید دنبال کنیم.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شــورای اسلامی تصریح کرد: 
نظر کمیســیون اقتصادی مجلس این بود که تعیین نــرخ ثابت برای 
ارز مخالف قانون و منطق علم اقتصاد اســت و در برنامه های پنج ساله 
توسعه هم ارز شــناور دیده شــده بود که باید به آن عمل کرد. با وجود 
این دولت ســابق ارز ۴200 تومانی را به عنوان نرخ ارز ثابت اعلام کرد و 

دولت فعلی هم نرخ ارز ثابتی را در نظر گرفته است.
میرتاج الدینی ادامه داد: در جمع بندی جلســه مطرح شــد که کمیته 
مشــترکی بین تیم اقتصادی دولــت و کمیســیون اقتصادی مجلس 
تشــکیل خواهد شــد تا راهکارهای کنترل نوســانات ارزی را تعیین 
کنند و پیشنهادات این کمیته در جلسه ســران قوا بررسی و درباره آن 

جمع بندی و تصمیم گیری خواهد شد.
وی اظهار داشــت: تورم منجر به کاهش قدرت خرید مردم می شــود و 
برای آن مجلس و دولت باید راهکاری بیاندیشــند تا قدرت خرید مردم 
حفظ شود. در این جلسه مطرح شد که یکی از راهکارها عملیاتی کردن 
این موضوع، اعطای کالابرگ الکترونیکی است که اقلام اساسی و مورد 
نیاز مردم با نرخ دولتی و در کارت یارانه افراد قابل عرضه باشد. دولت این 
مســیر را آغاز کرده و مجلس هم با آن موافق است و برای سال آینده این 
مسیر کامل تر خواهد شد تا کالاهای اساسی با نرخ دولتی به دست مردم 
برسد.نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی گفت: روز گذشته 
در دولت هم جلسه ای برای کنترل ارز تشکیل شده و قرار است به زودی 
جلسه ای دیگر در این زمینه برگزار شود. تصمیم و جمع بندی نهایی در 
جلســه دوم خواهد بود که از طرف مجلس هم ریاست مجلس و برخی از 
نمایندگان اقتصادی مجلس حضور دارند. پیش بینی بنده آن است که 
با تصمیمی که به زودی درباره ارز اعلام خواهد شــد، آرامش به بازار ارز 
بازمی گردد.وی تاکید کرد: غیر از کالاهای اساسی که برای حفظ قیمت 
آن ها در بازار دولت باید مداخله کند، نســبت به مابقی موارد هم دولت 
بازار متشکل ارزی تشکیل داده است و باید در آنجا هم کنترل های لازم 
صورت گیرد.عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: همچنین صادرکنندگان باید بتواننــد ارز خود را به داخل 
بازگردانند و با نرخ شــناور عرضه کنند. محدود کــردن صادرکنندگان 
که حتماً ارز خود را به قیمت نیمایــی اعلام کنند، یکی از عوامل افزایش 
قیمت ارز است. غیر از صادرات محصولاتی مثل پتروشیمی و محصولات 
شرکت های بزرگ دولتی یا نیمه دولتی که ارزشان در سامانه نیما عرضه 
می شــود، مابقی صادرکننــدگان بخش خصوصی باید سیاســت های 
درستی نسبت به ارزآوری داشته باشند و سیاست و برنامه باید این باشد 

که بتوانند ارز خود را به صورت شناور عرضه کنند.

یادداشت

تریبون

 عضو کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی گفت:  
در تبصره 12 مصوب شــد که در ســال آینده حقوق 

سربازان به ویژه سربازان متأهل افزایش یابد.
 ابراهیم رضایــی در جمع خبرنگاران با اشــاره به روند 
بررســی لایحه بودجه در کمیســیون تلفیق مجلس 
اظهار داشت: در تبصره 20 یکی از نمایندگان پیشنهاد 
کرد که لایحه به گونه ای اصلاح شــود که حقوق همه 
مدیران به طور شــفاف اعلام شــود، بنــده موافقت و 

حمایت کردم اما با اختلاف اندکی رأی نیاورد.
وی اضافه کــرد: در تبصره 12 که مربــوط به حقوق و 
دستمزد است، با مشــورت یکی از دوستان، پیشنهاد 
کردم که حداکثر حقوق مدیران و مسئولان کشور ۴0 

میلیون تومان در ماه باشد.
نماینده دشتســتان افزود: ابتدا می خواستم پیشنهاد 

20 یا 30 میلیون را بدهم اما به خاطر نگرانی 
از عدم رای آوری، ۴0 میلیون را مطرح کردم، 
در دفاع از پیشــنهادم هم گفتم که در نظام 
اســلامی مســئولان باید همچــون مردم 
زندگی کنند.وی تصریح کرد: در حال حاضر 
بســیاری از کارکنان دولت بــا حقوق هفت 
میلیون تومان زندگی می کننــد و در حوزه 

انتخابیه بنده بسیاری با حقوق ماهانه دو میلیون و سه 
میلیون تومان زندگی می کنند، در این شرایط درست 

نیست که مدیران کشور حقوق ۵0 میلیونی بگیرند.
رضایی خاطرنشــان کرد: تاکید کردم که اگر مدیری 
حقوق 30 میلیونی و ۴0 میلیونی را کم می داند لیاقت 

مسئولیت در نظام اسلامی را ندارد.
وی ادامه داد: در شرایط فعلی که مردم زیر شدیدترین 

فشــارهای اقتصادی و معیشــتی هستند، 
این می تواند پیــام حداقلــی مجلس برای 

همدردی با مردم باشد.
عضــو کمیســیون تلفیق مجلس شــورای 
اســلامی افزود: در نهایت علیرغم همراهی 
جمعی از همکاران، پیشــنهاد رأی نیاورد و 
سقف حقوق مســئولان همانند سایرین ۵0 

میلیون تومان تصویب شد.
وی گفــت: انتظار داشــتم این پیشــنهاد در مجلس 
انقلابــی رأی بیاورد و این در شــأن مجلــس که خانه 
ملت است نبود، شاید سایر دستگاه ها راغب نباشند اما 
مجلس خانه ملت است و اگر ما برای این امور پیش قدم 
نشویم دیگر نمی توانیم ادعای انقلابی بودن و مردمی 
بودن داشته باشیم.رضایی اظهار داشت: سال ها است 

که در جایگاه منتقد و مطالبه گــر به دریافت کنندگان 
حقوق های نجومی اعتراض کردیم حــالا که نوبت به 

خودمان رسید نباید چشم بر هم ببندیم.
عضو کمیســیون امنیت ملــی و سیاســت خارجی 
مجلس شورای اســلامی تاکید کرد: از آنجا که حقوق 
نماینــدگان مجلس خیلی کمتر از این عددها اســت، 

تصویب آن دور از انتظار نبود.
وی افزود: یکی از مصوبات ارزشــمند مجلس یازدهم 
افزایش هفت برابری حقوق ســربازان وظیفه بوده که 

الحمدلله ثمرات فراوانی در پی داشته است.
نماینده دشتستان در مجلس شــورای اسلامی اضافه 
کرد: امســال نیز در تبصره 12 مصوب شد که در سال 
آینده حقوق سربازان بویژه ســربازان متأهل افزایش 

یابد.

عضو هیئت رئیســه کمیســیون اجتماعــی مجلس 
گفت: نظــارت برخط مجلــس بر تخصیــص بودجه 
باعث شــفافیت در محل هزینه کرد اعتبارات و کاهش 

جابجایی تخصیص ها خواهد شد.
حسن لطفی، با اشــاره به مصوبه کمیســیون تلفیق 
بودجه مبنی بر اینکه وزارت امــور اقتصادی و دارایی 
مکلف شــد هر اعتبــاری را که بر اســاس قانون برای 

پروژه ها و حقوق و مزایا می پــردازد، به صورت برخط 
و روزانه یا حداکثر ظرف یــک هفته به مجلس گزارش 
کند تا در اختیار نمایندگان قرار گیرد، اظهار داشــت: 
این مصوبه باعث ایجاد شــفافیت در محل هزینه کرد 

اعتبارات و کاهش جابجایی تخصیص ها خواهد شد.
وی گفت: یکی از چالش هایی کــه در حوزه بودجه ای 
داریم آن اســت که بودجه بر اســاس مفروضات بسته 

می شــود در حالی که بودجه باید بر مبنای عدد و رقم 
تخصیص پیدا کند.عضو هیئت رئیســه کمیســیون 
اجتماعی مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: بودجه 
بر اســاس مفروضات اســت، چرا که منابع و مصارف 
بودجه به مرور به دســت می آید و همین مسئله باعث 

می شود که بودجه از شفافیت کافی برخوردار نباشد.
نماینده مردم رزن در مجلس شــورای اســلامی بیان 

کرد: کمیســیون تلفیق بودجه به علــت آنکه بودجه 
سالانه کشــور از شــفافیت لازم برخوردار باشد، این 
مصوبــه را به تصویب رســاند. البته معتقــدم گزارش 
تخصیص های بودجه نباید صرفاً به اعضای کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس ارائه شــود و باید این گزارش به 
صحن مجلس داده شــود تا هم نمایندگان و هم مردم 

در جریان جزئیات بودجه قرار گیرند.

مجلس

مجلس

طیبه بیــات  معاون اول رئیــس جمهور 
تاکید کرد: مشــکلات امروز کشور در همه 
بخش های اقتصــادی، ناشــی از غفلت در 
ســرمایه گذاری و بی توجهی به بهره وری 

است.
 محمــد مخبــر در نخســتین همایــش 
پیشــران های اقتصــادی فرصتــی برای 
توسعه ملی، با اشاره به تأکیدات مقام معظم 
رهبری در خصوص اولویت خنثی ســازی 
تحریم ها افــزود: باید به نقطــه ای از قوت 
اقتصادی برسیم که دشــمنان نتوانند هیچ 
عملیات و توطئه اقتصادی علیه کشور انجام 
دهند که این مهم با حضــور فعالان بخش 

خصوصی میسر می شود.
معاون اول رئیس جمهور بــا بیان اینکه در 
حــال حاضر بخــش خصوصی در کشــور 
می تواند به راحتی عــلاوه بر انجام مبادلات 
اقتصادی در سطح بین المللی در زمینه های 
صــادرات، واردات و جابجایی هــای مالی، 
اقدامــات اقتصادی خــود را انجــام دهد، 
گفت: قطعاً دولت بــا توجه به محدودیت در 
برخی امکانــات و ظرفیت ها به اندازه بخش 
خصوصی چنین توانایی نــدارد و به همین 
دلیل باید هر چه سریع تر زمینه های حضور 
و فعال شــدن بخش غیردولتی در اقتصاد 

فراهم شود.
وی خاطر نشــان کرد: بهــره وری به رغم 
استعدادهای فراوان در کشــور قابل توجه 

نیست و باید ســه مؤلفه دانش، تکنولوژی 
و به روز کردن تجهیــزات در امر بهره وری 
مورد توجه ارکان اقتصادی کشور قرار گیرد 
که در این زمینه نیز بخش خصوصی توانایی 
دارد با ورود تکنولوژی، بهره گیری از دانش 
اساتید و پژوهشــکده ها و همچنین آینده 

نگری پرچم دار بهره وری در کشور باشد.
مخبــر با تاکیــد بــر اینکه پیشــران های 
اقتصــادی طلیعه اقتصاد کشــور در آینده 
هســتند، تصریح کــرد: در مرحله جدید 
پیشــرفت، دولت با تمــام تــوان در کنار 
کارآفرینان، فعالان بخش اقتصادی و بخش 

خصوصی است.
معــاون اول رئیس جمهور در این مراســم 
که در مؤسســه آموزش و پژوهش مدیریت 
و برنامه ریزی برگزار شــد، به توانایی بخش 
خصوصی و شناسایی مشــکلات و راهکار 
حل مســائل کشــور اشــاره کرد و اظهار 
داشت: نقش مدیریت و برنامه ریزی در کنار 
پیشران های اقتصادی در توسعه و پیشرفت 
کشور در سالیان گذشــته کمتر دیده شده 

است.
وی ادامه داد: تبدیــل یک بخش خصوصی 
به پیشــران اقتصــادی موضوعی بســیار 
مهم اســت که در این زمینه هم باید برنامه 
ریزی های کلان صورت پذیــرد و هم برای 
این کار بخش خصوصــی باید خطرپذیری، 
جســارت و افق دورتر و بلندتر برای توسعه 

فعالیت های خود را تعریف کند.
مخبــر با بیان اینکه مشــکلات کشــور در 
دهه های گذشته ناشی از تورم بالا و سرمایه 
گذاری منفــی بود، گفت: ایــن دو موضوع 
به درآمد ســرانه پایین، بیکاری و ضعف در 
تولید در کشور منجر شــده است که اگر به 
بخش خصوصی و سیاســت های مورد نظر 
مبنی بر فعال شــدن بخش خصوصی توجه 
می شد شــاهد برخی مشکلات این چنینی 

در کشور نبودیم.
معاون اول رئیس جمهــور ادامه داد: امروز 
در محاســبات، تصمیمات و معادلات مهم 
جهانی و منطقه ای به مرحله ای رسیده ایم 
که قدرت ها و کشورهای جهان نمی توانند 
جمهوری اســلامی ایران را نادیده بگیرند 
اما در بخش اقتصادی نتوانســته ایم سهم 
مطلوب خود را از اقتصــاد جهانی به خوبی 

بگیریم در حالی که امکانات و ظرفیت های 
مالی و اقتصادی در ایران به گونه ای اســت 
که باید ایران پرچــم دار اقتصاد منطقه ای 
باشــد.وی افزود: باید اقتــدار اقتصادی در 
کنار اقتــدار و ســاحت نظامــی و امنیتی 
جمهوری اســلامی ایران در سطح منطقه و 

جهان شناخته شود.
مخبر به عنوان نمونه با اشــاره به رتبه اول 
ایران در نفــت و گاز و همچنیــن رگه های 
بزرگ ذخایر معدنی در کشــور گفت: تنها 
با ۷ درصد اکتشــاف ذخایر معدنی مس در 
دنیا در رتبه پنجم قرار داریــم در حالی که 
در حوزه تولید ایــن بخش، با وجود امکانات 
و ظرفیت های کشور رتبه بیست جهانی به 
جمهوری اســلامی ایران اختصاص یافته 
و این نشــان می دهد که نتوانستیم از تمام 
امکانات و ظرفیــت بخش خصوصی بخوبی 

استفاده کنیم.
معــاون اول رئیــس جمهور تاکیــد کرد: 
طبق یکی از پیــش بینی هــای اقتصادی 
کشــورهایی که دارای نفت، پتروشــیمی 
و معادن مس باشــند دچار رکــود تورمی 
نخواهد شــد که وضعیت اقتصــادی امروز 
کشــور نشــان می دهد به خوبــی در این 

بخش ها سرمایه گذاری انجام نشده است.
وی ادامه داد: مشــکلات امروز کشــور در 
همه بخش های اقتصادی ناشــی از غفلت 
در ســرمایه گذاری و همچنین بی توجهی 

به بهره وری اســت که دولــت برنامه ریزی 
های لازم با همکاری پیشران های اقتصادی 
برای عبور از این مشــکلات را در دستور کار 

دارد.
مخبر با اشــاره به نامگذاری شعار اقتصادی 
در دوازده سال گذشته از سوی مقام معظم 
رهبری و تاکید ایشــان در سالیان گذشته 
برای توجه به اصل ۴۴ افزود: ایشان همواره 
به دنبال فعال کردن بخش خصوصی بودند 
امــا دولت ها توجــه کافی به ایــن موضوع 
نداشــتند و به بخش خصوصی بــه عنوان 
رقیب نــگاه می کردنــد و ایــن موضوع در 
جلسات متعددی که با کارآفرینان و فعالان 
اقتصادی برگزار می کنیم همواره به عنوان 
یک مشکل بزرگ مورد تاکید قرار می گیرد.

وی ادامه داد: جمهوری اسلامی در بالاترین 
رده حاکمیتــی تصمیــم به حضــور فعال 
بخش خصوصی در اقتصــاد دارد اما فعالان 
اقتصادی هم باید بــر روی احقاق این حق 
خود ایســتادگی کنند و از مشکلات پیش 

روی نهراسند.
معاون اول رئیس جمهور در تشریح تصمیم 
و برنامه دولت برای فعال شدن پیشران های 
اقتصادی در کشــور، تاکید کرد: ظرفیت ها 
و ســازوکارهای بهره وری و اقدامات دانش 
بنیان بــرای پیشــران های اقتصــادی در 
جلسات مختلف تعیین شده است که حتماً 
دولت از آنان با تمام توان پشتیبانی می کند.

حقوق سربازان افزایش می یابد

نظارت برخط مجلس بر تخصیص بودجه باعث شفافیت می شود

خریدار   رئیس جمهور با بیان اینکه سفر 
به چین در راستای نگاه راهبردی جمهوری 
اســلامی ایران به همکاری با چین اســت، 
اظهار داشــت: چین امروز یکی از مهمترین 
شرکای تجاری ایران است و همکاری های 
دو کشور در عرصه دوجانبه و نیز منطقه ای 

و فرامنطقه ای در یک نقطه عطف قرار دارد.
 آیت الله ســید ابراهیم رئیســی در جریان 
Xinw�  سفر به چین در گفتگویی با برنامه
en Lianbo شبکه جهانی و ملی تلویزیون 
چین، در پاسخ به سؤالی درباره جایگاه این 
کشور در سیاست خارجی ایران، با اشاره به 
روابط تاریخی دو تمــدن کهن ایران و چین 
از مواضع مشــترک دو کشــور در مسائل 

بین المللی گفت.
رئیس جمهور به نگاه مشترک چین و ایران 
در زمینه مبارزه با یکجانبه گرایی در جهان، 
حفظ اســتقلال و ضرورت قدرتمند شدن 
اشــاره کرد و افزود: ظرفیت های متقابل دو 
کشور فرصت بسیار مناسبی برای گسترش 
همکاری های مشترک هم در سطح آسیا و 

هم در عرصه دو جانبه ایجاد کرده است.
رئیســی با بیان اینکه سفر به چین به عنوان 
یکی از مهمترین شــرکای تجاری ایران در 
راســتای نگاه راهبردی ایران به همکاری با 
چین صورت گرفته اســت، افزود: این نگاه 
راهبردی، امروز تبدیل به ســند شــراکت 
جامع راهبردی ایران و چین شده است و با 
توجه به توافقات صورت گرفته می توان این 
ســفر را نقطه عطفی در جهت ارتقا و توسعه 
روابط و همکاری های ایران و چین در همه 
عرصه های سیاســی، اقتصــادی، علمی و 

فناوری دانست.

رئیس جمهور در پاســخ به سؤالی درباره 
مزایای ملمــوس توافقنامه هــای امضا 
شده برای کسب و کارها، سرمایه گذاران 
و مردم عادی هم گفت: بــر پایه توافقاتی 
که مســئولین عالی ایــران و چین امضا 
کردند، دو کشــور می توانند همکاری ها 
و تعاملاتی متفــاوت از قبل در حوزه های 
صنعــت، معــدن، کشــاورزی، راه های 
مواصلاتــی و در حوزه هــای فرهنگی و 
رســانه ای رقم بزننــد. بنابرایــن از همه 
فعــالان اقتصــادی در چیــن و ایــران 
می خواهیم ظرفیت های متنوع و متقابل 
را بازشناسی کرده و سعی کنند در جهت 

ارتقــای روابط تجــاری فیمابین حرکت 
کنند.آیت الله رئیســی ابتــکار کمربند راه 
چینی ها را به ســود کشــورهای در مسیر 
این پروژه دانســت و اظهار داشت: با احیای 
این مســیر اولا آن ارتباط باستانی در جاده 
ابریشــم به شــکل مدرن و نوین در منطقه 
احیا خواهد شــد و در ثانی روابط تجاری و 
اقتصــادی منطقه تســهیل خواهد شــد. 
همچنین ایده کمربند- راه وضعیت تجاری 
و اقتصادی منطقه و حتی بخشــی مهمی از 
جهان را تســهیل کرده و باعث می شود که 
به ظرفیت های کشورهای این مسیر توجه 

بیشتری شود.

رئیس جمهور با بیان اینکه این ایده می تواند 
در راســتای تحقق اهداف مهم ســازمان 
همکاری های شــانگهای و نیز اهداف مهم 
طرح توســعه جهانی نقش آفرین باشد، بر 
همکاری جمهوری اسلامی ایران در جهت 

تحقق این ایده تاکید کرد.
رئیســی در پاســخ بــه ســوالی درباره 
تحریم هــای ۴0 ســاله آمریکایی هــا و 
ادعای سیاســتمداران این کشور مبنی 
بر اینکــه تحریم های آنهــا متوجه دولت 
ایران است و نه مردم، تصریح کرد: انگیزه 
آمریکایی هــا از اعمال تحریــم، انتقام از 
ملت ایران بابت ۴۴ سال مقاومت و ناکام 

گذاشتن آمریکا در رســیدن به اهدافش 
است. تحریم ها قرار بود ملت ما را متوقف 
کند، اما مــردم و جوان های مــا متوقف 
نشدند، دچار کندی و ایســتایی نشدند 
و از تحریم ها و تهدیدها برای خودشــان 
فرصت ها ساختند؛ پیشــرفت های امروز 
ایران در صنایع مختلف، پیشــرفت های 

قابل توجهی است.
رئیس جمهور دربــاره تعامــلات ایران در 
سازمان همکاری شــانگهای هم گفت: باور 
داریم که این ســازمان این ظرفیت را دارد 
که تعامل بین کشورهای عضو را روز به روز 
افزایش دهد و ظرفیت های منطقه آســیا را 
بهم نزدیک کرده و باعــث تبادل تجربیات 
بین کشورها باشــد؛ خصوصاً در حوزه های 
اقتصــادی و تجــاری و کارهــای فناورانه 

می توان گام های خوبی برداشت.
رئیســی خاطرنشــان کــرد: جمهوری 
اســلامی از زمانی که عضو شانگهای شده، 
تلاش کرده است که از جمله اعضای فعال 
سازمان باشــد و معتقدیم این همکاری ها 
می تواند به نزدیک  شــدن هر چــه بهتر و 
بیشــتر امکانات و ظرفیت های کشورهای 

عضو کمک کند.
برنامــه Xinwen Lianbo پربیننده ترین 
برنامه خبری روزانه در چین است که توسط 
 ،)CCTV( تلویزیون مرکزی این کشــور
تولید می شــود. این برنامه به طور همزمان 
توسط تمام ایســتگاه های تلویزیون محلی 
در چین نمایش داده می شود و آن را به یکی 
از پربیننده تریــن برنامه های جهان تبدیل 
کرده است. این برنامه از روز 1 ژانویه 1۹۷8 

در حال تولید و پخش است.
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رابطه ناترازی برق و ارزش ریال
مهدی عرب صادق فاصله توان تولیدی برق در کشــور تا نیاز مصرف 
در تابستان سال 1۴01 حداقل معادل ده هزار مگاوات بوده است که این 
میزان خاموشــی اثرات مخربی بر صنعت و اقتصاد کشور گذاشته است 
و لیکن برای پنهان کردن خاموشی در تابستان اخیر از عنوان مدیریت 

مصرف استفاده گردید که مایه تأسف است.
در حال حاضر ســطح امنیت انرژی صنایع در کشــور مــا، اندازه قابل 
قبولی ندارد و از طرفی راندمان پایین نیروگاه ها و تلفات بالای شــبکه 
انتقال، فوق توزیع و توزیع که هردوی عامل فوق در نتیجه ی ســال ها 
بی توجهی به فرسودگی شــبکه حیاتی برق بوده است و بنظر می رسد 
گروه جدیدی که در وزارت نیرو مستقر شــده اند برنامه دقیق و جدی 
برای این امر ندارند و بلکه دچار روزمرگی شده اند.بعنوان نمونه مصرف 
ســالانه ۷0 میلیارد مترمکعب گاز ارزان و بدون زحمت توسط نیروگاه 
ها، تلفاتی معادل ۵0 میلیارد مترمکعــب دارد که با افزایش راندمان به 
میزان تکلیفی برنامه ششــم و نیز 30 کاهش تلفات موجود، این میزان 
به حدود 30 میلیارد مترمکعب می رسد و این خود آورده ارزی معادل 
۴ میلیارد دلار )حــدود 200 هزارمیلیارد تومان( برای کشــور خواهد 
داشــت.در حال حاضر نوســازی صنعت برق، بطور جد نیاز به تزریق 
نقدینگی قابل توجهی به این صنعت حیاتی دارد البته سیاست گذاری 
و مولد سازی اقتصادی شبکه برق می تواند به این مسئله کمک شایانی 
داشته باشد چرا که ظرفیت های قابل توجهی در قوانین مختلف جاری 
کشور وجود دارد ولی تاکنون نسبت به بخشــی از آنها بدعملی یا ترک 
فعل های دردناکی صورت گرفته اســت و در یادداشــت دیگری تحت 

عنوان 1۴ سوال تلخ از وزارت نیرو بدان پرداخته ام.
شــبکه انتقال و توزیع در کشــور ما ظرفیت لازم برای پذیرش افزایش 
ظرفیت تولید و رفع ناترازی را ندارد و کاســتی های این حوزه، پشــت 
ناترازی برق پنهان شــده است و مدیریت در ســرمایه گذاری و برنامه 
ریزی توســعه در صنعت برق ضعف های اساسی دارد که آثار درازمدت 
نگران کننده ای دارد و بی مســئولیتی ها یا ناکارآمــدی ها در امروز، 

آیندگان را دچار مشکلات جدی می نماید.
ضعــف در برنامه ریزی هــای تعمیرات و pm در بخــش های مختلف 
صنعت برق بویژه در نیروگاه ها، تبعات ســنگینی در خاموشی تابستان 
سال گذشته به صنایع اعمال نمود و این یکی از بی برنامگی های حوزه 
تولید برق بود که آسیب آن را امروز در اقتصاد کشور، هم شاهد هستیم.

باید از کارهای بی بهره یا مضر نمایشــی فاصله گرفــت و ادعا را به عمل 
تبدیل ســاخت که رهبری معظم انقلاب هم فرمودنــد به وعده ها عمل 
کنید تا آسیب نبینید و یا اینکه در پذیرش انتقادات مغرور نشوید، امروز 
مشاهده می کنیم در آبان ماه سال جاری واحد 2 بخار نیروگاه فردوسی 
افتتاح گردید از چگونگی این افتتاح اگر بگذریم که ظاهرا آســیب هایی 
به بویلر 3 این نیروگاه وارد شده است، ادعا شــد که حدود 1۷0 مگاوات 
توان به شــبکه وارد و سنکرون شــده اســت ولی پس از این افتتاح، این 
واحد هیچ کارکردی، آنهم در اوج نیاز زمســتان نداشــت و در صورتیکه 
بحران گاز زمســتان می طلبید که این واحد بخار که کارکردش منتجه 
از خروجی و اگزاســت واحدهای گازی دیگر بود )در سیکل ترکیبی( را 
به تولید برسانید، خوب سوال مهم دیگر این است در شرایطی که مشکل 
گاز در زمســتان مطرح بود چرا واحدهای بخار 2 و 3 این نیروگاه، به مدار 
نیامد و خسارت عظیم عدم ورود این واحد ها را امروز چه کسی پاسخگو 
اســت؟بگفته برخی از مســئولین در این حوزه، طرح هــای نیروگاهی 
یا متوقف شــده اند و یا بســیار کند پیش می رود تا جایی که پیمانکاران 
این طرح با 30 درصد دورکاری، تعدیل غیرمستقیم نیرو انجام داده اند و 
امروز سرمایه گذاران نیروگاهی در یک معامله ی دو سرباخت قرار دارند.
با این روش کاری و برنامه ریزی و عمل وزارت نیرو، تابستان آینده صنایع 
وضعیت به مراتب بدتری نســبت به 1۴01 خواهیم داشت و به نظر می 
رسد، برخی گزارش های فنی که در وزارت نیرو دست به دست می شود 
صرفا بر مبنای خوشایند بالادستی هاست و نه دنیای واقع و این واقعا برای 

کشور و این حوزه خطرناک است.
سیستم مدیریت فعلی وزارت نیرو از ظرفیت های قانونی برنامه توسعه 
و قوانین رفع موانع تولید و حمایت از صنعت برق نمی توانند اســتفاده 
کامل کنند و وضعیتی که ناشــی از این بدعملی یا ترک فعل ها حادث 
می شود، هزینه کرد از آیندگان است.ما باید هاب انرژی منطقه باشیم 
و نه اینکه در پایدارســازی امنیت انرژی کشــور خودمان دچار مسئله 

باشیم و این ناشی از ناکارآمدی است که واقعا باید فکری برای آن نمود.
مشکلات اساســی که در صنعت برق باید چاره گردد مثل »تاب آوری 
شبکه برق« ، »پایین بودن نرخ تعرفه انرژی برق«، »بدهی های انباشته 
وزارت نیرو«، »واگــذاری های غیراصولی دارایــی های صنعت برق«، 
»تغییرات ســاختاری ناقص در صنعت برق«، »نبود نقشه راه و برنامه 
مدون برای گذر از شــرایط فعلی« و »یکپارچه نبودن ســاختار انرژی 

کشور«، در نهادی قدرتمند و تنظیم گر باید حل و فصل گردد.
 NERC پس امروز جای خالی یک نهــاد رگولاتوری قدرتمنــد مانند
آمریکا که رصد وضعیت انرژی در آن کشــور را زیر نظــر دارد، ضروری 
بنظر می رسد تا فراتر از دســتگاه های اجرایی دولت، رفتارهای سازمانی 
دستگاه های متولی انرژی در کشــور و تأمین برق پایدار را مورد بررسی 
قرار دهد و در این نهاد تنظیم گر، برنامه ریزی منابع صورت بگیرد و منابع 
تولید محدود با بیشترین اثر را شناسایی کند و به موقع به مدار وارد کند.
اما خاموشی در صنایع کشــور هزینه دارد و هزینه سنگینی هم دارد که 
 GDP فقط بخشــی از آن، عدم النفع اقتصادی کشور و سرکوب شاخص
است، ضمن اینکه این خاموشی ســرمایه گذاران حوزه صنعت را دلسرد 
نموده و می نماید.در یک بررسی، اگر قیمت تمام شده هر کیلوات ساعت 
برق را حدود 10 ســنت بگیریم عدم النفع اقتصادی ناشی از خاموشی و 
عدم تولید این انرژی بیش از 10 دلار است که البته در کشورهای مختلف 
متفاوت اســت.حدود ده هزار مگاوات خاموشی که متأسفانه بیشتر آن در 
تابستان سال جاری به صنایع تحمیل شد،  هزینه سرسام آوری به کشورمان 
آن هم در شرایط تحریم های ظالمانه آمریکا و غرب،  وارد نموده است و امروز 
برخی از آثار اقتصادی سخت موجود در کشــور ناشی از حذف بستر انرژی 
در برهه مهمی از ســال برای تولید کنندگانی بوده اســت، که می توانسته 
اند اثرگذاری موثری در بهبود شاخص GDP داشته باشد و وضعیت فعلی 
زیرساخت های انرژی کشور، ســرعت تحقق تولید دانش بنیان و اشتغال 

آفرینی را که مقام معظم رهبری تکلیف فرمودند را کند می نماید.

وش ارز با کارت ملی متوقف شد فر
 فروش ارز بــا کارت ملی که پیــش از این در صرافی هــای مجاز انجام 

می شد با رونمایی از مرکز مبادله ارز و طلا متوقف شد.
 پس از نوســانات نرخ ارز در روزهای اخیر و تصمیم بانک مرکزی مبنی 
بر ورود به بــازار ارز نه به عنوان ناظر بلکه تنظیم گر روز گذشــته رئیس 
کل بانک مرکــزی از آغاز به کار مرکز مبادله طلا و ارز از دوم اســفندماه 
خبر داد.با راه اندازی مرکــز مبادله ارز و طلای ایران در ســرفصل های 
تخصیص ارز خدماتی بازنگری می شــود و از مهم ترین ســرفصل های 
بازنگری شــده ارز خدماتی در مقــررات می توان به ســرفصل های ارز 
درمانی، ارز دانشــجویی، ارز ماموریت، ارز مســافرتی، ارز شرکت های 
هواپیمایی داخلی، ارز شــرکت های ترانزیت زمینی و دریایی اســت.بر 
این اســاس از این پس بانک مرکــزی ارز برای فروش بــا کارت ملی در 
اختیار صرافی ها قرار نمی دهد، البته صرافی ها می توانند از منابع داخلی 
خودشان در همان سرفصل ارز از مردم بخرند و به مردم بفروشند.بر پایه 
تصمیم جدید بانک مرکزی؛ برای مســافرت های زمینــی 300 یورو و 
مسافرت های هوایی ۵00 یورو اختصاص داده شده است؛ ارز مسافرتی 

در پشت گیت فرودگاه ها به مسافران تحویل داده خواهد شد.

دیدگاه

بازار

مرکــز مبادله ارز و طــلای ایران ازروز دوم اســفند بر 
اساس مصوبه شورای پول و اعتبار فعالیت رسمی خود 
را در حوزه معاملات ارزی )اسکناس و حواله( آغاز کرد.

مراسم آغاز به کار این مرکز باحضور محمدرضا فرزین، 
رییس کل بانک مرکزی و جمعی از مدیران ارشد فعلی 
و سابق بانک مرکزی و تعدادی از اقتصاددانان و فعالان 
اقتصادی کشــور از جمله نماینــدگان کانون صرافان 

درحال برگزاری است.
ایجاد مرجعیــت قیمــت، افزایش حجــم معاملات 
رسمی و سهولت دسترســی متقاضیان بازار ارز و طلا 
از مهم ترین اهداف کلان مرکز مبادله ارز و طلای ایران 
است.  این مرکز، همچنین در راســتای فعالیت خود، 
ابزارسازی و نهادســازی در بازارهای ارز و طلا و تقویت 

و بهینه ســازی حداکثری زیرســاخت های 
فناوری اطلاعات را دنبال خواهد کرد. مرکز 
مبادله ارز و طلای ایران، دارای چندین تالار 
معاملاتی و عرضه ارز و طلا خواهد بود که در 
مرحله نخست تالار ارز خدماتی و تالار حواله 
مرکز مبادله ایران در آن گشــایش شــده و 

شروع فعالیت خواهد داشت.  
منابــع لازم ارزی از محــل صــادرات شــرکت های 
صنایع پتروشــیمی، مــس، معادن، فــولاد، پالایش 
نفت، قیر و ســایر صادرکنندگان در تالار حواله ارزی 
مرکز مبادلــه ارز و طلای ایران تامیــن و جهت فروش 
به واردکننــدگان عرضه می شــود.  همچنین تامین 
ارز بابــت واردات دارو، لــوازم و تجهیزات پزشــکی و 

کالاهای اساســی همچنان با نرخ 28 هزار و 
۵00 تومان بر بستر ســامانه نیما کماکان با 
قوت ادامه خواهد یافت.بــا راه اندازی مرکز 
مبادلــه ارز و طلای ایران، ضمــن بازنگری  
صــورت گرفته در ســرفصل های تخصیص 
ارز خدماتی، به منظور پاســخگویی به همه 
نیازهای واقعی ارزی از یک سو و جایگزینی 
روش های نظارت پســینی به جای نظارت پیشینی از 
سوی دیگر، ســرفصل های مربوطه با رویکرد تسهیل 
مقررات توســعه یافتند.  از مهمترین ســرفصل های 
بازنگری شــده ارز خدماتــی در مقــررات می توان به 
سرفصل های ارز درمانی، ارز دانشجویی، ارز ماموریت، 
ارز مسافرتی، ارز شــرکت های هواپیمایی داخلی، ارز 

شــرکت های ترانزیت زمینی و دریایی و ســایر موارد 
اشاره داشت که در این زمینه ۶8 مورد برای تامین ارز 
خدماتی شناسایی شده اســت.نرخ معاملات ارزی در 
مرکز مبادله ارز و طلای ایــران در دو تالار نقد و حواله 
ارز بر مبنای منابع و مصارف ارزی کشــور و بر اســاس 
متغیرهای بنیادی اقتصادی کشف و مبنای معاملات 
فیمابین قرار می گیرد.توسعه تالارها براساس نیازهای 
متنوع ارزی، توســعه ابزارهای معاملاتی مبتنی بر ارز 
و طلا از جمله سلف و ســواپ، مرجعیت نرخ به عنوان 
نرخ مرجع ارز و طلای کشور و توسعه ارتباطات منطقه 
ای و بین المللی با بازارهای مالــی و ارزی منطقه ای و 
جهانی، از مهم ترین برنامه های آتی مرکز مبادله ارز و 

طلای ایران است.

ارز

محمدحسین ســیف اللهی  سخنگوی 
اقتصــادی دولــت در مورد نــرخ ۵0 هزار 
تومانــی دلار، گفت: وقتی در مــورد منابع 
و مصارف ارزی کشــور به شــکل بنیادین 
صحبت می کنیــم می بینیم که با مســاله 

خاصی در سال جاری مواجه نبودیم.
سید احســان خاندوزی در نشست خبری 
اظهار کرد: بر اســاس گزارش خزانه داری 
مانده بدهی دولت به بانــک مرکزی در 11 
ماهه 1۴01 بابت تنخــواه گردان عدد صفر 
است که در مثایسه با پارســال که ۴۵ هزار 
میلیارد تومان بوده نشان می دهد که دولت 
انضباط بودجه ای را به شــکل بی سابقه ای 

رعایت کرده است.
سخنگوی اقتصادی دولت افزود: در فضای 
مجازی میبینم که در مورد تورم سال آینده 
نگرانی وجــود دارد اما عملکــرد 11 ماهه 
دولت نشــان می دهد که دولت نســبت به 

بودجه خود سختگیرانه عمل کرده است.

رشد نقدینگی به 34.1 درصد رسید
همچنیــن در 12 ماهه منتهــی به دی ماه 
امســال خانــدوزی اضافه کرد: نرخ رشــد 
نقدینگی به 3۴.1 درصد رسیده بوده است 
که نشان می دهد سیاست های پولی کشور 
در حوزه انضباط بخشــی در شبکه بانکی و 

نقدینگی خوب بوده است.
وی ادامــه داد: بنابرایــن از محل کســری 
بودجــه و رشــد فزاینده نقدینگی شــاهد 
شــرایط بهتری در حوزه کلان در سال بعد 
خواهیــم بود.میزان تولیــد صنایع در دی 
امسال نسبت به پارســال ۷.2 درصد بیشتر 
بــوده و در 10 ماهه نســبت بــه 10 ماهه 
پارســال ۶.۷ درصد رشــد کرده است؛ به 
عنوان مثــال در حوزه خــودرو 3۴ درصد، 
منسوجات 31 درصد، ماشین آلات حدود 
30 درصد، محصولات فلــزی 18 درصد و 

دارو 10.8 درصد رشد تولید داشتیم.

مجموع درآمدهای واریزی به خزانه 
1,147 هزار میلیارد تومان

وزیر اقتصاد تصریح کرد: بر اساس عملکرد 
11 ماهه بودجه عمومی دولت 1,1۴۷ هزار 
میلیارد تومان مجموع درآمد واریز به خزانه 
دولت اســت کــه ۹0 درصد رقــم مصوب 
بودجه 1۴01 بوده و در مقایســه با پارسال 

۶0 درصد افزایش را نشان می دهد.
خاندوزی اظهار کرد: در درآمدهای جاری 
و مالیاتی و ســایر درآمدهای جاری کشور 
به نحو مناسبی رشد داشــتیم که حاکی از 

تحقق 100 درصدی اهداف بودجه است.
وی افزود: در حوزه هزینــه ای هم 1,1۵۴ 
هزار میلیــارد تومان مجمــوع هزینه های 
دولت بوده که افزایش ۵2 درصدی مخارج 
و هزینه ها نسبت به ســال گذشته را نشان 

می دهد.

درصادرات غیر نفتی رکورد زدیم
ســخنگوی اقتصادی دولــت اضافه کرد: 
تقریباً ۹0 درصد اعداد پیش بینی شــده در 
قانون بودجه محقق شــده است، گفت: در 
حوزه پرداخت های عمرانی بــه 1۵۴ هزار 
میلیارد تومان دســت یافتیم که افزایش 8 

درصدی را نشان می دهد.
وی همچنیــن گفت: امیدواریــم بازارهای 
صادراتی جدید و افزایش رقم تجارت کشور 
منجر بــه بهبود شــرایط تولیــد و افزایش 
ظرفیت های تجاری و اقتصادی کشور شود 
که البته امسال رکورد صادرات غیرنفتی را 

پشت سر گذاشتیم.
این عضــو کابینه دولت ســیزدهم در مورد 
حقوق و دستمزد اظهار کرد: با توجه به اراده 
جدی که از پارسال برای استفاده از سامانه 
پاکنا وجود داشــت و اطلاعــات مربوط به 
حقوق و دســتمزد تمام کارکنــان و حتی 

مدیران عالی رتبه ثبت شد، بی سابقه بود.

ثبت حقوق و دستمزد 340 شرکت 
دولتی در سامانه پاکنا

خاندوزی افزود: از ۴۵0 شرکت دولتی 3۴0 

شــرکت مکلف به ثبت حقوق و دســتمزد 
در سامانه شــده اند و در حال حاصر نیز این 
اطلاعات ثبت می شود. البته نواقصی وجود 
دارد اما درجه شــفافیت امســال بیشتر از 

سالهای قبل شده است.
وی گفــت: بــه لحــاط قانونــی در مورد 
شرکتهای زیرمجموعه شرکت های دولتی 
دچار نقصان اطلاعاتی هستیم و باید قوانین 
بالادستی اصلاح شود.سخنگوی اقتصادی 
دولت اظهار کرد: همچنین شــرکت هایی 
وجود دارند که از منظر جامعه دولتی تلقی 
می شوند اما دولت فقط یک بخشی از سهام 
آن شــرکت را دارد بنابراین این شــرکتها 

مکلف به رعایت سقف حقوق نیستند.
وی با بیان اینکه شــرکت های دولتی نباید 
صد در صد شبیه وزارتخانه ها باشند، گفت: 
شفافیت برای 3۴0 شرکت دولتی پیگیری 
شــده و به دنبال ایجاد شــفافیت در همه 

شرکتهای دولتی هستیم.
خاندوزی در مورد کنترل تورم، اظهار کرد: 
اولویت دولت در حوزه سیاست کلان کنترل 
تورم اســت؛ ما در زمینه مهار تــورم چند 
دسته سیاست های اقتصادی داریم که باید 
همزمان اعمال می شــد و دولت مسیرهای 
متعدد را فعال کرد و تا پایان اسفند 1۴00 با 

سرعت خوبی تورم کاهش یافت.

مانده بدهی دولت به بانک مرکزی 
صفر شد

وزیر اقتصــاد افــزود: مجمــوع اتفافاقات 
داخلی و خارجی در ســال 1۴01 مقداری 
شــرایط را تغییر داد، به طوریکه برای اینکه 
در مقابل موج جهانی تورم واکنش نشــان 
دهیم سیاســت کنترل نقدینگی به عنوان 
موتور بلندمدت تــورم زا بود کــه از ۴0.۵ 

درصد به 3۴ درصد کاهش یافته است.
وی ادامه داد: در حوزه سیاســت های پولی 
و کسری بودجه نیز دولت ۴۵ هزار میلیارد 
تومان تنخواه گردان از بانــک مرکزی را به 

صفر رساند.
خاندوزی یادآور شد: کسری در تبصره 1۴ 
)هدفمندی یارانه ها( داشــتیم و هر اتفاقی 
در اینجا رخ دهد منجر به کاهش منابع این 
تبصره می شود که 200 هزار میلیارد تومان 
بوده است و ارتباطی با سایر منابع و کنترل 

کسری بودجه ندارد.
وی با بیان اینکه رشــد اقتصادی و کاهش 
بیکاری از دیگر عوامل کنترل تورم اســت 
که در نیمه نخســت امســال انجام شــد، 
گفت: برخی اتفاقات منجر به نوســانات ارز، 
مســکن، طلا و … شد که از ســوی بانک 
مرکزی کنترل خواهد شد تا از ناحیه نرخ ارز 
شاهد موج تورمی در ماه های آینده نباشیم. 
امیدواریم با مرکز مبادله ارز و طلا، نوسانات 

ارز و اثرات تورمی کنترل شود.

عرضه خودرو در بورس ادامه دارد
وزیر اقتصــاد در مورد قرعه کشــی خودرو 
اظهار کرد: اســتفاده از روش های مختلف 
فروش خودرو بر اســاس میــزان کارآمدی 

این روش ها در زمانهای مختلف است.
وی افزود: مصوبه کمیسیون تلفیق مجلس 
و نظر دولت این اســت که عرضه خودرو در 

بورس ادامه یابد.

بررسی اف ای تی اف در اختیار مجمع 
تشخیص مصلحت نظام است

خاندوزی در مورد رشــد ســرمایه گذاری 
خارجی و پیوستن به اف ای تی اف، تصریح 
کرد: مســأله ای که در مورد اکشن پلن اف 
ای تی اف به مجمع تشخیص مصلحت نظام 
ارجاع شد از سوی این مجمع اعلام خواهد 
شــد و من اطلاعی ندارم. اما تمام روابط ما 
در شــانگهای و … با جمیع این ملاحظات 
انجام خواهد شــد و امیدواریم سال آینده 
هم با جمیع این ملاحظات بهره بیشــتری 

را ببریم.
وی افزود: باید مجمع تشــخیص و ســایر 
مراجع کشور در مورد اف ای تی اف تصمیم 
گیری کنند و دولت هم با جمیع ملاحظات 
در مورد پیمان های مختلف از جمله ســند 

2۵ ساله، شانگهای و … اقدام خواهد کرد.
ســخنگوی اقتصادی دولت در مورد قیمت 
گذاری گاز اظهــار کرد: وضعیــت تعیین 
قیمت گاز مســتلزم نهایی شدن در صحن 
علنی مجلس اســت و در صــورت ابلاغ به 
دولت، دولــت با حفظ ســودآوری و رقابت 
صنایع ملی اقدام به قیمــت گذاری خواهد 

کرد.

سیاست دولت استفاده حد اکثری
 از ارزهای محلی است

سخنگوی اقتصادی دولت در مورد روابط با 
چین اظهار کرد: سیاست دولت در مبادلات 
تجاری با شرکای اصلی استفاده حداکثری 
از ارزهای محلی اســت و نیاز به دلار یا یورو 

به صفر برسد.
وی اضافه کرد: تا امــروز اکثریت مبادلات با 
چین بر اساس یوآن صورت می گرفته است.

خاندوزی افزود: اســتفاده از ارزهای محلی 
به جــای دلار و یورو مورد اســتقبال طرف 

چینی قرار گرفت.
وی گفــت: بانــک مرکزی برای اســتفاده 
حداکثــری یــوآن بــه جــای دلار و یورو 
مذاکرات لازم را بــا طرف های چینی انجام 
داده در صورت قطعی شــدن توافقات اعلام 

می شود.
خاندوزی در مورد نرخ ۵0 هزار تومانی دلار، 
افزود: وقتی در مــورد منابع و مصارف ارزی 
کشور به شــکل بنیادین صحبت می کنیم 
می بینیم که با مساله خاصی در سال جاری 
مواجه نبودیم و روند بازار ارز تا مهرماه موید 
این بود که بازار به شــکل مطلوبی مدیریت 

می شد بدون اینکه شوکی وارد شود.
وزیر اقتصاد اضافه کــرد: بدخواهان مردم 
ایــران در ماه هــای اخیــر از طریق هراس 
آفرینی و القای انتظــارات تورمی منجر به 
تغییر رفتارهــا در داخل ایران شــدند و در 
یک جنــگ ارزی علیه مردم ایران شــاهد 
هستیم که کانال های تلگرامی و شبکه های 

قمار اعدادی را برای ارز اعــلام کردند که با 
متغیرهای کشور هیچ تناسبی نداشت.

وی گفت: رســانه ها باید دســت به دست 
هم دهند تــا بر این موج آفرینــی انتظارات 
تورمی غلبه کنند زیــرا حرکت موتورهای 
تورمی کشور حکایت از مسیر دیگری دارد و 

تناسبی با این فضای روانی و ارقام ارز ندارد.

دنبال بازگشت ثبات در بازار ارز 
هستیم

خانــدوزی تصریح کــرد: سیاســت های 
اقتصادی باید به نحوی باشــد که منجر به 
بازگشــت ثبات به بازار ارز شود و امیدواریم 
تدبیر جدیــد بانک مرکزی تحــت عنوان 
مرکز مبادله ارز و طلا کمک کند به اینکه آن 
بخشی از نارسایی هایی که در سیاست های 
گذشته بود اصلاح شود و در هفته های آینده 

شاهد بهبود شرایط ارزی کشور باشیم.
وزیر امــور اقتصــادی و دارایــی در مورد 
اصلاح شــیوه حکمرانی اقتصادی گفت: در 
سال ۹1 که با تنگناهای جدی این ایرادات 
ساختاری دیده شد متأسفانه فرصت خوبی 
را برای اصلاح ســاختارها در دهــه ۹0 از 
دست دادیم و چیزی شــبیه به تعطیلی در 
این حوزه داشــتیم و باید عقب ماندگی ها را 
جبران کنیم.وی اضافه کرد: در حوزه رشد 
اقتصادی انگیزه فعالان اقتصادی را باید بالا 
ببریم تــا از دوره رکود طولانــی و نرخ های 

منفی رشد خارج شویم.
وزیر اقتصاد بــا بیان اینکه تــلاش کردیم 
موتورهای تورمی را کنتــرل کنیم، افزود: 
افزایش درآمدهــای پایــدار، افزایش ۵0 
درصدی شناسایی مودیان جدید مالیاتی، 
جلوگیری از فرار مالیاتی، جبران شــکاف 
درآمــد دهــک دهــم و اول و … از جمله 

اقدامات ما بود. البته اصلًا کافی نیست.

تصمیم گیری های دولت سیزدهم 
شفاف است

وی ادامــه داد: بســیاری از بــی کیفیــت 
بودن سیاســت ها و روش اداره ســازمانها و 
دســتگاه ها به این دلیل بود کــه دولتهای 
گذشــته پشــت دیوارهــای ســیمانی 
تصمیماتی می گرفتند ولی ما تلاش کردیم 
تا سیاســت گذاران تصمیمات شفاف تری 
بگیرند تا در بلندمدت شاهد اتفاقات مثبتی 
باشــیم.خاندوزی گفت: از ۵0۴ دستگاهی 
که حساب غیرمجاز نزد بانک ها داشتند ۹3 
دستگاه حساب های خود را مسدود کردند 

و ۴11 دستگاه وضعیت بینابینی داشتند.
وزیر اقتصــاد افزود: از این ۴11 دســتگاه، 
120 دســتگاه اقدامات مربوط بــه خزانه 
و قانون بودجــه و برنامه ششــم را رعایت 

نکردند.
وی گفت: 2۹1 دســتگاه نیز اقدام به بستن 
حســاب های غیرمجاز کردند اما به جهت 
مسائل غیرفنی که وجود داشت، این اتفاق 
در بهمن رخ نــداد و خزانه داری از آنها تعهد 
گرفت که مشکلات خود را در فروردین ماه 
1۴02 حل کنند؛ از این رو فعلًا خزانه داری 

به صورت مشــروط به این 2۹1 دســتگاه 
تعهد مالــی خواهد داد تا مشــکلات را حل 
کنند.ســخنگوی اقتصادی دولت در مورد 
پرداخت تســهیلات خرد بانکی، افزود: این 
موضوع یکی از مشــکلات اقتصاد کلان بود 
زیرا باید کنتــرل ترازنامــه بانک ها جدی 
گرفته می شد زیرا بانک مرکزی هر ماه این 
موضوع را کنترل می کنــد و بانک هایی که 

بی مهابا خلق پول کنند را جریمه می کند.
وی ادامه داد: از ســویی دیگر بــا توجه به 
اینکه مدتی نرخ ســود در حالــت برزخ بود 
برخی از بانک ها از پرداخت تسهیلات خرد 
خــودداری می کردند اما با توجــه به ابلاغ 
رســمی نرخ ســود، دیگر مانعی برای ارائه 

تسهیلات وجود ندارد.
خاندوزی تاکید کــرد: هیأت انتظامی بانک 
مرکزی به تخلفات عدم پرداخت تسهیلات 

خرد ورود می کند.
وی در مورد ارتباط تجــاری با چین گفت: 
در حوزه توافقاتی که قطعی و امضا شــد که 
پس از سفر رئیس جمهور به چین اجرا شود 
در مورد 8 پروژه سرمایه گذاری با جزئیات 
توافــق صورت گرفــت. به هر حــال طرف 
چینی بــه محرمانه بودن بیشــتر پروژه ها 
تاکید داشــت و ما باید با طرف تجاری خود 

همکاری کنیم.
خاندوزی افزود: برخــی از موارد هم اجمالا 
مورد توافق قرار گرفت و قرار شــد مذاکرات 

در مورد جزئیات این توافقات انجام شود.

مراودات دلاری و یورویی با روسیه 
وچین کمتر از 5 درصد است

به گفتــه وی، در حــال حاضر مــراودات 
یورویی و دلاری با چین و روسیه کمتر از ۵ 

درصد است و کمتر هم خواهد شد.
خاندوزی در مــورد تخصیــص ارز، گفت: 
گــزارش 11 ماهه تأمین ارز بــرای واردات 
نشــان می دهد کــه ۶0 میلیــارد دلار ارز 
تخصیص صورت گرفته در حالیکه این عدد 
در 12 ماهه پارســال ۵2 میلیارد دلار بوده 

است.
وی افــزود: همانگونه کــه صادرکنندگان 
مکلف به بازگشت ارز صادراتی خود هستند 
همانگونه نیــز توقع داریــم واردکنندگان 
که مصرف کننده ارز هســتند متناســب با 

نیازهای واقعی خود تقاضای ارز دهند.
وزیر اقتصاد گفت: متأسفانه در حال حاضر 
برخی از تقاضاهــا، کاذب بــوده و احتکار 

داشتیم و عرضه به بازار صورت نمی گیرد.

برنامه ویژه بانک مرکزی
 و وزارت صمت برای تعادل بخشی 

منابع و مصارف ارزی
وی اظهار کرد: بانک مرکزی و وزارت صمت 
برنامه تعادل بخشــی به منابــع و مصارف 
ارزی دارنــد کــه امیدواریم با ایــن برنامه 

اتفاقات خوبی رخ دهد.
خاندوزی درباره برخی گزارشات از کمبود 
اســکناس در عابربانک ها گفــت: بزودی 
در حوزه نیازهای شــب عید و اسکناس نو 
اطلاع رسانی دقیق تری توسط بانک مرکزی 

انجام می شود. 
درباره گزارش هایی دربــاره کمبود عرضه 
اســکناس در خودپردازها می گویم ســهم 
اسکناس در نقدینگی کشور و تراکنش های 
اقتصادی بســیار پاییــن بــوده و کمتر از 
3 درصــد را دارد و اکثــر تراکنش ها بدون 

اسکناس انجام می شود.
وی افزود: بانک مرکزی برنامه دارد تا کمک 
کند این مســأله حل شــود و امسال انتشار 
اســکناس با حفظ اصول آن ۵ برابر رشــد 
داشته است و در عرضه اسکناس و دسترسی 

مانعی ازطرف بانک مرکزی وجود ندارد
خاندوزی در پاســخ بــه این پرســش که 
فوری ترین تأثیر ســفر رئیــس جمهوری 
به چین چه بوده اســت؟ گفت: فوری ترین 
مســاله که آثار کوتــاه مــدت دارد، تأمین 
امنیت انرژی چیــن و تضمیــن بازارهای 
صادراتــی بــرای مــا و هشــت پــروژه 

سرمایه گذاری باز می گردد.

مرکز مبادله ارز و طلا آغاز به کار کرد؛ ورود به دوره جدید قیمت گذاری ارز
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مدیرکل دفتر متوسطه دوم نظری وزارت آموزش و پرورش:
 سهم سوابق تحصیلی در کنکور ۱۴۰۴ 

به ۶۰ درصد می رسد
مدیرکل دفتر متوسطه دوم نظری وزارت آموزش و پرورش اظهارکرد: 
سهم سوابق تحصیلی در کنکور 1۴0۴ شــامل پایه یازدهم و دوازدهم 

خواهد بود و به ۶0 درصد قطعی می رسد.
عباس ســلطانیان درمورد مصوبه ســهم ۴0 تا ۶0 درصدی ســوابق 
تحصیلی در کنکور ســه ســال آینده گفت: طبق مصوبه 8۴3 شورای 
عالی انقلاب فرهنگی در سال گذشته و مصوبه 8۵۵ و 8۶3 سال 1۴01 
که به تمامی مدارس کشور ابلاغ شده، کنکور به صورت نقطه ای در یک 
روز برگزار نخواهد شد.وی اعمال قطعی سوابق تحصیل دانش آموزان 
را از مهم ترین تغییرات کنکور در این مصوبه عنوان کرد و افزود: منظور 
از ســابقه تحصیلی دانش آموزان در کنکور، نمــرات دروس عمومی و 
تخصصی دوره دوم متوســطه اســت که امتحانات آن به شیوه نهایی و 

سراسری و تشریحی برگزار می شود نه امتحانات داخلی.
ســلطانیان اضافه کرد: در حال حاضر پایه دوازدهم تحصیلی در رشته 
ریاضی فیزیک 11 عنــوان درس نهایی دارد، رشــته علوم تجربی 10 
عنوان، رشته علوم انسانی 11 عنوان و رشته علوم و معارف اسلامی هم 
11 عنوان درس نهایی دارند که همه این درس ها با ضرایب تعیین شده 
از سوی وزارت آموزش و پرورش جزو ســوابق تحصیلی دانش آموزان 
محسوب می شــوند و در کنکور 1۴02 نیز سهم سوابق تحصیلی دانش 

آموزان فقط شامل پایه دوازدهم ۴0 درصد است.
مدیرکل دفتر متوســطه دوم نظری، ســهم ســوابق تحصیلی دانش 
آموزان در کنکور 1۴02 را فقط شــامل پایه دوازدهم و ۴0 درصد اعلام 
کرد و گفت: سهم سوابق تحصیلی در دوره بعد کنکور نیز مربوط به پایه 
دوازدهم خواهد بود.ســلطانیان اظهار کرد: تأثیر ســوابق تحصیلی در 
ســال 1۴03 از ۴0 به ۵0 درصد افزایش پیدا می کند و در کنکور سال 
1۴0۴ نیز این سهم به ۶0 درصد قطعی و شامل پایه یازدهم و دوازدهم 
می رسد و سوابق تحصیلی در کنکور 1۴0۵ نیز شامل هر سه پایه دهم، 

یازدهم و دوازدهم خواهد بود.
این مقام مســئول هدف اصلی از این کار را تدریجی کردن پذیرش در 
دانشگاه ها و کاهش اضطراب داوطلبان و خانواده ها عنوان کرد و گفت: 
طبق بخشــنامه ای که به دبیرســتان ها ابلاغ کردیم، فردی که سابقه 
تحصیلی دارد به شــرط فارغ التحصیلی می تواند یک بار دیگر نســبت 

به ترمیم و ارتقای نمرات خود و شرکت در امتحانات نهایی اقدام کند.
وی در مصاحبه با رادیو گفت وگو یادآور شد: دانش آموزی که در رشته 
ریاضی فیزیک تحصیل می کند اما قصد شــرکت در آزمون گروه علوم 
انسانی را دارد باید ســوابق تحصیلی مرتبط با گروه علوم انسانی را برای 

خود تولید کند.

باند سرقت ۱۶۰ میلیاردی از خانه های تهران 
منهدم شد

 رئیــس پلیس آگاهــی پایتخت از انهدام باند بزرگ ســرقت توســط 
کارآگاهان خبر داد که بیش از 1۶0 میلیارد تومان از منازل مســکونی 

پایتخت سرقت کرده بودند.
به گزارش پایگاه خبری پلیس، ســرهنگ کارآگاه علی ولیپور گودرزی 
اظهار داشــت: با وقوع سرقت های ســریالی از خانه های شهروندان در 
شمال و شرق تهران، موضوع رســیدگی به پرونده در دستور کار تیمی 

زبده از کارآگاهان اداره هفدهم پلیس آگاهی قرار گرفت.
وی افزود: تحقیقات ابتدایی کارآگاهان حکایت از آن داشــت، پنج مرد 
جوان با شناســایی خانه های خالی از سکنه در شــمال و شرق تهران 
در ساعات ابتدایی شــب با شــگرد تخریب درب اقدام به سرقت اموال 
با ارزش کرده و با 2 خودرو متواری شــدند.این مقــام انتظامی تصریح 
کرد: کارآگاهان اداره هفدهــم پلیس آگاهی در نخســتین گام راهی 
صحنه های وقوع جرم شدند و با بهره گیری از شــیوه های کشف نوین 

جرم هویت سر دسته این باند بزرگ سرقت را شناسایی کردند.
رئیس پلیــس آگاهی پایتخت با بیــان اینکه هویت چهــار عضو دیگر 
اعضای باند در روند تحقیقات مشــخص شــد، ادامــه داد: کارآگاهان 
اداره هفدهم پلیس آگاهی در گام بعــدی با روش های علمی و اقدامات 

اطلاعاتی مخفیگاه متهمان را در نقاط مختلف تهران ردیابی کردند.
سرهنگ ولیپور گودرزی گفت: کارآگاهان پس از دریافت این اطلاعات 
مهم بــا هماهنگی هــای لازم با مرجــع قضایی راهــی مخفیگاه های 
موردنظر شدند و در یک عملیات متهمان را دســتگیر و آنها را به اداره 
هفدهم پلیس آگاهی منتقل کردند.وی افــزود: متهمان در تحقیقات 
ابتدایی منکــر جرم خود بودند اما پس از مشــاهده شــواهد و مدارک 
موجود در پرونده به ســرقت از خانه های شــهروندان در شمال و شرق 
تهران به ارزش 1۶0میلیارد ریال اعتــراف کردند.رئیس پلیس آگاهی 
تهران بزرگ بــا بیان اینکه مالخــر پرونده پس از تحقیقات گســترده 
شناسایی و دستگیر شــد، افزود: 1۵ مال باخته پس از مراجعه به اداره 

هفدهم پلیس آگاهی در مواجه حضوری سارقان را شناسایی کرده اند.
وی با اشــاره به اینکــه خط قرمز پلیــس آگاهی امنیت مردم اســت، 
خاطرنشــان کرد: با صدور قرار قانونی از ســوی مرجع قضایی متهمان 
برای کشــف جرایم احتمالی و شناســایی ســایر شــکات در اختیار 

کارآگاهان اداره هفدهم پلیس آگاهی قرار گرفتند.

رئیس سازمان عقیدتی سیاسی فراجا تاکید کرد
ورت برخورد قاطع با توزیع کنندگان  ضر

 و معتادان متجاهر
 رئیس سازمان عقیدتی سیاســی فراجا با اشــاره به نقش موثر پلیس 
مبارزه با مواد مخــدر در ارتقای امنیت جامعه گفت: انتظامی کشــور 
همواره تلاش می کنــد تا اقتدار، کارآمدی و خدمــت بی منت به مردم 
را ســرلوحه اقدامات خــود قرار دهد. حجت الاســلام و المســلمین 
سیدعلیرضا ادیانی در همایش تخصصی سالیانه روسای پلیس مبارزه 
با مواد مخدر فراجا با اشــاره به نقش و اهمیت اقدامات پلیس مبارزه با 
مواد مخدر در مقابله با این بلای خانمان ســوز، افــزود: بی تردید یکی 
از مهمترین و تاثیرگذارترین بخش های پلیــس در مجموعه انتظامی 
کشور، پلیس مبارزه با مواد مخدر است و با همه وجود درک می کنم که 
برادرانم در این پلیس با تلاش، کوشش و جدیت در حال خدمت رسانی 

به مردم شریف ایران از مرز تا مرکز هستند.
رئیس ســازمان عقیدتی سیاســی فراجا با تاکید بر ضــرورت برخورد 
قاطع و همه جانبــه با توزیع کنندگان و فروشــندگان مواد مخدر و نیز 
معتادان متجاهر، گفت: ضمن تقدیــر از اقدامات خوب در حوزه مبارزه 
با مواد مخدر تاکنون، باید قاطعانه و بدون اغماض با قاچاقچیان، خرده 
فروشــان و توزیع کنندگان مواد مخدر برخورد و عرصه را بر آنان تنگ 

کنیم تا از این طریق بتوانیم پاسخگوی شهروندان باشیم.

دیوار

رئیس جمعیــت هلال احمر مهم تریــن اقدامات این 
جمعیت را در زلزله های خوی، ترکیه و ســوریه و وقوع 

برف سنگین در شهرستان کوهرنگ، تشریح کرد.
 پیر حســین کولیونــد رئیس جمعیــت هلال احمر 
در یــک برنامه تلویزیونــی، در تشــریح اقدامات این 
جمعیت در هنگام وقوع برف ســنگین در چهارمحال 
بختیاری گفت: چند روز بعد از زلزله خوی، اولین برف 
سنگین در منطقه کوهرنگ به وقوع پیوست و راه های 

مواصلاتی برخی از روستاها را مسدود کرد.
وی در ادامه بیان کرد: البته در ســال های قبل هم این 
اتفاقات می افتاد، اما نه به این سنگینی و وسعت. امسال 
بارش برف، خیلی شــدید و ســنگین بود. این بارش 
ســنگین، بخش هایی از لرستان، یاســوج، شهرکرد و 
کوهرنگ را متأثر کرد تا جایی کــه در برخی از مناطق 
که مرتفع تر بودند، ارتفاع برف به ۵ متر هم رســید که 

بی سابقه بود.
کولیونــد در ادامه توضیــح داد: این مناطــق نیازمند 
امدادرسانی و کمک بودند و مســیرها بسته شده بود. 
تمام دستگاه های امدادی برای کمک رسانی به مردم 

کوهرنــگ کمک کردند. در حــال حاضر در 
کشــور ما یک هم افزایی جــدی بین همه 
دســتگاه ها به وجود آمده کــه باید خداوند 
را شــاکر باشــیم به دلیل ایــن همدلی ها و 
همفکری ها و هــم افزایی هایی که در هنگام 

بروز حوادث به وجود می آید.
رئیس جمعیت هلال احمــر در ادامه ضمن 

تاکید بــر همکاری تمام دســتگاه ها در هنــگام بروز 
حوادث گفت: اولین اقــدام در این مناطق، انتقال اقلام 

زیستی و امدادی مورد نیاز از طریق بالگرد انجام شد.
کولیونــد در ادامه افــزود: در حال حاضر شــرایط در 
این استان قابل قبول اســت و خدمت رسانی به مردم 
ادامه دارد. ما هیچ وقــت مردم مان را تنها نمی گذاریم، 
زیرا مردم هیچگاه ما را تنها نگذاشــتند. اساس کار ما 
مردمی اســت و به همین دلیل تا پایدار شدن شرایط 

کنار مردم خواهیم ماند.
کولیوند در ادامه افــزود: در زلزله خوی به محض اینکه 
از حادثه مطلع شدیم، سریعاً تیم های ارزیاب و امدادی 
به مناطق زلزله زده ارســال و ظرف ۵ ساعت عملیات 

جســت و جو و نجات تمام شد. وسعت زلزله 
خیلی زیاد بود و ۷2 روســتا و 3 شهر را تحت 
تأثیر قرار داد. ما در ســاعت ۵ صبح روز اول 
زلزله هیچ کسی را نداشتیم که زیر آوار مانده 
باشد.رئیس جمعیت هلال احمر توضیح داد: 
چون پس لرزه در خوی به وقوع می پیوست، 
مردم در منازل سکونت نمی کردند، به همین 
دلیل برای اســکان آنها در چادر، 110 اردوگاه اسکان 
اضطراری برپا شــد و 130 هزار نفر جمعاً اسکان داده 
شــدند.رئیس جمعیت هلال احمر توضیح داد: کمک 
بســیار مناســبی به مردم برای توزیع اقلام زیستی، 
بسته های غذایی گرم، پتو و وســایل گرمایشی انجام 
شد. یک مسابقه فوتبال هم بین هنرمندان با همکاری 
جمعیت هلال احمر برگزار شــد تا بــرای زلزله زدگان 

خوی کمک جمع آوری شود.
وی ادامه داد: هــلال احمــر گروه هایــی دارد به نام 
گروه های ســحر »تیم های حمایــت روانی« که برای 
افزایش تاب آوری اجتماعی مردم بعــد از وقوع زلزله 
اقدام می کنند، تا مردم تمام خاطــرات تلخ زلزله را از 

یاد ببرند. این اقدامات نه تنهــا در خوی بلکه در ترکیه 
و ســوریه هم در حال انجــام اســت.کولیوند در ادامه 
درباره اقدامات جمعیت هلال احمر در ترکیه و سوریه 
گفت: همان زمان که درگیر خدمت رســانی و مباحث 
اســکان اضطراری در خوی بودیم، اعلام شد که ترکیه 
قصد دارد در اسکان مردم خوی کمک کند، ولی ایران 
قبول نکرده است؛ در صورتی که هیچ مکاتبه ای با هلال 
احمر نشده بود. رئیس جمعیت هلال احمر ترکیه هم 
که رابطه صمیمانه ای با ما داشــت اعلام کرد که اصلًا 

وضعیت اینگونه نبوده و این یک اقدام سیاسی بود. 
رئیس جمعیت هلال احمر افزود: زلزله ترکیه و سوریه 
بسیار سخت اســت و مردم ترکیه و ســوریه را نگران 
کرده اســت. تعداد جانباختگان این حادثه بسیار زیاد 
اســت، ما با نگاه بشردوســتانه و برادرانه و همسایگی 
اولین کشــوری بودیم که هم تیم هــای امداد و نجات 
و هم کمک هایمان را به ســمت ترکیه و ســوریه اعزام 
کردیم. ما به این اقدام خود افتخار می کنیم زیرا در هر 
جای دنیا که مردم به کمک ما نیاز داشته باشند، دریغ 

نمی کنیم.

رییــس ســازمان غــذا و دارو با اشــاره بــه وضعیت 
صادرات داروهای ایرانی، در عین حــال درباره برخی 
درخواســت هایی مبنی بــر تاســیس داروخانه های 
دولتی، گفت: در کل با سیاســت توسعه داروخانه های 
دولتی مخالفیــم؛ چراکه داروخانــه بخش خصوصی 

نمی تواند با داروخانه دولتی رقابت کند.

دکتر ســید حیدر محمدی، درباره وضعیت صادرات 
داروهای ایرانی، گفت: اگر شرکت های دارویی ما قوی 
باشــند و بتوانند صادرات انجام دهند، نقدینگی خوبی 
عایدشان می شود. زیرا پول صادرات نقد است. در حال 
حاضر دارویی که کشــورهای دیگر به کشــور ما صادر 
می کنند، پولش را نقد دریافت می کنند. ما هم زمانیکه 

صادرات انجام دهیم، می توانیــم پولش را نقد دریافت 
کنیم.وی با بیان اینکه تقویت صادرات داروهای ایرانی 
به نفع کشور است، گفت: شــرکت های داروسازی ما 
باید همت کرده و صادرات را تقویت کنند. البته مشکل 
شرکت ها هم این اســت که اعلام می کنند آنقدر توان 
نقدینگی مان پایین اســت که حتــی نمی توانیم ماده 

اولیه برای تامین بــازار داخلی تهیه کنیــم، بنابراین 
صادرات هم نمی توانیم انجــام دهیم.  محمدی با بیان 
اینکه بنابراین لیســت داروخانه هــای منتخب امکان 
تغییر و به روزرسانی بر اســاس امتیاز داروخانه ها دارد، 
گفــت: در حال حاضــر 1۵000 داروخانــه داریم که 

نزدیک 2000 داروخانه منتخبند. 

هلال احمر

و دار

لیلا شــوقی  هر ســال بیش از هــزاران 
نفــر در ایران بــه دلیل مســمومیت با گاز 
مونوکســیدکربن جــان خود را از دســت 
می دهند، به این آمار بستری شدن هزاران 
نفر دیگر در بیمارســتان را هــم باید اضافه 

کرد.
تعدادشان به حدود ۴30 نفر رسیده است، 
دانش آموزان شــهر قم را می گوییم که یکی 
پس از دیگری، دومینووار دچار مسمومیت 
می شــوند. هرچند که دلیل مســمومیت 
دانش آمــوزان قمی هنــوز به طــور قطع 
مشخص نشده است، اما مسمومیت ها انواع 
مختلفی دارد که اتفاقا برخــی از آن ها این 
روزها، در فصل سرد سال و نزدیک به نوروز 
از همه شایع تر اســت و آمارشان هم به رسم 

هر ساله، بالاتر می رود.
یکی از والدین می گوید که علائم تنفســی، 
ســوزش گلو و حالت تهوع اولین نشانه های 
مســمومیت فرزندش بوده اســت. هرچند 
که حالا حــال عمومی همه حــدود ۴30 
دانش آموز مســاعد و خوب اســت و دلیل 
این مســمومیت طبق نظر دادستانی شهر 
قم، هنوز مشخص نشــده اما دانش آموزان 
می گوینــد که بــوی بد ماهــی در کلاس 
درس شــان پیچید و بعد از آن بود که علایم 
مســمومیت در بین دانش آموزان شــایع 
شــد. انواع مختلف مســمومیت اما مانند 
مســمومیت دانش آمــوزان قــم پیچیده 

نیست.

مرگی خاموش با مسمومیتی پنهان
هر سال بیش از هزاران نفر در ایران به دلیل 
مسمومیت با گاز مونوکسیدکربن جان خود 
را از دســت می دهند، به این آمار بســتری 

شــدن هزاران نفر دیگر در بیمارســتان را 
هم باید اضافه کرد. »گاز بی رنگ و بی بو که 
منجر به مرگ خاموش می شــود.« تعبیری 
است که ســعید مهرســروش، رئیس اداره 
آموزش و پژوهش مرکــز اورژانس تهران، از 
آن درباره مسمومیت با گاز مونوکسیدکربن 

یاد می کند.
او می گویــد که هر ســال تعــداد زیادی از 
هم وطنان بــه دلیل ایمن نبودن سیســتم 
گرمایشــی و لوله هــای بخاری و یــا لوله 
آبگرمن، دچــار مســمومیت و یــا مرگ 

می شوند.
 تنهــا راهی کــه می تــوان از انتشــار گاز 
خطرناک پی برد، سنســورهای حســاس 

به انتشــار گاز مونوکســیدکربن است. به 
همین دلیل اســت که این کارشناس تنها 
راه پیشگیری از مســمومیت آن را توجه به 
ایمنی نصب لوله و بررسی وسایلی که با گاز 
شــهری کار می کنند، می دانــد. این روزها 
که هوا سرد است و بســیاری از شهروندان 
با بخــاری خانــه را گــرم می کننــد آمار 
مسمومیت ناشــی از گاز مونوکسیدکربن 
هم افزایش پیدا کرده است. با نگاه به اخبار 

حوادث، می توان صحت این ادعا را دریافت.

وقتی نظافت مسمومیت  زاست
مهرســروش می گوید که به جز مسمومیت 
ناشــی از گاز مونوکســیدکربن، این روزها 

مسمومیت با مواد شــوینده هم شایع شده 
اســت، دلیلی که باعث می شــود برخی از 
شــهروندان با اورژانس تمــاس بگیرند. او 
توضیح می دهد: »در روزهایی که نزدیک به 
نوروز است و خانه تکانی هم به رسم هر ساله 
اتفاق می افتــاد، تعداد تماس های ناشــی 
از مســمومیت مواد شــیمیایی هم زیادتر 

می شود.«
مهرســروش البته تاکید می کند که دلیل 
مسمویت مواد شیمیایی نه استفاده از مواد 
شوینده که شــکل اســتفاده از آن هاست. 
زمانی که شــهروندان، وایتکــس را با مواد 
شــوینده دیگــری، ماننــد جرم گیرها و 
پاک کننده هــا، مخلوط می کننــد تا ماده 

شست وشــوی قوی تری برای تمیز کردن 
داشته باشــند. محیط بازی و اسیدی مواد 
شــوینده اما گازی مهیب و خطرناک برای 
سیســتم تنفســی ایجاد می کند و همین 
می توانــد مشــکلات تنفســی و ســپس 

مسمومیت را باعث شود. 
راه پیشــگیرانه رئیــس اداره آمــوزش و 
پژوهش مرکــز اورژانس تهران اســت که 
هیچ گاه مواد شــوینده با هم ترکیب نشوند 
و اگر به اشتباه این اتفاق افتاد، افراد سریع 
محــل را ترک کننــد و شــرایطی را برای 
تخلیــه گاز خطرناک منتشــر شــده در 
محیط، ایجاد کنند؛ پنجــره را باز کنند و 
یا این که نه، از سیســتم تهویــه هوا، برای 

خارج شدن گاز استفاده کنند.

مسمومیت غذایی و دارویی
درســتش این اســت که غذا و دارو شــفا 
دهنده اند، گاهی اما درصورتی که درســت 
اســتفاده نشــود، می توانند مســمویت  زا 
باشــند، زمانی که دوز مصرفی بیشــتر و یا 
خارج از تجویز پزشــک مصرف شــود. در 
کشورهای دیگر شایع ترین نوع مسمومیت، 
مســمومیت دارویی اســت؛ خود درمانی 
و یا بی توجهی به تجویز پزشــک و داروساز 

می تواند دلیلی بر مسومیت باشد.
به جز ایــن اما مصرف چنــد دارو با هم و اثر 
مخرب آن ها می تواند مسمومیت دارویی را 
ایجاد کند. درصورتی که مسمومیت دارویی 
اتفاق بی افتد، عملکرد عمومی اعضای بدن، 
مانند قلب، ریه و کبد تغییر می کند. در این 
شــرایط باید نگران شد و ســریع به پزشک 
مراجعه کرد، چراکه ممکن است، صدمات 

جبران ناپذیری در انتظار باشد.

خریدار  دادستان کل کشور با بیان اینکه 
بر اساس مصوبه مولدســازی، سرمایه های 
منجمد دولــت به ســرمایه های در جریان 
تبدیل می شود، گفت: پیش نویس آئین نامه 

مولدسازی دارای اشکالاتی بود.
 حجت الاسلام والمســلمین محمد جعفر 
منتظری در بیستمین جشنواره تولید ملی- 
افتخار ملی اظهار کرد: یکی از مســائلی که 
در جلسه شورای عالی سران سه قوه مطرح 
شــده و در دولت قبل نیز مطرح بوده اما به 
نتیجه نرســیده اســت اما در دولت جدید 
به صــورت جــدی پیگیری شــد، مصوبه 

مولدسازی است.
وی تصریــح کرد: بــا ابلاغ ایــن مصوبه در 
فضای رســانه ها، محافل و جلسات مختلف 
شــاهد نقدهای زیادی بودیم که نقدهای 

سازندگی در این راستا قابل پذیرش است.
دادســتان کل کشــور با اشــاره به اینکه 
مولدســازی موضوع بســیار مهمی برای 
کشــور اســت، عنوان کرد: اگر همه دست 
اندرکاران به صورت حساب شده، منطقی 
و عاقلانــه در این بــاره ورود کننــد، این 
مصوبه در رشــد اقتصادی و رفع مشکلات 

در این حوزه مؤثــر خواهد بود. پیش نویس 
آئین نامه مربوطه اشــکالاتی داشــته که 
منجر به بازگشت آن به هیئت مذکور شده 
که امیدواریم در اولین فرصت شــاهد رفع 

ایرادات مذکور باشیم.
منتظری با بیــان اینکه بر اســاس مصوبه 
مولدسازی، یک سری سرمایه های منجمد 
دولت به ســرمایه های در جریــان تبدیل 
می شــود، گفت: اجرای این مصوبه در رفع 
مشــکلات دولت، ایجاد اشــتغال و ارتقای 

تولید مؤثر خواهد بود.
وی گفت: از همه فعالانی کــه می توانند در 
این زمینه بــه دولت کمــک کنند، دعوت 
می کنیم تا برای رفع مشــکلات قدم پیش 
گذشــته و همکاری کنند. دادستانی کل و 
دادستان های کل کشــور آمادگی دارند تا 
هر صاحب صنعت، تولید کننده یا اشــتغال 
آفرینی که در حوزه کاری خود با مشکلاتی 
مواجــه اســت را کمــک رســانی کنند تا 

مشکلات با سرعت بیشتری حل شوند.
منتظری با بیان اینکــه هر کارآفرینی که به 
دادستانی حوزه قضائی خود در شهرستان 
مراجعه کرده و با پاســخ منفی مواجه شده 

حتماً به ما مراجعه کنــد، افزود: حرکت در 
جهت رفع موانع و مشــکلات را وظیفه ملی 

می دانیم.
وی با بیان اینکه در زمینه صیانت از حقوق 
عامه نیز گام های خوبی در دادستانی کل 
برداشته شــده اســت، تصریح کرد: طبق 
اطلاعات ما محدودیت هایی از سوی برخی 
وزارتخانه ها و دستگاه های اجرایی نیز در 
مسیر تولید ایجاد می شود که باید برطرف 
شــود تا در عرصه تولید مشــکلی ایجاد 

نشود.
دادستان کل کشــور با بیان اینکه سیاست 
قطعی دولت رفع موانع تولید اســت، گفت: 
تلاش هــای زیــادی در این زمینــه انجام 
می شــود اما بهتر از اینها نیــز می توان کار 
کرد؛ امــروزه اقتصاد یک مســئله محوری 
در کشور اســت و هر کســی که می خواهد 
خدمتی به کشــور کند باید در این راســتا 

حرکت کند.
وی تاکید کرد: با همــکاری وزارتخانه هایی 
همچون صمت، کشــاورزی و دستگاه قضا، 
باید واحدهای تولیدی غیر فعال شناسایی 
و راهکارهایی برای رفــع موانع فعالیت آنها 

اندیشیده شــود که دادستانی کل کشور در 
این راستا آمادگی کامل دارد.

منتظــری بــا بیــان اینکه تحقق رشــد 
اقتصادی نیازمنــد جهش تولید اســت، 
افزود: با رونق و جهش تولید شــاخص های 
اقتصادی نیز بهبــود خواهد یافت. از زمان 
مطرح شــدن موضوع اقتصــاد مقاومتی، 
رهبر معظم انقلاب، شــورای عالی اقتصاد 

را تشــکیل دادند و از هر ســه قوه به طور 
جدی خواســتند تا به تولیــد و رفع موانع 

کمک کنند.
وی گفت: بخش عمده ای از مســئولیت در 
بخش تولید و رفع موانع بر عهده دادستانی 
کل کشور گذاشــته شــد که در چند سال 
گذشــته اقدامات جدی در دادستانی کل 

کشور در حمایت از تولید انجام شد.

جزئیات خدمات هلال احمر در زلزله خوی، ترکیه و سوریه

وخانه در کشور فعالیت ۱۵۰۰۰ دار
آگهی مفقودی

بــرگ وســند وانــت پیــکان ســفید مــدل ۱۳۸۴بــه شــماره موتــور 
۱۱۲۸۴۰۵۳۱۱۴وشاســی ۱۲۱۲۸۱۲۵وشــهربانی ۴۱۷۶۴س۱۳به نام 

اسماعیل قاسمی جوزی مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
يزد

آگهی مفقودی
برگ سبز سواری دوو ماتیز مدل ۱۳۸۲به شماره موتور ۰۰۴۲9۷Hوشاسی 
TR۸۱۱۵۵۰۶۱۴۴۱شــهربانی ایران ۵۴_۸۲9ص۳۲به نام محمد توکلی 

مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
يزد
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حضور ۴۰ کشور در هفدهمین جشنواره 
بین المللی فیلم مقاومت

 مدیر کمیته بین الملل هفدهمین جشنواره فیلم مقاومت از حضور ۴0 
کشور و بیش از 300 سینماگر خارجی در این جشنواره خبر داد.

به گزارش روابط عمومی هفدهمین جشنواره بین المللی فیلم مقاومت، 
دکتر محمدعلی مومنی هــا گفت: با توجه به مهم بــودن ابعاد جهانی 
و بین المللی گفتمان مقاومت، رایزنی  گســترده ای را با فیلمســازان و 
هنرمندان ســینماگر بیــن المللی آغــاز کردیم؛ که خوشــبختانه با 
استقبال مناســبی مواجه شدیم و از لحاظ وســعت جغرافیایی و تعدد 
کشور، آثار خوبی با محوریت مقاومت به دبیرخانه جشنواره ارسال شده 
است که جزئیات آن و کشورهای شــرکت کننده در این جشنواره را در 
آینده ای نزدیک در نشست رســانه ای و خبری که توسط کمیته روابط 

عمومی جشنواره برگزار خواهد شد، اعلام خواهیم کرد.
وی افــزود: فراگیــری مضمونــی و موضوعــی محتــوای فراخوان، 
خوشــبختانه به حدی بود کــه توجه کلیه کشــورهای دنیــا را با هر 
عقیده و مســلکی به خود جلب نماید و ملاک ما برای ارســال آثار، ضد 
امپریالیستی بودن نگاه کارگردان اثر بود که در این خصوص آثار زیادی 

نیز به دبیرخانه ارسال شد.
هفدهمین جشــنواره بین المللی فیلــم مقاومت؛ با شــعار »گفتمان 
مقاومت، نهضت جهانی مســتضعفین و آزادی قدس شریف« و دبیری 
دکتر جــلال غفاری قدیر و بــه همت انجمن ســینمای انقلاب و دفاع 
مقدس بنیاد فرهنگی روایت فتح، اســفندماه ســال جــاری در خلیج 

فارس برگزار خواهد شد.

غ جا ماند »کاپیتان« فیلمی که از سبد سیمر
 محبــت خالصانۀ کــودکان به یکدیگــر در کنار شــخصیت پردازی 
و بازی های قوی، فیلم ســینمایی »کاپیتان« را به یــک اثر فوق العاده 
پرمحتوا تبدیل کرده است؛ فیلمی که متأسفانه از دید داوران جشنواره 

دور و از سبد سیمرغ ها جا ماند.
»کاپیتان« فیلمی در مورد پسربچه ای سرطانی است که دوست دارد با 
کریم باقری دیدار کند و در آینده فوتبالیست و حتی به عنوان کاپیتان 

تیم ملی انتخاب شود.
بیش از نود درصد فیلم در بیمارســتان کودکان اتفــاق می افتد جایی 
که از اختلافات و مشکلات بزرگترها خبری نیســت. خیانت، دورویی 
و بدجنســی در این فیلم جایگاهی ندارد. فیلمی پر از مضامین انسانی 
و فرهنگ ساز که از نظر آموزشی برای نســل جدیدمان که تحت تأثیر 
فضاهای مجازی و تبلیغات سوء و آموزه های غیر اخلاقی هستند مفید 

و بسیار آموزنده است.
محبت خالصانۀ ایــن کودکان به یکدیگر در کنار شــخصیت پردازی و 
بازی های قوی، فیلم را به یــک اثر فوق العاده پر محتــوا تبدیل کرده 
است. فیلمی که متأسفانه از دید داوران جشنواره دور و از سبد سیمرغ 

ها جا ماند.

فیلمی که مشــکلات فنــی اش هم آنچنــان نبود که محتــوای فیلم 
به حاشــیه رود حتی قابل رقابت با بســیاری از فیلم هــای راه یافته به 
جشنواره بود. شــاید ایدۀ نو و جدیدی ندارد ولی باز هم برای مخاطب 
جدید اســت چرا که این نوع فیلم ها تاریخ مصرف ندارند و همه پسند و 

همه جایی هستند.
نژاد و جنســیت و زبان در این فیلم معیار خوب بودن نیســت بلکه در 
دنیای این کودکان ســرطانی، عشــق و علاقه به همنوع و شاد کردن 
دیگران اولویــت دارد مثل کاری که پســر آبادانی انجــام می دهد تا با 
خاطراتش بقیه را شــاد کند در حالی که خودش غم زیــاد دارد مانند 

همان کاری که دلقک فیلم می کند.
کاپیتان برای رســیدن به آرزویش تــلاش می کند و علــی رغم نظر 
پزشــکان مخفیانه به تمرین فوتبال می پردازد که نشــانۀ امیدواری و 
اعتماد او به خدا اســت. امیدی که حتی در پدرش دیده نمی شود ولی 

کم کم و به واسطۀ پسرش او نیز به زندگی و آینده امیدوار می شود.
فیلم، روان تصویربرداری شــده با دکوپاژی ساده و نورپردازی لایت که 
این سادگی نه تنها در این فیلم عیب نیست بلکه آن را دوست داشتنی تر 

می کند. بازی خوب پانته آ پناهی ها یکی از نقاط قوت فیلم است.
این فیلم شانس نامزدی در هیچکدام از بخش های جشنواره را به دست 
نیاورد اما خوشبختانه در بخش تجلی ارادۀ ملی به عنوان بهترین فیلم 
با مضمون تعلیم و تربیت توانست به آنانی که دغدغه شان چیزی بیش 
از سرگرمی است خود را نشان دهد و این جای بسی امیدواری است که 
هنوز هســتند کســانی که فیلم های خوب و فرهنگ ساز را تشخیص 

می دهند و زحمات سازندگانش را بی ثمر نمی گذارند.

محمد حاتمی:
وشنگری می کنیم مصلح اجتماعی نیستیم ولی ر

محمد حاتمی که این روزها نمایش »اهــل هوا« را روی صحنه می برد، 
می گوید: مصلح اجتماعی نیستیم اما از آنجا که کار هنر با اندیشه سر و 

کار دارد، امیدوارم بتوانیم با اجرای نمایش روشنگری کنیم.
این کارگــردان و بازیگر تئاتر بــا ارایه توضیحاتی درباره داســتان این 
نمایش ادامه می دهد: نمایش ما درباره زنی جنوبی اســت که در جوانی 
ازدواجی در خفا داشته و حاصل این ازدواج دو فرزند است. زن به دلیل 
برخی تعصبات عشیره ای، فرار می کند و ســال ها بعد یک از فرزندانش 

نسبت به او بدبین می شود که این بدبینی به فاجعه قتل می انجامد.
حاتمی دربــاره پرداختن به موضوعــات اجتماعی و تاثیــری که آثار 
هنری می تواند بر پیشگیری از فجایع اجتماعی داشته باشد، می گوید: 
سال هاســت که بســیاری از همکاران ما درباره چنین موضوعاتی کار 
کرده اند و آثار هنری گوناگونی در این زمینه ســاخته شــده اســت تا 
بتوانیم به یک روشنگری برسیم. درست اســت که ما مصلح اجتماعی 
نیستیم ولی به عنوان جامعه هنری که کارمان با اندیشه و نقد اجتماعی 
ســر و کار دارد، امیدواریم با خلق اثر هنری بتوانیم روشــنگری کنیم 
و همچنیــن آرزو داریم بتوانیم نگاه های نادرســتی را که درباره بعضی 
مســائل اجتماعی وجود دارد و به فجایعی چون قتل منجر می شــود، 

عوض کنیم.
گفتنی اســت نمایش »اهل هــوا« به نویســندگی مریــم تاجیک، 
تهیه کنندگی مازیار رضاخانی و طراحــی و کارگردانی محمد حاتمی 
از 2۷ بهمن اجرای خود را آغاز کرده و هر روز ســاعت 1۹:1۵ در سالن 

عمارت نوفل لوشاتو روی صحنه می رود.
در خلاصه ایــن نمایش آمــده: »هامون با دســت هایی کــه به خون 
دخترش و پدرش یوسف رنگین شــده با نوک پیکانی تیز سراغ مادرش 
حلما می رود. حلمایی که پس از سی ســال دوری چشم به راه رسیدن 
یوسفش است تا سرانجام همراه او به گوشه ای برود و کلبه عشقش را بنا 
کند.«بهنام شــرفی، جواد یحیوی، هدیه محقق، لاله کریمی بازیگران 

این اثر نمایشی هستند.

قاب

عادل بــزدوده قصــد دارد بهــار ســال 1۴02 نمایش 
»حادثه ای در شهر عروســک ها« را در یکی از سالن های 
مرکز تولید تئاتر و تئاتر عروســکی کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانــان، روی صحنه ببرد.عــادل بزدوده 
کارگــردان و هنرمند با ســابقه تئاتر و تئاتر عروســکی 
درباره فعالیت های خود در زمینــه تئاتر گفت: در حال 
حاضر در دانشگاه مشغول تدریس تئاتر عروسکی هستم 
و تلاشــم بر این است که دانشــجویان با تئاتر عروسکی 
آشنا شــوند و بدانند که در آینده با چه شرایطی در این 
عرصه مواجه خواهند شد.وی در ادامه به قصد خود برای 
اجرای نمایش »حادثه ای در شــهر عروسک ها« اشاره 

کرد و تأکید کرد: اگر شــرایط فراهم شود این 
اثر نمایشی را اردیبهشت ســال 1۴02 روی 

صحنه خواهم برد.
بزدوده درباره ســالن مدنظر بــرای اجرای 
»حادثه ای در شــهر عروســک ها« افزود: به 
طور حتم در یکی از ســالن های مرکز تولید 
تئاتر و تئاتر عروســکی کانون پرورش فکری 

کودکان و نوجوانان این اثر را روی صحنه خواهم برد.
این مدرس با ســابقه تئاتر عروســکی در پایان سخنان 
خود یادآور شــد: اگر شــرایط برای اجرای »حادثه در 
شهر عروسک ها« فراهم نشــود همچنان تمرکزم روی 

تدریس در دانشگاه و آشــنا کردن جوانان با 
تئاتر عروسکی اســت.نمایش »حادثه ای در 
شهر عروسک ها« نوشــته ژوزف پر و ترجمه 
زنده یاد اردشــیر کشــاورزی به عنوان اولین 
تئاتر عروســکی مــدرن برای کــودکان در 
سال های ۵0-۵1 به کارگردانی اسکار واتک 
استاد مطرح تئاتر عروسکی در کانون اجرا شد 
و ســرآغازی برای ادامه راه نمایش عروسکی در کانون 
بود. در ادامه و در سال های 13۵1 تا 13۵۶ این نمایش 
در مراکز کانون سراسر کشور و همچنین بر روی تریلی 
تئاتر ســیار کانون برای مناطقی که کانــون کتابخانه 

نداشــت، به صورت رایگان اجرا شده اســت.بزدوده در 
نمایش »حادثه ای در شــهر عروســک ها« در دهه ۵0 
زیر نظر واتک ایفــای نقش کرد.این نمایش در ســال 
13۹۹ بار دیگر با کارگردانی عادل بزدوده بازتولید شد 
و قرار بود در همان ســال و یا در سال 1۴00 به مناسبت 
پنجاهمین سال تاسیس مرکز تئاتر کانون روی صحنه 
برود که شیوع بیماری کرونا در کشــور، اجرای آن را به 
بازگشایی ســالن ها موکول کرد.پس از آن و در خرداد 
سال 1۴01 نمایش »حادثه ای در شهر عروسک ها« به 
کارگردانی عادل بزدوده در ســالن گلستان مرکز تولید 

تئاتر و تئاتر عروسکی کانون به صحنه رفت.

صحنه

خریدار   ایرج راد بازیگر و کارگردان سینما 
و تئاتر در گفت وگو با پروژه تاریخ شــفاهی 
سینما و تئاتر ایران می گوید: تاکنون هر چه 
با صداوسیما درباره پخش تله تئاتر رایزنی 
کرده ایم به جایی نرســیده ایم. با این وجود 

امیدوارم روزی این قضیه امکان پذیر شود.
گفت و گو با ایرج راد از آشــنایی او در سنین 
کودکی با هنر تئاتر شــروع و به تحصیلات 
او در همین رشته کشیده شــد و با نقد وی 
از وضعیــت تئاتــر خاتمه یافــت. هر چند 
او دستی در ســینما هم دارد اما بنا بر میل 
ایشــان در این گفــت و گو فقط بــه تئاتر 
پرداخت. ماحصل این گفت و شــنود در پی 

می آید.

 شما ســال 1324 در بروجرد به دنیا 
آمدید؟

این یک اشــتباهی اســت که در ویکی پدیا 
درج شده است. من در تهران متولد شدم.

 این همــه هنر، چه شــد به نمایش 
علاقه مند شدید؟

پدرم خیلی به تئاتر یــا همان نمایش علاقه 
و دوســتانی داشــت که بازیگر و کارگردان 
این هنر بودند. آن موقع زیر ۷ سال را اجازه 
نمی دادند بیایــد و نمایش ببیند. ولی وقتی 
۷ ساله شــدم، پدر مرا با خود برای مشاهده 
نمایش می برد؛ البته در بیشــتر مواقع مادر 

نیز همراه ما بود.
آن موقــع تلویزیون هنوز وجود نداشــت. 
نخســتین باری که بــا خانواده بــه دیدن 
نمایش رفتم دیدن دکــور و نور و زرق و برق 

صحنه مرا حیرت زده کرد.

 و همین شــما را مشتاق هنر نمایش 
کرد؟

بله. علاوه بر این پدر در روزهای عادی هفته 
وقتی از سر کار بر می گشــت یا در روزهای 
جمعه کــه در خانه دور هم می نشســتیم، 
فرصــت را غنیمــت شــمرده و در رابطه با 
نمایشی که دیده بودیم با من و سایر اعضای 
خانواده صحبت می کــرد. موضوع نمایش 
ها، بازی بازیگران، دکور و لباس بازیگران از 

مواردی بود که پدر برای ما تعریف می کرد.

 و از پدر تاثیر گرفتید؟
بله،  موضــوع ایــن تئاترها بــرای من که 
کودکی بیش نبودم آن قــدر جذابیت پیدا 
کرد که ســعی کردم همان نمایشنامه ها را 
با بچه محل هایمان بازی کنم. کودکان هم 
سن و ســال خودم را جمع و داستان را برای 
آنها تعریف می کردم و می گفتم بیایید این 

نمایش ها را با هم بازی کنیم.

 به نوعی این نمایش ها را کارگردانی 
می کردید؟

بلــه. در عالم بچگی، البتــه کار جدی نبود. 
طنابی می بســتیم و چادر مــادرم را از آن 
آویزان می کردیم. طــوری که گویی هنگام 

آغاز نمایش، پرده کنار می رود.

 در مقاطع بالاتر تحصیلی چه؟
ســال اولی که وارد دبیرســتان شــدم، در 
گروه های هنری مختلفی که دانش آموزان 
تشــکیل می دادند در کلاس نمایش ثبت 
نام کردم. در این کلاس با اعضای این گروه، 
شروع به تمرین نمایش هایی کردیم تا آنها را 
برای کودکان به اجرا بگذاریم. برای این کار 
به کتابی مراجعه کردیم که به تازگی توسط 
آقای تقی مشــکاتی که خود بازیگر تئاتر و 
ناظم یکی از دبیرستان های منطقه مان بود 
منتشر شــده بود. این کتاب مجموعه ای از 
چندین نمایشنامه مختص کودکان بود. ما 

این نمایش ها را تمرین می کردیم.

 پای گروهتان چطور به نمایش های 
بیرون از مدرسه باز شد؟

بعد از مــدت کوتاهی موضوعــی به ذهنم 
رســید. آن موقــع ســینماهایی بودند که 
صبح هــای جمعه بــا قیمتــی ارزان تر از 
نرخ معمــول، برای کــودکان فیلم نمایش 
می دادنــد. مثلا اگر ســانس ســینما برای 
بزرگســالان ســاعت 10 صبح بود این ها 

ساعت 8 صبح با بهایی نازل، برای کودکان 
فیلم ســینمایی پخش می کردند. دو واحد 
از این سینماها نزدیک منزل ما بودند یکی 

سینما المپیا و دیگری سینما کارون.
به اعضای گروه پیشــنهاد دادم با مدیر این 
ســینماها صحبــت کنیم تا یــک نمایش 
10 دقیقه ای را قبــل از اکــران فیلم برای 
کودکان در این سینماها اجرا کنیم. همین 
کار را کردیم امــا آنها ابتدا پیشــنهاد ما را 
خیلی بــاور نکردند. ســرانجام گفتند یکی 
از نمایش هایتان را جلوی مــا اجرا کنید تا 

ببینیم چطور است.
وقتی نمایش ما را دیدند پسندیدند. تا چند 
هفته ایــن نمایش ها را قبــل از اکران فیلم 
برای کودکان اجــرا کردیم و لذت فراوانی از 

این کار بردیم.

 و کار بعدی تان آموختن فن بیان بود؟
بله. دوم دبیرستان بودم که مطلع شدم یک 
کلاس فن بیان و تئاتر در خانه جوانان و کر 
ملی تهران به سرپرستی خانم مهین دیهیم 
برگزار می شود. برای ثبت نام مراجعه کردم 
اما گفتند سن شما کم اســت. هر چه اصرار 

کردم هم بی فایده بود.
فهمیدم چه روزی خود خانم دیهیم به آنجا 
می آید. رفتم و آن قدر ایســتادم تا ایشــان 
آمد. از خانم دیهیم خواهش کردم تا فرصت 
اســتفاده از این کلاس را به مــن بدهد، اما 
قبول نکرد. گفتم اگــر با حضور من موافقت 
کنید می روم یک گوشه کلاس می نشینم و 
کاری هم به کار کسی ندارم. بالاخره راضی 

شد. 
این کلاس هفته ای یک روز برگزار می شــد 
و ساعتش بعد از ساعت مدرسه من بود. این 
دوره حدود یک سال طول کشــید و برایم 

بسیار جالب بود.

  در کلاس اســکویی ها هم شرکت 
کردید؟

خیر. ســال پنجم دبیرســتان که رســید 
یکی از دبیرها بــه نام آقــای نارنجی ها که 
علاقمند به نمایــش بــود در کلاس تئاتر 
آقای مصطفی اســکویی ] پدر تئاتر علمی 
ایران[ شــرکت کرده بود به من گفت ما یک 
سری فارغ التحصیلان گروه آقای اسکویی 
هســتیم. می خواهیم برای خود یک گروه 
نمایش تشکیل دهیم. علاقه ای به همراهی 
با مــا داری؟  من پذیرفتــم و وارد این گروه 

شدم.
در ایــن موقــع بــه طریقــی بــا مرحوم 
شاهین سرکیسیان ] بنیان گذار تئاتر نوین 
ایران[ آشنا شدم. یکی دو بار هم به جلساتی 
که در منزل ایشان برگزار شــد رفتم و قرار 
شد نمایش هایی را با هم تمرین کنیم که به 

نتیجه نرسید.
از این رو با گروه آقــای نارنجی ها به فعالیت 
ادامــه دادم. آن روزها روزنامــه کیهان هر 
هفته کتابــی را به نام کتاب هفته منتشــر 
می کرد. این کتــاب زیر نظر افراد بســیار 
معتبــری چون دکتــر هشــترودی تهیه 

می شد.
در این هفته نامه، هر هفته یک نمایشــنامه 
منتشــر می شــد. قرار شــد یکــی از این 

نمایشــنامه ها به نــام قرعه بــرای مرگ را 
تمرین کنیم و روی صحنه بیاوریم.

روزنامه کیهان بــرای ایــن کار اتاقی را در 
همان خیابان فردوسی به ما داد. اسم گروه 

نمایش را هم گذاشتیم میترا.
این نمایش در سال 13۴2 با کمک روزنامه 
کیهان در تالار فرهنگ روی صحنه آمد. این 
اولین کار صحنه ای من در زمینه تئاتر بود. 
بعد از آن هــم با همین گــروه نمایش های 
دیگری را بــازی کردم. این گــروه در ادامه 
تبدیل به گروه انجمن تئاتر ایران شد. اولین 
کاری که توســط این انجمن به روی صحنه 
بردیــم حادثه در ویشــی به نویســندگی 
آرتورمیلر بود. ایــن کار را در کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانــان فعلی و انجمن 
ایــران و آمریــکای آن زمــان روی صحنه 

بردیم.
من همچنان کار نمایــش را ادامه دادم و به 
اداره تئاتر هم می رفتم تا به خدمت سربازی 
اعزام شدم. سربازی ام رو به اتمام بود که در 
کنکور دانشــگاه تهران شــرکت کردم و در 

رشته تئاتر قبول شدم.
با پایان یافتن خدمت وارد دانشــگاه تهران 
شدم و همزمان در اداره تئاتر فعال بودم و در 
گروه تئاتر مردم که سرپرســتان آنها آقایان 
علی نصیریــان و عزت الله انتظامــی بودند 

مشغول فعالیت شدم.
هم کلاسی من آقای عزت الله انتظامی بود. 
ایشان با آن که اختلاف ســنی زیادی با من 
داشت در این رشته پذیرفته شده بود. آقای 
انتظامــی فیلم گاو را به تازگــی بازی کرده 
بود. یعنی با درجه ای والا هم کلاسی من در 

دانشگاه تهران شده بود.
خوشــبختانه موقعیتی برای من فراهم شد 
که ۴ سال در کلاس در کنار استاد انتظامی 
قرار گیرم و هم در گروهی که در اداره تئاتر 
بود همراه ایشان حضور داشته باشم. تقریبا 
می توانم بگویم در اکثر کارهایی که توسط 
این گروه در تئاتر سنگلج که آن موقع تالار 
2۵ شهریور نامیده می شــد حضور داشتم. 
علاوه بر این در اجراهای گروه های دیگر در 
اداره تئاتر نیز شــرکت می کردم. این شروع 

کار نمایش من بود.
ســال ۵1 از رشته نمایش دانشــگاه تهران 
فارغ التحصیل شــدم. در آنجا از دو طرف، 
دانشجویی ممتاز شدم. یکی به خاطر نمرات 
بالایم در دروس رشــته نمایــش . دیگری 
هم این که دانشــگاه به آقای انتظامی فارغ 
التحصیلی افتخــاری را داد و ایشــان این 

عنوان را به من تفویض کرد.

 آقای انتظامی چــرا این عنوان را به 
شما داد؟

به خاطر ایــن که من هم در گــروه نمایش 
استاد انتظامی و هم در طی ۴ سال تحصیل، 
همواره در کنار ایشــان بودم. این آشنایی و 
علاقه ای که من تئاتر داشــتم باعث شــده 
بود ایشــان تا پایان عمر به من لطف داشته 

باشند.

 برای ادامه تحصیل به خارج از کشور 
رفتید؟

بله. بــه خاطر نمــرات ممتازم، دانشــگاه 

نامه ای به من داد که شما می توانید به مدت 
۵ سال از بورس دولت اتریش استفاده کنید 
و برای ادامه تحصیل به این کشــور بروید. 
امــا واقعیت این بــود که من علاقــه ای به 
درس خوانــدن در اتریــش نداشــتم ولی 
آن را موقعیت خوبی می دانســتم که نباید 
از دســت بدهم. همزمان نمایشــنامه ای را 
داشــتیم با آقای خســروی کار می کردیم 
و قرار شــد این نمایشــنامه را برای اجرا به 
شهرســتان ها ببریم. همزمان نامه ای برای 
من آمد که شــما باید خود را تا فلان تاریخ 
بــرای عزیمت بــه اتریش آمــاده و خود را 

معرفی کنید.
من از آقای خســروی ســوال کردم آیا ما تا 
این تاریخ از سفر به شهرســتان ها به تهران 
باز می گردیم که پاسخ ایشــان مثبت بود. 
ولــی کار طولانی شــد و متاســفانه وقتی 
برگشتیم که زمان گذشته بود. من مراجعه 
کردم گفتند چون زمان گذشــته است شما 
می توانید مجددا تقاضا بدهید تا سال آینده 

از این بورسیه استفاده کنید.
برای همیــن من نامه ای را بــه رئیس اداره 
تئاتر آن زمان نوشــتم مبنی بر این که من 
چنین موقعیتی داشــتم و آن فعلا از دست 
رفت. من علاقمند به تحصیل در انگلستان 
هستم. اگر شــما لطف کنید همین حقوقی 
که اینجــا ماهیانــه در اداره تئاتــر به من 
پرداخت می شــود به عنوان کمک هزینه به 
من بدهید تا من در انگلستان درس بخوانم 
ممنون می شــوم. مدتی طول کشــید اما 

بالاخره با درخواست من موافقت شد.

  چرا دوست داشــتید به انگلستان 
بروید؟

انگلســتان از نظر تاریخچه نمایش و دوام و 
بقا جایگاه ویژه ای در دنیــا دارد. بالاخره در 
بورس دانشگاه کاردیف انگلستان در مقطع 
کارشناســی ارشــد قبول و عازم این کشور 
شدم. دوره که تمام شد برای پایان دوره باید 
یک تز اجرایی می دادم. برای تز اجرایی من 
نمایشنامه ای را آماده کردم به نام دیو پری. 
برای آن از تمام ســنت های نمایشی ایرانی 

استفاده کردم.
یکــی از دوســتان ایرانــی مــن بــه نام 
علی منعمی، متنی را به انگلیسی آماده کرد. 
این نمایش دیالوگ انگلیسی نداشت اما یک 
نقالی وجود داشت که به انگلیسی، صحنه ها 
را توضیح می داد. ولی شعرهایی که خوانده 
می شــد همه به زبان فارســی و برگرفته از 

سنت های ایرانی بود.
ایــن نمایش در تئاتر شــرمن ســالن ارینا 
دانشگاه کاردیف اجرا و بســیار مورد توجه 

قرار گرفت.
برای همین از ما دعوت شــد این نمایش را 
برای اجرا به فستیوال آکسفورد ببریم. آنجا 
هم خوشبختانه با استقبال فراوانی روبرو و 
به عنوان یکی از بهترین آثار این فســتیوال 

شناخته شد.
دانشــگاه کاردیف و تئاتر شــرمن نامه ای 
به من دادند که شــما می توانیــد چهارماه 
در بخــش تئاتر بی بی ســی و 8 مــاه هم با 
زمان بندی با هر کــدام از تئاترهایی که در 
اروپا هســت حضور داشته باشــید و دوره 

بگذرانید.همزمان من بــرای دوره دکتری 
تئاتر هم در دانشگاه لیدز پذیرش گرفتم.

اما این پیشــنهاد درســت مصادف شــد با 
ســال ۵۶ و ۵۷ و انقلاب. طوری شده بودم 
که نمی توانســتم در اروپا بمانــم. چون از 
تلویزیون داشتم مسائل انقلاب را می دیدم 
و باید برمی گشــتم. برای همین تحصیل را 
رها کردم و به ایران برگشتم و در همان اداره 

تئاتر به فعالیت ادامه دادم.

  سال 4۶ با تئاتر تلویزیونی ایستگاه 
آقای سلطانپور، نخستین بازی خود در 

تله تئاتر را تجربه کرده  بودید...
آن زمان تلویزیون تازه از شــکل خصوصی 
خارج و تبدیل به تلویزیون ملی ایران شــده 
بود. کارها تازه به صورت ضبط درآمده بود. 
قبــل از آن وقتی تلویزیــون خصوصی بود 

برنامه ها پخش زنده بود.
من هنوز در خدمت ســربازی بــودم و در 
شمال کشور در یک روســتا در سپاه ترویج 
مشــغول بودم. نمایشــنامه را آوردند آنجا 
به من دادند. قرارهای تمریــن را هم به من 
گفتند. من هم بــرای تمرین، مرخصی می 
گرفتم و به تهران می آمدم. ســرانجام این 

کار ضبط و اجرا شد.
آن زمان تلویزیون به گستردگی و فراگیری 
امروز نبود. امــا ورود تلویزیون بــه ایران، 
محاسنی برای نمایش هم داشت. بسیاری 
از هنرمنــدان صاحب نام و پیشکســوت 
این رشــته که خیلی از آنها اکنون دیگر در 
قید حیــات هم نیســتند در اداره هنرهای 
دراماتیک که بعــدا تبدیل بــه اداره تئاتر 
شــد، حضور داشتند. این اســاتید بزرگوار 
از جمله علی نصیریــان، عزت الله انتظامی، 
جمیله شیخی، جمشیدمشایخی، عصمت 
 صفوی، رقیه چهره آزاد، عباس جوانمرد و ... 
در تئاترهای زنده ای کــه از تلویزیون به نام 
برنامه تئاتر اداره هنرهای دراماتیک پخش 

می شد، بازی می کردند.
مردم اگر چه قبل از ســال 1332 از طریق 
تئاتر لاله زار که در آن نمایش های بســیار 
معتبر و خوبی هم اجرا می شد، با تئاتر آشنا 
بودند اما این آشنایی همگانی نبود. ولی این 
تئاترهای تلویزیونی باعث شــد بسیاری از 

مردم با نمایش آشنا شوند.
 همیــن مــردم بعدها تماشــاگران خوب 
سالن های نمایش شــدند. البته آن موقع 
هنــوز ســریال های تلویزیونــی خیلی پا 
نگرفته بــود و بعد مدت کوتاهی ســریال 
های تلویزیونی هم از تلویزیون ملی پخش 

شد.

  وضع تله تئاتر اکنون چگونه است؟
بارها و بارها با مدیــران دوره های مختلف 
تلویزیون تماس گرفته و خواهش کرده ایم 
که یــک روزی از همین تلویزیــون، تئاتر 
پخش می شــد. چرا الان با وجود این همه 
شبکه تلویزیونی، تله تئاتر پخش نمی شود؟

انتظارمان هم بالا نیست. اگر هر کدام از این 
شــبکه ها فقط ماهی یک تئاتر تلویزیونی 
پخش کنند این بســیار بسیار به هنرمندان 
نمایش کمک می کند. علاوه بر اشتغالزایی 
بــرای هنرمندان تئاتــر، تاثیرات بســیار 

مثبتی بر جامعه خواهد گذاشت.

 در ایــن راه چــه تمــاس هایی با 
مسوولان داشته اید؟

مثلا یادم هســت یک بــار با آقایــان دکتر 
رفیعی و آتیلا پســیانی در دوره ای که آقای 
علی لاریجانی رییس صدا و ســیما بود نزد 
ایشــان رفتیم و در این باره صحبت کردیم. 
آقــای لاریجانی پیشــنهاد مــا را پذیرفت 
و شــبکه ۴ را متولی این کار کرد. قرار شــد 
این شــبکه متولی ســاخت و ضبــط این 
نمایش های تلویزیونی باشــد و بر اســاس 
اهداف هر کدام از شــبکه هــای تلویزیون، 
تئاترهایی را ضبط و در اختیار آن شبکه ها 
قرار دهد. اما آقای لاریجانی از صدا و ســیما 

رفت و درخواست ما به جایی نرسید.
بعد از ایشــان هم ما تا کنون هر چه با صدا و 
ســیما در این باره رایزنی کرده ایم به جایی 
نرسیده ایم. با این وجود امیدوارم روزی این 

قضیه امکان پذیر شود.

خ می دهد وسک ها« بهار ۱۴۰۲ ر »حادثه ای در شهر عر
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فنونی زاده: 
هواداران پرسپولیس هجومی را دوست دارند

 پیشکســوت تیم فوتبال پرســپولیس گفت: هواداران تیمی را دوست 
دارند کــه هجومی بازی کنــد و »یحیی گل محمدی« بهتر اســت در 

تاکتیک تیمش تجدیدنظر کند.
مرتضی فنونی زاده  در رابطه با دیدار پرســپولیس و ســپاهان در جام 
حذفی اظهار داشت:  سپاهان شــرایط خوبی دارد و همیشه رقیب قابل 
احترامی برای ما بوده اســت. جام حذفی کمترین راه برای رسیدن به 
قهرمانی اســت و هر تیمی برای رســیدن به این موفقیت باید تمرکز 

بالایی داشت.
وی افزود: هر دو تیم در لیگ مدعی هســتند و قطعا برای کســب جام 
حذفی هم برنامه هایی دارند و بــه همین دلیل بازی خوبــی از کار در 

خواهد آمد.
پیشکســوت سرخپوشــان در مورد اینکه روند نزولــی باعث ناامیدی 
هواداران شــده، تصریح کرد: اینگونه نیست. پرسپولیس از قدیم نشان 
داده مقابــل تیم های قدرتمند به ویژه اســتقلال و ســپاهان عملکرد 
خوبی دارد. به طور حتم یکی از بهترین نمایش های تیم را در این بازی 
خواهیم دید. جام حذفی میان بری برای رســیدن به آســیا است. برای 
مثال الان نســاجی در جدول شرایط خوبی ندارد اما شــانس دارد تا از 
رونالدو در ورزشگاه وطنی میزبانی کند. هر دو تیم چون مدعی هستند 

با تمام توان در زمین حضور پیدا می کنند.
فنونی زاده در مورد عملکرد نه چندان خوب پرســپولیس در بازی های 
اخیر، خاطرنشان کرد: پرســپولیس در صدر جدول ۶ امتیاز با استقلال 
و 8 امتیاز با ســپاهان فاصله داشت، الان ســپاهان با 3 امتیاز بیشتر در 
صدر قرار دارد. ســبک بازی تیم برای رقیبان قابل شناســایی است و 
بهتر است تجدید نظری در آن صورت بگیرد چرا که از نظر مهره ای جزو 
بهترین های لیگ هستیم.دیاباته به عنوان آقای گل سابق فوتبال ایران 
نتوانسته انتظارات را به خوبی برآورده کند. فنونی زاده در این خصوص 
گفت: در اســتقلال بازیکنانی مثل مهدی قایدی و ارسلان مطهری در 
کنار او بودند تا او را به خوبی تغذیه کنند اما در پرســپولیس نه ترابی، نه 

صادقی و نه امیری، نتوانسته اند این نقش را برای دیاباته داشته باشند.
وی تاکید کرد: هر تیمی در فوتبال دنیا نوســان دارد و ممکن است در 
مقطعی با عدم نتیجه گیری مواجه شــود اما هواداران از پرســپولیس 
انتظار بازی زیبا دارند. ســال نخســتی که برانکو آمد حتی زمانی هم 
که تیــم نتیجه گیری اما هــواداران تیم را تشــویق می کردند، اما الان 
متاســفانه بازی های خوبــی را هم از تیم شــاهد نیســتیم. امیدوارم 
گل محمدی در چینش بازیکنان تجدید نظر کند، تا شرایط تغییر کند 

چرا که برای رقبا تیمش شناخته شده است.
مدافع سال های دور پرســپولیس در رابطه با عملکرد نه چندان خوب 
مدافعان پرسپولیس هم گفت: در ســال های اخیر همیشه جناح چپ 
پرســپولیس نقطه قوت این تیم بــود. از قدیم نفراتــی مانند مهراب 
شــاهرخی، بیوک وطن خواه، مرحوم مهرداد میناوند، رضا شاهرودی، 
مجتبی محرمی در جناح چپ بازی می کردند کــه از بهترین ها بودند. 

در ســال های اخیر هم نفراتی مانند محمد انصــاری عملکرد خوبی در 
این منطقه داشت اما الان از وحید امیری استفاده می شود. امیری یک 
بازیکن ذاتا هجومی اســت. دفاع کردن اصول می خواهد. الان رونالدو و 

مسی را هم بگذارید دفاع نمی توانند خوب دفاع کنند.
فنونی زاده تاکیــد کرد: امیری در بخش هجومی بیشــتر بــه کار تیم 
می آید. از طرفی علی نعمتی هــم بد نبود. به نظر مــن گل محمدی با 
اســتفاده از امیری در دفاع، هم تیمش را از حضور یک بازیکن خوب در 
بخش هجومی محروم می کند و هم از نعمتی استفاده نمی شود و نباید 

با این دیدگاه مهره سوزی کند.
وی در مورد شانس قهرمانی سرخ پوشــان تاکید کرد:  هنوز 30 امتیاز 
دســت نخورده در لیگ باقی مانده و مشــکلی وجود نــدارد. هنوز هم 
پرسپولیس مدعی قهرمانی است شانس بیشتری دارد چون تجربه این 

کار را دارند.

اقدام پرسپولیسی ها نتیجه برعکس داد
کارشناس و پیشکسوت فوتبال با اشــاره به اهمیت دیدار پرسپولیس 
و ســپاهان در مرحله یک هشــتم نهایی جام حذفی گفت: اقدامی که 
پرسپولیسی ها در چند دیدار اخیر انجام دادند نتیجه برعکس برایشان 
داشت. تقابل تیم های فوتبال پرسپولیس و ســپاهان اصفهان در یک 
هشــتم نهایی جام حذفی فوتبال کشــور تبدیل به یکی از مهمترین 
بازی های فصل جاری است تا دو تیم مدعی قهرمانی در لیگ برتر برای 

جامی دیگر به مصاف همدیگر بروند.
فرزاد آشــوبی ضمن اشــاره به این دیــدار درباره وضعیــت بازیکنان 
پرســپولیس و ســپاهان و تأثیر نتیجه جام حذفی در عملکرد مدعیان 
قهرمانی لیگ برتر مواردی را اشاره کرد:کارشناس فوتبال ایران درباره 
دیدار دو تیم در جــام حذفی گفت: تقابل دو تیم قــوی در فصل جاری 
فوتبال را شاهد هستیم. هر دو تیم دارای خصیصه های فراوان تاکتیکی 
هستند که بازیکنان تکنیکی نیز در اختیار دارند. بنابراین فکر می کنم 
این دیدار با نتیجه ای نزدیک به پایان برسد ولی جذابیت آن اوج فوتبال 

باشگاهی کشور خواهد شد.
آشــوبی با بیان توانمندی بازیکنان دو تیم پرسپولیس و سپاهان تاکید 
کرد: هر دو تیم بازیکنان خیلی خوبی دارند که می توانند به راحتی تیم 
ملی را هم تشکیل دهند. همین امر باعث شــده تا دو تفکر متفاوت هر 
تغییر مطلوب را ایجاد کند.وی افزود: آقای گل محمدی فوتبال مالکانه 
می خواهد و طبق همین فرضیه هم بازیکنانــش را وارد زمین می کند. 
با این حال آقای مورایس به عنوان ســرمربی سپاهان خلاقیت در خط 
حمله را مهم دانسته و بر اســاس تاکتیک های متنوع سعی کرده است 

گلزن های خود را سلب موقعیت کند.
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس ضمن تأیید تاثیراشتباهات متوالی 
داوران در بازی های لیگ برتری پرسپولیس تاکید کرد: مجموعه تیمی 
پرســپولیس بیش از حد ممکن درباره تأثیــر داوری در نتایج این تیم 
صحبت کرد. شاید یکی از اهداف آنها جلب نظر کارشناسان داوری بود 

اما همین موضوع تأثیر معکوس روی آنها گذاشت.
آشــوبی ضمن اشــاره به اجرای صحیح تاکتیک های تهاجمی توسط 
بازیکنان ســپاهان تصریح کرد: آنها در خط حملــه بازیکنان خلاقی 
دارند. هافبک های سپاهان نیز عالی هســتند اما نقطه ضعف بزرگی در 

خط دفاع دارند که به عمق آنها مربوط می شود.
وی ادامه داد: پیام نیازمند بســیاری از اشتباهات خط دفاعی را پوشش 
داده اســت. اگر او نبود گل های زیادی توسط مهاجمان حریف دریافت 
می شد.آشوبی بار دیگر به تقابل ســپاهان و پرسپولیس در جام حذفی 
باز گشت و گفت: شاید خیلی ها بگویند این نتیجه باعث تغییر وضعیت 
فکری هر دو تیم در لیگ برتر شود اما من فکر می کنم برنده یا بازنده در 
دیدار جام حذفی تنها یک تا دو روز ذهنش درگیر می شــود و سپس به 

روند قبلی بر می گردد.

میدان

ایمان گودرزی  جم نجفی تازه ترین اسم 
یک ایرانی در دنیای فوتبال است.

 از چند روز قبــل اخباری در رســانه های 
انگلیسی منتشر شد با این مضمون که جم 
نجفــی، میلیــاردر ایرانی-امریکایی قصد 
دارد ســهام تاتنهام را بخرد و بر این باشگاه 
لندنی مالکیــت کند. اتفاقی کــه جذاب و 
مهم اســت، بخصوص برای ما ایرانی ها که 
می توانیم سومین حضور یک ایرانی در لیگ 
برتر انگلیس- البته در بخش های مالکیتی 
و مدیریتی- را شاهد باشیم. پیش تر فرهاد 
مشــیری مالکیت اورتون و بهــداد اقبالی 
بخش اعظمی از سهام چلســی را خریده و 
نام خود را ســر زبان ها انداختــه بودند. جم 
نجفی ریاست گروه سرمایه گذاری ورزشی 
MSB را به عهده دارد. به همین مناســبت 
به بررســی تاثیرگذارترین ایرانیان دنیای 

فوتبال می پردازیم؛

مهدی بیات
مهدی بیات کــه متولــد 13۵8 در تهران 
است، در خردســالی با خانواده اش به اروپا 
مهاجرت کرده. عموی مهدی یعنی عباس 
بیات سال ها پیش به یک سهامدار عمده در 
باشگاه شــارلوای بلژیک تبدیل شده و این 
آغازی بر حضور بازیکنان ایرانی در این تیم 
بود. در ســال های آغازین این سده میلادی 
امثال داریــوش یزدانی، علیرضــا امامی فر 
و بعدتــر محمدرضــا مهــدوی و مهرداد 
میناونــد وارد لیگ فوتبال بلژیک شــدند. 
درحال حاضر مهدی بیات رئیس فدراسیون 
فوتبال این کشــور اســت و البتــه به طور 
همزمان پست مدیریتی اش در شارلوا را هم 
حفظ کرده اســت. این فصل علی قلی زاده و 
یونس دلفی به صورت قطعی و کاوه رضایی 
به طور قرضی در شارلوا توپ می زنند. حتی 
گفته می شــود »موجی« برادر مهدی بیات 
که در عرصه نقل وانتقالات فعال اســت، در 
انتقال علیرضا بیرانوند بــه آنتورپ بلژیک 

اثرگذار بوده است.

اردوان فرهاد مشیری
شاید خیلی از ایرانی ها اســم اردوان فرهاد 
مشــیری را برای اولین بار چهار سال پیش 
شــنیدند؛ زمانی که مجلــه معتبر فرانس 
فوتبال فرانسه از خیز این تاجر ایرانی برای 
خرید باشــگاه مارســی خبر داد. آن زمان 
فرانس فوتبــال از مشــیری به عنوان مالک 
یک چهارم سهام باشــگاه آرسنال یاد کرده 
بود. اطلاعات ابتدایی که ویکی پدیا در مورد 
این چهره ثروتمنــد در اختیار قرار می دهد 
به این شــرح اســت: »تاجر و ســرمایه دار 
ایرانی-انگلیسی و سهامدار تعدادی شرکت 
فولاد و انرژی در بریتانیا و روســیه است. او 
همچنین مالک باشــگاه اورتــون انگلیس 
است.« مشــیری ســال 133۴ در ایران به 

دنیا آمده و ثروت خالــص او درحال حاضر 
حدود چهار میلیــارد دلار آمریکا تخمین 
زده می شــود. ایــن تاجــر ایرانی ســهام 
آرســنال را فروخته، اما مالک بخش اعظم 
سهام اورتون محسوب می شــود و البته از 
خرده ســهامداران منچســتریونایتد نیــز 
به شمار می رود. مشیری در فرانسه سکونت 
دارد و در این سال ها شایعات تاییدنشده ای 
در مورد علاقه او به خرید باشــگاه استقلال 
تهران وجود داشــته اســت. زمستان سال 
گذشــته توافــق ناگهانی کارلــو آنچلوتی 
برای هدایت اورتون همــه را غافلگیر کرد. 
گفته می شــود مربی مطــرح ایتالیایی در 
ازای دستمزد ســالانه ۵/ 13 میلیون یورو 
پذیرفتــه روی نیمکت اورتون بنشــیند. 
برخی این انتخاب گران قیمت را بخشــی از 
پروژه کهکشان سازی مشــیری در اورتون 

می دانند.

کیاوش جورابچیان
بــرای ایرانیــان ایــن نســل ها، کیاوش 
جورابچیــان اولین اســم آشــنایی بود که 
به فوتبال ســطح اول جهــان پیوند خورد. 
برخلاف دو چهره دیگر، در مورد کیا انبوهی 
از اطلاعات درســت و غلط وجــود دارد؛ از 
اینکه او قبلا رســتوران دار بوده و دوســت 
نزدیــک رومن آبراموویچ اســت تــا اینکه 
رد پایــش در برخی پرونده های فســاد در 
فوتبال جهان پیدا شــده است. به هر جهت 
جورابچیان ســال 13۵0 در تهران به دنیا 
آمده و هفت سال بعد، همراه با خانواده اش 
از کشور مهاجرت کرده اســت. او که ظاهرا 
در مقطعی سهامدار باشــگاه کورینتیانس 
برزیل بــوده، فعالیت گســترده ای هم در 
نقل وانتقالات دارد. اولین بار که اســم کیا 
مثل توپ در ایران ترکیــد، موضوع مربوط 

بــه نقش آفرینــی او در انتقــال کارلوس 
تــوس و خاویر ماســکرانو به وســتهام در 
سال 200۶ می شــد. پس از آن جابه جایی 
بازیکنان پرشــمار دیگری همچون داوید 
لوییس، مارکینیوش، ویلیان، اســکار و... به 
جورابچیان نسبت داده شده است. آخرین 
زمزمه هــا در مورد او هم مربــوط به جوش 
دادن انتقال 1۴۵ میلیــون پوندی فیلیپه 
کوتینیو از لیورپول به بارســلونا در ســال 

2018 می شد.

بهداد اقبالی
به نوشــته نشــریه فوربز، ایــن میلیاردر 
آمریکایــی بیش از»3 میلیــارد دلار ثروت 
دارد و هشــتصد و شــصت و ششــمین« 
ثروتمند جهان است. در واقع طبق آمار این 
نشــریه، او از ثروتمندترین ایرانی تبارهای 
دنیا پس از پی یر امیدیار، بنیان گذار شرکت 
ای بی است. بهداد اقبالی ۴۶ ساله است و در 
ایران به دنیا آمده است. به نوشته فوربز، پدر 
و مادرش در سال 1۹8۶، در ده سالگی او را 
با ویزای توریســتی به آمریکا فرستادند تا از 
ســربازی دور نگه دارند. در آن زمان ایران و 
عراق در جنگ بودند. او از دانشگاه کالیفرنیا 
در برکلــی فارغ التحصیل شــد و تا پیش از 
تاســیس شــرکت اصلی اش، کلی یرلیک 
کپیتال، ریاســت، حضــور در هیات مدیره 
و ســهام داری شــرکت های مختلفــی را 
در کارنامــه داشــت. اقبالی همــراه با جو 
فلیســیانو شــرکت کلی یرلیک را در سال 
200۶ تاسیس کرد. به نوشــته فایننشال 
تایمز، گردش مالی این شــرکت در ســال 
2021 میــلادی 2۵ میلیــارد دلار بــوده 
اســت. بیشــتر فعالیت های این شرکت در 
زمینه سرمایه گذاری در فن آوری، نرم افزار 
و همچنین صنایع مختلف در بخش انرژی 

است.با تصاحب چلسی توســط تاد بولی و 
کنسرســیومش، دوران تصــدی رومــن 
آبراموویچ به پایان رســید. بهداد اقبالی هم 
یکی از اعضای گروه مدیریتی چلسی است 
که در کنار تــاد بولی، هانســیورگ ویس، 
مــارک والتــر از مالکین اصلی چلســی به 

حساب می آید.
 بهداد اقبالی ۴۶ ساله ســاکن لس آنجلس 
آمریکاســت و تابعیت آمریکایــی دارد. او 
دارای مدرک لیســانس مدیریت بازرگانی 
از دانشــگاه برکلی کالیفرنیا اســت. اقبالی 
بــه همــراه ژوزه فیلیســیانو کمپانــی 
ســرمایه گذاری »کلیرلیــک کپیتال« را 
در سال 200۶ تاســیس کرد و از آن زمان 
بر رشــد گســترده این شــرکت سهامی 
خــاص از پایگاهــش در ســانتا مونیــکا، 
کالیفرنیا، نظارت داشــته است. این شرکت 
بــا ســرمایه گذاری در زمینــه نرم افــزار، 
محصــولات صنعتی و مصرفــی در حدود 
۴3 میلیارد دلار گــردش مالی دارد. اقبالی 
به عنوان مدیر اصلی کلیرلیک در مجموعه 
مالکیت چلسی عمل خواهد کرد. او در کنار 
بولی قرار گرفتــه و حضور مهمی در توضیح 
نقش شرکت سرمایه گذاری ایالات متحده 
در ســاختار جدید مالکیت استمفوردبریج 
دارد. ۶0 درصد از ســهام چلسی متعلق به 

کمپانی کلیرلیک است.

و حالا جم نجفی
جم نجفی ریاســت گروه ســرمایه گذاری 
ورزشــی MSB را به عهــده دارد. از جمله 
دارایی هایش می توان به بخشــی از ســهام 
 NBA تیم بســکتبال فینیکس سانز که در
حضــور دارد و همچنین ســرمایه گذاری 
در تیم فرمــول  یک مک لارن اشــاره کرد. 
نجفی حــالا قصــد دارد با خریــد تاتنهام 

هاتســپر ســرمایه گذاری در حوزه فوتبال 
را تجربــه کنــد. به گــزارش فایننشــال 
تایمز، این میلیاردر ۵۹ ســاله علاقه مند به 
مالکیت باشگاه شــمال لندن است و انتظار 
مــی رود بزودی پیشــنهادی ارائــه بدهد. 
MSP Sports Cap� »نجفی که ریاســت 

ital« را برعهــده دارد، با کنسرســیومی از 
سرمایه گذاران برای شرکت در مناقصه کار 

می کند. 
سهام باشگاه تاتنهام 3/8 میلیارد دلار ارزش 
دارد و نجفی قصد دارد تمام آن را از مالکان 
فعلی بخــرد و دوران جدیــدی را برای این 
باشگاه قدیمی و ریشــه دار رقم بزند. نجفی 
پس از مهیا شــدن همه شــرایط لازم برای 
نهایی کردن معامله خریــد، به جو لوئیس، 
مالک و دنیــل لوی رئیس باشــگاه تاتنهام 

نزدیک خواهد شد.
 آنها ارزش سهام باشگاه را تقریباً 3 میلیارد 
دلار می دانند و به ایــن حدود ۷۵0 میلیون 
دلار بدهی را نیز باید اضافه کرد که تاتنهام 
را به عنوان نهمین تیم فوتبال باارزش جهان 
معرفی می کند. نجفی یکــی از مالکان و نیز 
نایب رئیس تیم بســکتبال فینیکس سانز 
است و همچنین گروه شــرکت های نجفی 
را اداره می کنــد که منبع اصلــی درآمد او 
اســت. این یک شرکت ســهام خصوصی 
است که در سال 2002 تأسیس شده است. 
این شرکت در شــهر فینیکس واقع شده و 
در قراردادهایی بــا ارزش معاملاتی تا یک 

میلیارد دلار سرمایه گذاری می کند.
نکته جالــب درباره جم نجفــی، علاقه او به 
ســتاره های فوتبال ایران است. او به همین 
دلیل نهایت تــلاش خود را بــه کار خواهد 
گرفت تا شــاید بتواند پای بازیکنان خلاق و 
مســتعد فوتبال ایران را به باشگاه انگلیسی 
باز کند. البتــه اگر بتواند خریــد تاتنهام را 
نهایی کند. پیش تر شــایعه شده بود فرهاد 
مشیری بارها برای جذب ســردار آزمون و 
حضور او در اورتون پا پیش گذاشــته بود اما 
این انتقال هرگز به ســرانجام نرسید. حالا 
درباره جم نجفی گفته می شود او قصد دارد 
بعد از مالکیت بر تاتنهــام، مهدی طارمی را 
از پورتو بخــرد و او را از پرتغــال به انگلیس 
منتقل کند. اتفاقی که می تواند برای فوتبال 

ایران هم جذاب و پراهمیت باشد. 
در یکــی دو فصل اخیــر تاتنهــام از جمله 
مشــتریان طارمی بود اما هیچــگاه انتقال 
او به شــمال لندن شــکل رســمی به خود 
نگرفت. با این حال حضور احتمالی میلیاردر 
ایرانی-امریکایی در تاتنهام می تواند موانع 
انتقال طارمی به فوتبــال انگلیس را هموار 
کنــد. بخصوص کــه طارمی هم همیشــه 
در مصاحبه هــای خــود تأکید کــرده که 
علاقه مند به بازی در لیگ انگلیس اســت و 
حالا چه بهتر به تیمی بــرود که مالکیتش 

برعهده یک ایرانی است.

مصدومیت جزیی شــیخ دیاباته تغییری در استراتژی 
این تیم برای دیدار با سپاهان ایجاد نمی کند.

تیم فوتبال پرســپولیس آخرین تمرین خــود را قبل 
از بازی با ســپاهان در تهران برگزار  کرد تا کاروان این 
تیم سپس راهی فرودگاه شــود و برای مهم ترین تقابل 
مرحله یک هشــتم نهایی جام حذفی فوتبال کشــور 

آماده شود.سرخپوشــان پایتخت در حالی برای بازی 
با ســپاهان اصفهان آماده می شوند که شــیخ دیاباته 
وضعیت مبهمی برای این دیدار پیدا کرده است. مهاجم 
پرسپولیس در تمرین روز شــنبه گذشته احساس درد 
کرد تا زیر نظر پزشــکان قرار بگیرد. با این حال میزان 
آســیب دیدگی او خفیف تشــخیص داده شده است تا 

در صورت نیاز کادر فنی دقایقــی بازی کند.یحیی گل 
محمدی که در دو دیدار گذشــته تیمش در لیگ برتر 
تصمیم به حضور دو مهاجم گرفته بود با خروج شــیخ 
دیاباتــه از ترکیب اصلی تصمیمی بــرای تغییر دوباره 
تاکتیک تهاجمی تیمش ندارد. آمادگی بالای »لئاندرو 
پریرا« احتمــال حضور او همراه با عیســی آل کثیر در 

ترکیب سرخ ها در اصفهان را افزایش داده است اما اگر 
پریرا هم در ترکیــب اصلی قرار نگیرد، امید عالیشــاه 
زوج خط حمله پرســپولیس را تشکیل می دهد.دیدار 
تیم های فوتبال پرسپولیس و سپاهان اصفهان ساعت 
1۵  امروز چهارشنبه در ورزشگاه نقش جهان با حضور 

هواداران برگزار می شود.

پرسپولیس

برنامه پرسپولیس پس از مصدومیت دیاباته

کشتی ایران و سرگیجه ای به نام باشگاه های جهان
خریدار  برگــزاری کشــتی فرنگی جام 
باشــگاه های جهــان در واپســین ماه های 
ســال 1۴01 به یکی از مهمترین چالش و 
دغدغه هــای فدراسیون نشــین ها تبدیل 

شده است.
مســابقات کشتی جام باشــگاه های جهان 
تورنمنتی معتبر اســت که از سال 201۴ و 
به پیشــنهاد ایران زیر نظر اتحادیه کشتی 
برگزار می شود. هر چند که نام باشگاه های 
جهان موجب شــده تا برخــی تصوری یک 
رقابت با کیفیت در ســطح قاره ها را داشته 
باشــند اما از همان ســال نخست مشخص 
بود که این رقابت با نمونه فوتبالی آن فاصله 
زیادی دارد. در ۶ دوره گذشــته تیم هایی از 
کشــتی آزاد و فرنگی ایران یک پای فینال 
بوده و ۶ دوره نیز عنوان قهرمانی را در رشته 
آزاد از آن خود کردنــد. همچنین در هفت 
دوره گذشــته، ۶ دوره ایران میزبان بوده و 
تنها یک دوره ایــن رقابت هــا در اوکراین 

برگزار شد.
ناگفته پیداســت که نام جام باشــگاه های 
جهان در رشــته های با حضــور قهرمانان 
باشــگاهی قاره ها گره خورده، اما در کشتی 
چند تیم از ایران و تیم هایی از کشــورهای 
آسیا مرکزی و اوکراین و گرجستان حضور 
خواهند داشــت و کمتر شاهد حضور تیمی 
از کشورهای روسیه، ترکیه و آمریکا در این 

تورنمنت هســتیم. ذکر این نکته ضروری 
است که در اغلب کشــورهای دنیا به غیر از 
تعداد محدودی همچون ایــران، آلمان و یا 
آمریکا، مسابقاتی تحت عنوان باشگاهی یا 

لیگ وجود ندارد.
با این وجود حتی در برخی از دوره ها شاهد 
هســتیم که برخی کشــورها بــا تیم های 
ناقص و ســتارگان درجه چنــدم خود در 
این مســابقات حضور پیدا می کنند. نمونه 
آن نیز در چند روز گذشــته بود که برخی از 
کشورها تیم ناقص به ایران اعزام کرده بودند 
که با کمک آزادکاران ایران این تیم ها کامل 
شد. تیم هند، ارمنســتان و قزاقستان برای 
تکمیل تیم خود از آزادکاران ایرانی استفاده 
کردند تا شــاهد برگزاری ایــن تورنمنت 
بین المللی باشــیم؛ تورنمنتــی که اکنون 
به یکی از دغدغه های فدراسیون نشــینان 
تبدیل شده اســت؛ به عبارتی کشتی جام 
باشــگاه های جهــان میراثــی از مدیریت 
گذشته بود که اکنون تیم مدیریتی علیرضا 

دبیر را وارد چالش جدی کرده است.
کشتی  آزاد جام باشــگاه های جهان که 28 
و 2۹ بهمن ماه برگزار شــد به نــام ایران اما 
به کام روس ها بود. فدراســیون با برگزاری 
غیر رسمی و خارج از تقویم اتحادیه جهانی، 
عملا یک امتیاز بسیار مهم به روس ها داد تا 
آنان بعد از حدود یک سال آزادکاران خود را 

به تورنمنتی معتبر اعــزام کنند و در جدال 
با ســتارگان ایرانی محک خوردند. جدالی 
که به سود بانک شــهر نماینده ایران در این 
دوره از رقابت ها به پایان رســید.اما داستان 
کشتی فرنگی جام باشگاه های جهان بسیار 
پیچیده تر از رشته آزاد است. این مسابقات 
به نــام »ســپاهان کاپ« در تقویم اتحادیه 
جهانی ثبت شــده و ایران باید در روزهای 
2 و سوم مارس )11 و 12 اســفند( میزبان 
آن باشــد. قرار بود این رقابت ها به میزبانی 
اصفهان برگزار شــود اما در فاصله 10 روز تا 
آغاز مسابقات باشگاه فولاد مبارکه سپاهان 
از میزبانی آن انصراف داد. البته مشکل تنها 
باشگاه سپاهان نبود بلکه بنا به گفته حمید 
یاری رییس ســازمان لیگ، حســن رنگرز 
نیز به ملی پوشــان توصیه کرده که در این 

مسابقات حضور نداشته باشند.
هر چند که حمید یــاری در اظهاراتی تند 
باشگاه ســپاهان را به رفتار غیر حرفه ای در 
ورزش متهم کرد اما واقعیتی که وجود دارد 
آن است که به احتمال زیاد توصیه رنگرز به 
ملی پوشان در لغو این تورنمنت نیز بی تاثیر 
نبوده زیــرا جذب حامی مالی )اسپانســر( 
بدون وجود ســتارگان کشــتی کار راحتی 
نیســت. در رشته آزاد بانک شــهر موفق به 
جذب بیــن از 80 درصد از کشــتی گیران 
ملی پوش شد اما تیم کشتی فرنگی سپاهان 

تا کنون از جذب قهرمانان و نامداران کشتی 
فرنگی ناتوان بوده اســت.یکی از دلایل این 
مشکل اعزام شــماری از ملی پوشان کشتی 
به مســابقات رنکینگ دار مصر اســت. قرار 
است محمدرضا گرایی دارنده مدال طلای 
المپیک 2020 توکیو، امین میرزازاده نایب 
قهرمان جهان، محمدهادی ساروی دارنده 
مدال برنز جهان و یونــس دلخانی قهرمان 
امیدهای جهان به این مسابقات اعزام شوند 
تا بســیاری از ســتاره ها داخلی نتوانند در 
کشتی فرنگی جام باشگاهای جهان حضور 
داشته باشند. البته این مشــکل تنها برای 

نمایندگان ایران نیست بلکه همزمانی این 
مسابقات با کشتی رنکینگ دار مصر )چهارم 
تا هفتم اســفند( و جام نیکــولای پتروف 
)12 تا 1۴ اســفند( موجب شده تا بسیاری 
از کشورها ملی پوشــان و مدال آوران خود 
را به ایــن 2 تورنمنت اعــزام کنند.در کنار 
این مشــکلات عدم تمایل سایر کشورهای 
صاحب کشتی برای میزبانی این رقابت ها، 
کشــتی جام باشــگاه های جهان را به یک 
مسابقه داخلی در سطح بین المللی تبدیل 
کرده که تیم های دسته چندم جهان در آن 

حضور خواهند یافت.



رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی اســتان 
قزویــن اظهــار داشــت : بــا پیگیــری 
هــای مجدانــه و همــکاری نمایندگان 
و مســئولان اســتانی مجوز راه اندازی 
دانشکده داروســازی در قزوین دریافت 

شد.
دکتر عبــدالله دیدبان رئیس دانشــگاه 
علوم پزشــکی اســتان قزوین در آستانه 
دهــه مبــارک فجر طــی جلســه ای با 
اصحــاب رســانه اســتان قزویــن که با 
حضورمعاونین توســعه مدیریت و منابع 
انســانی ،بهداشــت ، درمان ،غذا و دارو 
و دانشــجویی – فرهنگــی برگزار شــد 
اظهار داشت: خوشبختانه به برکت نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران اقدامات 
انجام شــده در بخش بهداشت و درمان 
و ســلامت مــردم در این دولت شــتاب 
گرفته لــذا با زحمات مجموعــه معاونان 
و همکاران خود تــلاش می کنیم خدمت 
رســانی بخوبی صورت گیرد وامیدواریم 
عقب ماندگی هــای گذشــته را جبران 

کرده و رضایت مردم را جلب کنیم.
عبــدالله دیدبــان در خصوص توســعه 
زیرســاخت های درمانی اســتان گفت : 
اجرای طرح توســعه الحاقی بیمارستان 
تاکســتان بــه 154 تخــت و توســعه 
بیمارســتان شــهدای آبیک بــا کمک 
 700 بیمارســتان  ســاخت  خیریــن، 
تختخوابی و الحاقی بیمارســتان شــهید 
رجایــی و جایگزینی بیمارســتان روان 
۲۲ بهمن حتما توســعه زیرساخت های 

درمانی استان را بهتر خواهد کرد.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی اســتان 
قزوین درخصوص اجرای طرح توریســم 
درمانــی اظهارداشــت: قرار شــده یک 
مجتمع بیمارســتانی و شــهر سلامت و 
هتل توسط بخش خصوصی ساخته شود 
که مجموعه پاســارگاد این طرح را اجرا 
خواهد کــرد و ما نظارت مــی کنیم و در 
شــرایط کنونی بدلیل نزدیکی این طرح 
به محل استقرار چشــمه نور شاید مکان 
مجموعه پاســارگاد مناسب نباشد که در 

حال بررسی است.
این مســئول گفــت: بعنوان دانشــگاه 
علوم پزشــکی از هر ارگان و یا شــخصی 
که بتواند با احداث بیمارســتان، خدمات 
استاندارد بیمارستانی ارائه کند حمایت 
مــی کنیــم و درخواســت مــا از بخش 
خصوصی این اســت که این مراکز حتما 
باید حدود 50 تــا ۶0 درصــد تختها را 
بــا قیمت دولتــی در اختیار مــردم قرار 

دهند.
وی در خصــوص اجرای نظــام ارجاع در 
اســتان نیز یادآورشــد: نظام ارجاع در 
اســتان عملیاتــی خواهد شــد و اجرای 
پزشــک خانواده مــی توانــد مراجعه به 
پزشــک متخصص را کاهش دهد و تعداد 
زیادی از این مراجعان بــا رفتن به مطب 
یک پزشــک خانواده جــواب خود را می 

گیرند.
دیدبان در مورد قانــون جوانی جمعیت 
هم اظهارداشــت: این قانون بسیار مهم 

اســت و از رســانه ها انتظار داریم کمک 
کنند تا این طرح اجرایی شود.

وی اضافه کرد: در ســال قبــل 1۲ هزار 
میلیارد تومــان اعتبار بــرای این طرح 
پیش بینی شــده بــود کــه هنوزچیزی 
اختصاص نیافته لذا به نظر می رســد باید 
از این فرصــت پنجره طلایی اســتفاده 
کرده تا جامعه به ســمت سالمندی نرفته 

بتوانیم آینده کشور را تضمین کنیم.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی اســتان 
قزویــن در خصوص کمبــود دارو گفت: 
تحریم دارویی و کوتاهی برخی شــرکت 
هــای دارویــی تولیــد داخلــی موجب 
کمبود شــدید دارو در کشــور و استان 
شــد که البته تجویز بی رویه دارو توسط 
پزشــکان و بی اطلاعی مــردم درمصرف 
برخی اقــلام ماننــد آنتــی بیوتیک نیز 
موجب بروز مشــکلات عدیده شده است. 
لذا در این راســتا کمبــود دارو و فضای 

بیمارستانی را جبران می کنیم.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی اســتان 
قزویــن در خصــوص جذب پرســتاران 
جدید نیز اظهارداشــت: بیش از ۲0 هزار 
پرستار در کشــور جذب می شــوند که 
هنوز ســهم استان مشــخص نشده ولی 
امسال توانســتیم 500 پرســتار جدید 
جذب کنیــم که بخشــی از نیازها تامین 

می شود.
دیدبــان دریافــت مجــوز دانشــکده 
داروســازی گفــت: پــس از ده ســال 
ســرانجام بــا یــک پیگیــری مجدانه و 

همکاری نمایندگان و مســئولان استان 
توانســتیم مجوز راه اندازی دانشــکده 
داروســازی را دریافت کنیم و در فاز اول 
چند دانشــجوی خارجی پذیرش خواهد 

شد.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی اســتان 
قزوین تصریح کرد: بــا دریافت مجوز راه 
اندازی این دانشکده از شورای گسترش، 
قرار بــود از بهمــن ماه امســال پذیرش 
دانشــجو صورت گیرد که در گام اول 15 
دانشجوی خارجی از کشــور هندوستان 

پذیرش خواهند شد.
وی اضافه کرد: این دانشــکده بایســتی 
حداقل 5 آزمایشــگاه داشــته باشد که 
تصمیــم گرفتیم بــا تجمیــع فعالیتها، 
یــک آزمایشــگاه جامــع راه انــدازی 
کنیم تــا محققان ســایر بخش هــا نیز 
از آن اســتفاده کنند و تلاش می شــود 

ســایرتجهیزات مورد نیاز دانشکده را نیز 
تامین کنیم .

رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی اســتان 
قزویــن گفــت : راه اندازی دانشــکده 
داروســازی بیش از ۲0 میلیــارد تومان 
اعتبــار نیــاز دارد که امیدواریــم منابع 
مالــی آن بموقع تامین شــود تا شــاهد 
ایجاد ایــن دانشــکده مهم در اســتان 

باشیم.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی اســتان 
قزوین درپایان یاد 300 شهید خدمت و 
مدافع ســلامت را گرامی داشت و گفت: 
در اســتان قزوین هم با تقدیم ۲0 شهید 
مدافع ســلامت مجموعــه کادر درمانی 
رســالت خــود را در راســتای تضمین 
ســلامت مردم بخوبی انجام دادند که ما 
قدردان آنها هســتیم و یادشان را گرامی 

می داریم.

اصفهان - مریــم مومنی  مدیر دفتــر کنترل 
پروژه حوزه معاونت مهندسی شــرکت توزیع برق 
اصفهــان از راه اندازی ســامانه پایش هوشــمند 
بروزرسانی جی آی اس )ســپهر( برای اولین بار در 

کشور خبر داد.
وحید متقی در ادامه به شــبکه برق اصفهان اشاره 
کرد و افزود: این شــبکه  شــامل 11 هزارکیلومتر 
شبکه فشــار ضعیف و متوسط و یک میلیون و ۲00 
هزار مشــترک می باشــد که در این ســامانه قابل 
رویت اســت و تمام اطلاعــات مربوط بــه مکان و 

توصیف شبکه در این سامانه وجود دارد.
وی اظهار داشــت: با استفاده از این ســامانه مرکز 
مسیر تغذیه الکتریکی  مشــترکی از کنتور تا پست 
فوق توزیع با همه جزئیات قابل رصد اســت ، حتی 
سطح مقطع کابل سرویســی که به خانه ها آمده در 

این سامانه مشخص می شود.
متقی در ادامــه گفت: در ســامانه ســپهر باحجم 
اطلاعات بسیار وسیعی روبرو هســتیم و این حجم 
اطلاعات وســیع در تجزیه و تحلیل شبکه خصوصا 
در زمان اتفاقــات و یــا در حالت دائم کار شــبکه 
،تجزیه و تحلیل ولتاژی که تحویل مشــترک داده 

می شود بسیار اهمیت دارد.
وی به نکته قابل توجه ســامانه ســپهر اشاره کرد 
و گفت: اطلاعات این شــبکه مرتب در حال تغییر 
اســت و تغییرات شــبکه بایــد به نحــو مطلوب 
و دقت بــالا ثبت شــود و اگــر خطایــی در دیتا 
وجود داشــته باشــد به صورت مکانیزه استخراج  

وآشکار سازی می شود.
مدیر دفتــر کنترل پروژه حوزه معاونت مهندســی 
شــرکت توزیع بــرق اصفهــان تصریح کــرد: در 
کشــورهای پیشــرو و طبق اســتاندارها اقداماتی 
روی ایــن ســامانه ها پیاده ســازی می شــود که 
خودپردازشی نام دارد یعنی ســامانه ها به گونه ای 
طراحی می شود که  خودشــان ،خودشان را پایش 
میکنند.همچنیــن در این ســامانه ها بــرای اینکه 
خود پردازش شــوند دیتاهای دیگر ســامانه ها را 
کنار هــم قــرار داده و از الگوریتم های پیشــرفته 
اســتفاده می شــود تا دیتای غیر قابــل قبول در 

شبکه شناسایی شود.
متقــی یــادآور شــد: در جــی آی اس، سیســتم 
اطلاعات مکانی در زیر ساختهای شرکت های برق 
و آب و گاز وظیفــه جمع آوری اطلاعات شــبکه را 
دارد و بروز رســانی میکند و تحویل ســامانه های 
دیگر مــی دهد که بــرای پردازش اطلاعــات باید 

بسیار با دقت و با کیفیت باشد.
وی گفت: این ســامانه بــرای اولین بار در کشــور 
پیاده ســازی شــده و اگر جایی اطلاعات ناصحیح 
وارد شــده باشــد به کاربرهــای مربوطه هشــدار 

می دهد.
متقی افــزود: برای دسترســی بــه این ســامانه 
تمامی اطلاعــات کنتورهای هوشــمند ،کلیدهای 
اتوماســیون ،دیتا لاگرهــای نصب شــده بر روی 
شــبکه و کنتورهــای بــازار بــرق که هر ســاعت 
اطلاعات خود را ارســال می کنند وارد این پروسه 

پردازشــی می شــوند و در۲4 ساعت شــبانه روز 
حــدود 30 میلیون رکورد پــردازش و در خروجی 
این پردازش اطلاعات ناقص مشــخص می شــوند. 
همچنین با اســتفاده از روش های فورکســتینگ 
ولتاژ خانه هایی که کنتور هوشــمند ندارند بررسی 

می شود 
وی در ادامه افزود: سامانه ســپهر یک سامانه ناظر 
اســت که روی جی ای اس بارگذاری شده و دیتای 
نادرست را شناســایی کرده و خطای ایجاد شده را 
رفع می کند تا ادامه کار با اطلاعــات صحیح انجام 

شود.
متقی در ادامه خاطر نشان کرد: در ســامانه سپهر 
تمامی تلفات شــبکه قابل حصول است و هدر  رفت 
مکانی و غیر مکانی با اســتفاده از این سامانه امکان 

پذیر است.
مدیر دفتــر کنترل پروژه حوزه معاونت مهندســی 
شــرکت توزیع برق اصفهان به مدت زمان طراحی 
سامانه سپهر اشــاره کرد و گفت: برداشت جی آی 
اس که از سال ۸۸ آغاز شــد و در سال 9۲ اطلاعات 

آن تکمیل شد و از سال 94 اســتفاده ازکنتورهای 
هوشمند و اتوماســیون در شــبکه آغاز و همزمان 
با ســامانه ســپاد در ســال 1400 طراحی و پیاده 
سازی شــد ، در ســال 1400 اطلاعات محاسباتی 
و مطالعاتی شــبکه تکمیل و در حــال حاضر پیاده 
ســازی آن به اتمام رسیده اســت.پایش هوشمند 
شبکه وظیفه اصلی شبکه ســپهر است که مشخص 
می کند در چه قســمتی از شبکه اطلاعات نادرست 

وارد شده است.
وی ادامه داد: سامانه های مهندسی و بهره برداری 
کاملا مکانیــزه هســتند و تغییــرات را به صورت 
خودکار روی جی آی اس ارســال و دیتای دریافت 
شده را پس از آماده شدن برای ســامانه های دیگر 
ارســال می کند.همچنین این ســامانه به صورت 

خودکار بروزرسانی می شود.
متقــی در ادامــه تصریح کــرد: هر شــرکتی که 
،اتوماســیون  اس  آی  جــی  اطلاعــات  دارای 
و کنتورهای هوشــمند باشــد می توانــد از این 

سامانه استفاده کند .

توسط شرکت توزیع برق اصفهان صورت گرفت:

راه اندازی سامانه سپهر برای اولین بار در کشور

خــرم آباد-طولابــی مدیــرکل میــراث  
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی لرستان از 
اسکان بیش از ۸000 مســافر نوروزی در مراکز 

اقامتی آموزش و پرورش خبر داد.
عطا حســن پور  اظهار کرد: در ایام نوروز 140۲ 
در مراکز اقامتی آموزشــی و رفاهی وابســته به 
آموزش و پرورش، روزانه ظرفیت اســکان ۸000 

نفر مسافر وجود دارد.
وی بیان کرد: به منظور اسکان مسافران نوروزی 
در ســطح اســتان، 10 پایگاه فعال اسکان،  1۶5 
مدرسه با 15۸۶ کلاس و شــش مرکز خانه معلم 
با 114 اتاق ویژه مهیا شــده و همــه کلاس ها نیز 
مجهز به امکانــات رفاهی مانند فــرش، یخچال، 

تلویزیون و... هستند.
حســن پور با تأکید بــر ارائه خدمــات مطلوب به 
گردشگران و مســافران نوروزی تصریح کرد: در 
همین راســتا به منظور اســکان بهتر هموطنان 
مــدارس،  مدیــران  بــه  لازم  آموزش هــای 
ســرایه داران و ســایر عوامل اجرایی اسکان ارائه 

می شود.
مدیــرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دســتی لرســتان ادامه داد: زیباســازی محیط 
آموزشــگاه ها، شستشــوی مــدارس و تجهیــز 
کلاس ها با امکانات رفاهی و گرمایشــی از جمله 
اقداماتی اســت که پیش از شــروع مسافرت های 

نوروزی انجام خواهد شد.

وی اضافــه کرد: دو پایــگاه فعال اســکان نیز در 
مرکز اســتان مستقر هســتند و در مجموع 500 
نفر عوامــل اجرایی در شهرســتان های بروجرد، 
الیگودرز، دورود، الشــتر، نورآباد، ازنا، کوهدشت 

و پلدختر آماده خدمت رسانی هستند.
حســن پور بــا بیــان اینکه نــوروز گذشــته در 
مجمــوع 17 هــزار و 500 خانــوار را در مراکز 
اقامتی آموزش و پرورش لرســتان اســکان داده 
شــدند، تصریح کــرد: در مجمــوع ۲3 درصد از 
کل مســافران نوروزی از مراکــز اقامتی آموزش 
و پرورش اســتان اســتفاده کردند که پیش بینی 
می شــود نوروز پیــش رو نیز بــا 15۸۶ کلاس و 
شــش خانه معلم، روزانه ۸000 مســافر نوروزی 

در این مراکز اسکان داده شوند.

ارومیه-رحیــم جباردخت  در ســفر احمد 
حیدری معاون وزیر نیــرو و مجید آقازاده معاون 
شــرکت فنی و مهندســی آب و فاضلاب کشــور 
به میاندوآب، مســائل و مشــکلات آب شــرب و 
فاضلاب شــهرها و روســتاهای این شهرســتان 
مــورد بررســی قــرار گرفت.به گــزارش روابط 

غمومی  شرکت آب وفاضلاب آذربایجان غربی
در جلســه ای که به همین منظور با حضور احمد 
حیدری معاون وزیر نیــرو و مجید آقازاده معاون 
شــرکت فنی و مهندســی آب و فاضلاب کشور، 
لطیف خــوش ســیرت مدیرعامل شــرکت آب 
و فاضلاب اســتان و دیگــر مدیــران صنعت آب 
و برق اســتان در شــهر میاندوآب ترتیب یافت، 
اعتبارات طرح های آبرســانی، وضعیت پروژه ها، 
مشکلات آب شــرب روســتاهای فاقد دهیاری و 
مســائل مرتبط با بخش آب و فاضلاب بررســی و 
ضمن ارائه راهکارهــای لازم در جهت رفع موانع 

موجود، مصوبات و تصمیمات لازم اتخاذ شد.
احمد حیدری معاون وزیر نیرو دراین جلسه با قدردانی 
از تلاش های انجام شــده برای تامین آب شرب مردم، 
خواستار تسریع در روند اجرای پروژه های آبرسانی و 

اجرای شبکه جمع آوری فاضلاب شد.
حیدری در ادامه بر خدمات رســانی هرچه بهتر 
و مطلوبتر در راســتای خدمات رســانی به مردم 

شهرها و روستاهای میاندوآب تاکید کرد.
لطیــف خوش ســیرت رییــس هیئــت مدیره و 

مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب آذربایجان 
غربی نیز در این جلســه با ارائه گــزارش از روند 
طرح هــای تولید و تامین آب شــرب مردم، ارائه 
گزارش از کمبودها و مشــکلات در اجرای طرح 
های روســتاها و شــهرهای میانــدوآب از جمله 
لزوم احــداث و تجهیز 4 حلقه چــاه، لزوم تامین 
تجهیزات پروژه محرومیت زدایی ۸1 روســتایی 
شــهیدان باکری، تاکیــد بر لزوم اجرای شــبکه 
فاضلاب مســاکن مهر و دیگر قســمت های شهر 
میاندوآب اشــاره کرد و بر حمایت و مســاعدت 
های وزارت نیرو، شــرکت فنی و مهندسی آب و 
فاضلاب کشــور و دیگر دســتگاه های اجرایی در 
راستای رفع مشکلات مردم در حوزه آب شرب و 

فاضلاب تاکید کرد.

لرستان آذربایجان غربی

مدیرکل میراث فرهنگی استان خبر داد؛
وزی اسکان بیش از 8هزار مسافر نور

ورش لرستان  در مراکز اقامتی آموزش و پر

با حضور معاون وزیر نیرو صورت گرفت؛
بررسی مسائل و مشکلات آب شرب 

وستاهای میاندوآب شهرها و ر

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قزوین:

وین دریافت شد وسازی در قز مجوز راه اندازی دانشکده دار
امضای ۱۵۵ پیمان در شرکت گاز مازندران

ساری-امیری فر  155 پیمــان از ابتدای امسال تاکنون در گاز 
مازندران به امضا رسیده است.

قاسم مایلی رســتمی مدیرعامل شــرکت گاز مازندران در نشست 
هم اندیشــی با پیمانکاران با اشــاره بــه اینکه از ابتدای امســال 
تاکنون 155 پیمان در گاز اســتان به امضا رســیده اســت، گفت: 
مجمــوع مبلغ این پیمــان ها، یک هــزار و 3۸0 میلیــارد تومان 
می باشــد که 1000 میلیارد تومان آن متعلق بــه بخش عمرانی و 
مابقی متعلق به بخش جاری اســت. او افزود:شرکت گاز مازندران 
هم اکنون بــه 99.9 درصد خانوار های شــهری و بیــش از 9۶.5 

درصد خانوار های روستایی استان گازرسانی کرده است.
مایلی رســتمی گفت: تحقق این مهم با همت و تلاش خانواده بزرگ 

شرکت گاز بویژه پیمانکاران تلاشگر این شرکت میسر شده است.
او افزود: شرکت گاز اســتان تمام تلاش خود در جهت تسهیل امور 
به کار بســته و امیدواریم تــا در پیمان ها و خدمــات بعدی نیز در 

خدمت پیمانکاران متعهد و تلاشگر شرکت باشیم.

دیدار مدیرعامل شرکت مهندسی 
آب و فاضلاب کشور با استاندار آذربایجان غربی

ارومیه-رحیم جباردخت   اتابک جعفری مدیرعامل شــرکت 
مهندســی آب و فاضلاب کشــور به همراه لطیف خوش ســیرت 
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب آذربایجان غربی با محمد صادق 

معتمدیان استاندار آذربایجان غربی دیدار و گفتگو کردند.
  اتابــک جعفــری ، مدیر عامل شــرکت مهندســی آب و فاضلاب 
کشــور  با محمد صادق معتمدیان، اســتاندار آذربایجان غربی به 
منظور بحــث و تبادل نظــر در خصوص آخریــن اقدامات صورت 

گرفته در حوزه آب و فاضلاب استان دیدار کرد.
اســتاندار آذربایجان غربی در این دیــدار از اقدامات خوب صورت 
گرفته توســط شــرکت آب و فاضلاب آذربایجان غربــی در زمینه 
ارائه خدمات در مورد تامین آب شــرب ســالم و پایدار و خدمات 

دفع بهداشتی فاضلاب تقدیر کرد.

شناسائی و توقیف ۱۵ حلقه دستگاه حفاری
 غیر مجاز در گلستان

گــرگان- مهنازمحمدزمانی  مدیــر دفتر حفاظــت و بهره 
برداری شــرکت آب منطقه ای گلستان از شناســائی و توقیف 15 

حلقه دستگاه حفاری غیر مجاز در استان خبر داد.
عبدالاحد باشقره گفت: در راســتای مقابله با متخلفان ومتجاوزان 
به منابــع آب زیرزمینــی و آبخوان خــواران 3۲ اکیپ گشــت و 
بازرسی منابع آب استان شبانه روزی مشــغول بازرسی حفاظت و 

صیانت هستند.
او بیان کرد: پس از شناســائی و توقیف دســتگاه های حفاری غیر 

مجاز، به پارکینگ منتقل می شوند.
باشــقره با اشــاره به اینکه اکیپ های گشت و بازرســی منابع آب 
اســتان، در جهت حفاظــت از آب های ســطحی و زیرزمینی تمام 
همت خود را بــه کار خواهنــد گرفت گفت: در صــورت تعرض به 
منابع آبی توســط آبخوان خواران، مطابق قانون توزیع عادلانه آب 

با قاطعیت با متخلفان برخورد خواهد شد.

بزرگترین سد استان اردبیل آماده آبگیری شد
اردبیل-افســون جبارزاده  مدیرعامل شرکت آب منطقه ای 
اردبیل گفت: ســد عمارت به عنوان بزرگترین ســد خاکی استان 

اردبیل با پیشرفت بیش از 97 درصد آماده آبگیری شد.
علی حیــدری گفت: این ســد بــا حجــم مخــزن 1۸۲ میلیون 
مترمکعب بزرگترین ســد اســتان اردبیل اســت و با بهره برداری 
از این ســد امکان آبیاری حدود 5 هــزار هکتــار از اراضی تراس 
دره رود تا ارس در محدوده شهرســتان های انگــوت و اصلاندوز و 
آب شــرب منطقه به میزان ۶5 میلیون مترمکعب فراهم شــده و از 

خروج منابع آبی کشور از مرز ها جلوگیری می شود.
رئیس هیــات مدیره و مدیرعامل شــرکت آب منطقــه ای اردبیل 
در بازدیــد از آخرین وضعیت اجرایی ســد عمارت بــا بیان اینکه 
اقدامات تکمیلی ســد عمارت در جبهه هــای مختلف با جدیت در 
حال انجام اســت افزود: ارتفاع این ســد از پی 10۶ متر، طول تاج 
آن 315 متر، عرض تــاج آن 1۲ متر، و آب قابــل تنظیم آن 11۸ 

میلیون متر مکعب است.
حیدری یکی از مســائل مهم در تکمیل این ســد را تملک اراضی 
باقی مانــده واقع در مخزن ســد، همچنین جابجایی روســتا های 
واقع در داخل مخزن سد و اجرای زیرســاخت ها برای این روستا ها 
عنوان کرد و گفت: برای آبگیری کامل ســد، به میزان 4۲4 هکتار 
اراضی و مســتحدثات تملک خواهد شــد، که در حال حاضر مقدار 

70 درصد آن خریداری و تملک شده است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهار شنبه    3 اسفند      1401    شماره 1270

اصفهان



وابط و توسعه همکاری های مشترک  تقویت ر
وشیمی بانک ملی ایران با صنعت پتر

همزمان با برگزاری چهارمین نمایشــگاه و همایش تخصصی حمایت 
از ساخت داخل در صنعت پتروشیمی، پالایش و پتروپالایش در کیش 
اعضای هیات مدیره و مدیران ارشــد بانک ملی ایران با مدیران، فعالان 
و سرمایه گزاران صنعت پتروشیمی و پتروپالایش حاضر در نمایشگاه 
در راستای تقویت روابط متقابل و توسعه سطح همکاری های دوجانبه 

دیدار و گفت وگو کردند.
به گزارش روابــط عمومی بانک ملی ایران، مدیران ارشــد این بانک در 
این نمایشگاه ضمن بازدید از غرفه  شــرکت ها ،مجموعه  های صنعتی 
و دانش بنیان؛ میزبان تعداد بســیاری از مدیــران و نمایندگان حاضر 
شرکت های بالادســتی و پایین دستی صنعت پتروشــیمی، پالایش 
و پتروپالایــش و همچنین واحد های صنعتی دانش بنیان در ســاخت 
قطعــات و تجهیزات اساســی این صنعت در کشــور بودنــد تا تأمین 
نیازهای مالی شــرکت هــا و زمینه های ارتقای ســطح همکاری های 

مشترک را بررسی کنند.
حســن مونســان عضو هیات مدیره بانک ملی ایران در گفــت و گو با 
خبرنگار روابط عمومی این بانک مذاکرات و تقویت سطح همکاری ها با 
مدیران، صاحبان صنایع، فعالان و ســرمایه گذاران صنعت پتروشیمی 
و پتروپالایش را در چهارمین نمایشــگاه صنعت پتروشیمی در کیش 
ســازنده ارزیابی کرد و اظهار داشــت: به دنبال ایجاد مذاکرات و روابط 
سازنده، همکاری های مشترک و نزدیکی در راستای توسعه طرح های 

صنعت پتروشیمی بوجود آمده است.

صفحه 8
چهار شنبه     3  اسفند 1401    شماره 1270

سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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kharidaar.ir@gmail.com

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد

وز عرضه ۶.۵ میلیارد دلار ارز در نیما طی ۵۰ ر
خریدار  رئیس کل بانــک مرکزی گفت: از نظار 
ذخایر ارزی هیچ محدودیتــی نداریم و آنچه بازار 

را بهم ریخته فقط انتظارات تورمی بوده است.
 محمدرضــا فرزین رئیس کل بانــک مرکزی در 
مراســم رونمایی از مرکز مبادله ارز و طلا گفت: 
یکی از برنامه های ما راه انــدازی مرکز مبادله ارز 
و طلا بود که با تأخیر انجام شــر و دلیل تأخیر هم 

وضعیت نرم افزاری و رایانه ای بود.
فرزین ادامه داد: در ســال های گذشــته بخش 
عمده ارز حواله ای در سامانه نیما انجام شده و در 
۵0 روز تصدی بنده ۶.۵ میلیــارد دلار ارز، عرضه 

شده است.
رئیــس کل بانک مرکزی ادامه داد: ســامانه نیما 

همچنان کار خود را ادامــه خواهد داد.وی گفت: 
افزایش نرخ بــازار آزاد ارز در چند روز گذشــته 
منطقی نبوده و ما امروز با مرکــز مبادله به دنباله 
کشف قیمت هســتیم، جز اول مرکز مبادله، تالار 
مبادله بوده کــه ارز فولادی ها، پتروشــیمی ها، 

غذایی ها در آن انجام می شود.
فرزین ادامــه داد: از لحــاظ ذخایــر ارزی هیچ 
محدودیتــی نداشــته و وضعیت خوبــی داریم 
چیزی که امــروز بازار را به هــم ریخته انتظارات 

تورمی بوده که کار را خراب کرده است.
رئیس کل بانک مرکز پیش بینی این است که در 

بازار حواله ارز زیادی عرضه شود.
وی ادامه داد: تــالار دوم در مرکــز مبادله، تالار 

خدماتی ها اســت، تمــام نیازهــای خدماتی را 
در قالب ســامانه تأمیــن می کنیم؛ بــه طوری 
کــه مهمترین ارز مســافرتی، ارز دانشــجویی و 
مأموریتی اســت، هم اکنون بــالای ۶0 نوع ارز 
خدماتی شناسایی شــده و افرادی که نیاز دارند 

دیگر نیاز به حضور در بازار آزاد ندارند.
فرزین گفت: تلاش می کنیم مرکز مبادله را مرکز 
ارز و طلای کشور کنیم، ابزار فیچورز، سلف ارز در 
بانک مرکزی راه اندازی شــده و به نرخ آتی عرضه 
خواهیم کرد.وی گفت: یکی از مواردی که بازار ارز 
را امروز دچار اختلال کرده بازار فردایی است اما از 
همین ابزار به طور صحیح می توان در بازار مبادله 

ارز و طلا استفاده کرد.

ملی
 تندیس طلایی ملی رعایت حقوق 

مصرف کنندگان به بیمه پارسیان اهدا شد
به گزارش روابط عمومی بیمه پارســیان؛ طی 
مراسمی که با حضور عضو هیات مدیره، معاون 
بازرســی و نظارت و برخی مدیران ســازمان 
حمایت مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان و 
همچنین اعضای هیأت مدیره بیمه پارســیان 
و جمعــی از معاونیــن و مدیران این شــرکت 
برگزار شد، تندیس طلایی ملی حقوق مصرف 

کنندگان به مدیرعامل بیمه پارسیان اهدا شد.
براساس این گزارش، با توجه به بررسی های انجام شده در حوزه حقوق 
مشــتریان و تکریم ارباب رجوع براســاس مدارک و مستندات ارسالی 
بیمه پارســیان و همچنین ارزیابی شــاخص های اعلام شــده توسط 
ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، بیمه پارســیان 
موفق به دریافــت لوح و تندیس طلایی ملی حقــوق مصرف کنندگان 

شد.
در سال های اخیر شــرکت بیمه پارســیان همواره یکی از برندگان 
این تندیس بــوده و این تندیس طلایی نیز امســال به پاس خدمات 
ویــژه به مشــتریان و رعایــت اســتانداردهای مشــتری مداری و 
همچنین عدم وجود پرونده ای از این شــرکت در ســازمان تعزیرات 
حکومتی که جزو بندهای مهم این جایزه می باشــد، به بیمه پارسیان 
تعلق گرفت که طی مراســم ویــژه ای به نایب رییس هیــات مدیره و 

مدیرعامل شرکت اهدا شد.

پارسیان  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک 1۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶2
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶1۷۷0

آگهی مزايده عمومی 
شهرداری بنک در نظر دارد نسبت به فروش يک قطعه پلاک تجاری شهرداری به استناد مصوبه های شماره 94 مورخ 1401/11/08 شورای 
اسلامی شهر بنک و مصوبه کميته تطبيق فرمانداری به صورت نقد از طريق مزايده عمومی اقدام نمايد . لذا از متقاضيان شرکت در مزايده دعوت 
بعمل می آيد جهت بازيد از نقشه و موقعيت پلاک به امور فنی و شهرسازی شهرداری و جهت دريافت اسناد مزايده، شرکت در مزايده و تسليم 

پيشنهادات به آدرس سايت اينترنتی  www.setadiran.ir ) مزايده شماره 2001003500000003( مراجعه نمايند.
تاريخ انتشار: 1401/12/02    تاريخ دريافت اسناد مزايده: 1401/12/02 الی 1401/12/14 تاريخ پيشنهاد قيمت و بارگذاری در 

سامانه ستاد: تا تاريخ 1401/12/24
مورخ 1401/12/28  برنده:  اعلام  زمان  بنک    شهرداری  در  صبح  ساعت 10  مورخ 1401/12/27  بازگشايی:  مکان  و   تاريخ 

تاريخ اعتبار پيشنهادات: 1402/01/31
شرايط شرکت در مزايده :

1ـ قيمت پايه بر مبنای نظريه کارشناسی رسمی دادگستری می باشد .
2ـ در صورتی که نفرات اول تا سوم شرکت کننده از انجام معامله خودداری نمايند سپرده شرکت در مزايده آنها به ترتيب به نفع شهرداری 

ضبط خواهد شد .
3ـ شهرداری در رد يا قبول هر يک از پيشنهادهامختارمی باشد .

4ـ شرايط فروش بصورت نقدی می باشد و در اين مزايده کسر از حساب طلبکاری و تهاتر و اقساطی امکان پذير نمی باشد .
5ـ ملک با وضعيت موجود به فروش می رسد و هزينه های مربوط به کارشناسی، چاپ آگهی در روزنامه، نقل و انتقال اسناد مالکيت، پذيره ، 

ماليات و عوارض بعهده برندگان مزايده می باشد .
6ـ شرکت کنندگان مبلغ سپرده درج شده در اسناد مزايده را به صورت نقد به شماره حساب 0102231135005 نزد بانک صادرات به نام 

شهرداری بنک پرداخت يا ارائه ضمانتنامه بانکی در سامانه ستاد بارگزاری نمايند.
7ـ برنده مزايده می بايست حداکثر تا 10 روز پس از اعلام برنده نسبت به واريز مبلغ کل پيشنهادی بصورت نقدی به حساب جاری 

0102231121008 به نام شهرداری بنک نزد بانک صادرات اقدام نمايند در غير اينصورت سپرده آنان ضبط خواهد شد .   411
8ـ قانون منع مداخله کارکنان در معاملات الزامی است.

9-کليه مراحل مزايده از طريق سامانه ستاد انجام می گيرد.

آدرس ملکسپرده )ريال(قيمت پايه )ريال(مساحت عرصهکاربرینوع سندرديف

بنک - بلوار امام حسين)ع( - جنب آبرسانی20628/840/000/0001/442/000/000تجاریثبت – تک برگ1

تاريخ انتشار نوبت اول:1401/12/2 تاريخ انتشار نوبت دوم:1401/12/3

 نوبت دوم

روابط عمومی شهرداری و شورای اسلامی شهر بنک

شهرداري بنک

شهرداری رباط کريم در نظر دارد به استناد مجوز شماره01/1252 مورخ1401.11.11شورای محترم اسلامی شهر 
اجرای پروژه ذيل را از طريق مناقصه عمومی به شرح و شرايط زير به پيمانکاران واجد شرايط و دارای گواهينامه صلاحيت 

و رتبه بندی از سازمان برنامه و بودجه واگذار نمايد.

مبلغ اعتبار مصوب موضوع مناقصهرديف
)ريال(

مبنای قيمت محل تامين اعتبار
پيشنهادی

مدت 
اجرا

مبلغ تضمين شرکت 
در مناقصه )ريال(

توضيحات

1
اجرای پروژه بازگشايی 

معير انتهای خيابان 
آزادگان به جاده استادان

150/000/000/000
رديف 40101004
بودجه داخلی 

شهرداری

بر اساس فهارس 
بهای راه و باند سال 

1401
37/500/000/000 ماه

داشتن حداقل صلاحيت 
پيمانکاری در رشته راه و 

ترابری رتبه 5 

شرايط:
1- هزينه درج دو نوبت آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.

2-به پيشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مناقصه ترتيب اثر داده نخواهد شد.
3-سپرده شرکت در مناقصه  ميبايست بصورت ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری رباط کريم و يا  واريز نقدی به 
شبا  حساب  شماره   ( که 2354  کريم  رباط  مرکزی  شعبه  ايران  ملی  بانک  نزد  حساب0106635206008  شماره 
IR 280170000000106625206008 تهيه و برابر دستور العمل مندرج در کاربرگ مناقصه به همراه پيشنهاد قيمت 
ارائه گردد. لازم به ذکر است سپرده نفرات اول ،دوم و سوم مناقصه تا انعقاد پيمان نزد شهرداری نگهداری و هرگاه حاضر به 

عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتيب به نفع کارفرما ضبط خواهد شد. 
4-مهلت دريافت اسناد مناقصه از تاريخ انتشار اين آگهی )از پايان وقت اداری روز چهارشنبه مورخ 1401/11/26  به مدت 
يک هفته ( محل دريافت آن صرفا از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت WWW.SETADIRAN.IR می باشد. 
5-متقاضيان ميبايست پاکتهای پيشنهاد قيمت خود را که برابر شرايط مندرج در کاربرگ مناقصه تنظيم شده است را حداکتر 
 WWW.SETADIRAN.IR تا ساعت14/30 روز پنج شنبه مورخ1401/12/18 درسامانه تدارکات الکترونيکی دولت

تسليم نمايند. 
6-متقاضيان جهت دريافت اسناد مناقصه می بايست فيش  واريزی به حساب جاری به شماره 0106624819004 نزد 
بانک ملی ايران شعبه مرکزی رباط کريم کد 2354 به مبلغ 2.000.000 ريال )غير قابل استرداد( بابت خريد اسناد  مناقصه 

به شهرداری رباط کريم تسليم نمايد.
7-زمان بازگشايی پاکتهای مناقصه در ساعت 14:30 روز شنبه مورخ 1401/12/20 می باشد.

8- شهرداری در رد يا قبول هر يک از پيشنهادات مختار است.
9 -ساير اطلاعات و جزئيات در اسناد مناقصه مندرج می باشد.

تاريخ انتشار نوبت اول:1401/11/26 تاريخ انتشار نوبت دوم:1401/12/03

 نوبت دومآگهی مناقصه عمومی 

يونس غفاری- شهردار رباط کريم

اداره امور شعب استان قم  در نظر دارد تعدادی از املاک  مازاد خود را از طريق مزايده الکترونيکی سامانه تدارکاتی دولت )ستاد 
ايران( به صورت کاملا نقدی  و يا نقد و اقساط بفروش برساند.

1( شرايط فروش کاملا  نقدی : پرداخت کل مبلغ بصورت نقد ويکجا 

مزايده سراسری املاک  تمليکی و مازاد بانک ملی ايران 
اداره امور شعب استان قم سال 1401   

اداره امور شعب استان قم  

 شماره 2001001543000003 )فراخوان  نوبت اول  (  

شناسه آگهی:1459899

2( شرايـــط ويـــژه فـــروش يا واگـــذاری قســـطی

نرخ سود    نحوه باز پرداختمدت تنفسپيش پرداختمال مورد مزايدهرديف

1.سرقفلی وحق  کسب و پيشه محل سابق 1
بانک ملی شعبه حضرتی قم 

 %20
قيمت واگذاری

حداکثر شش ماه 
تنفس

اقساط متوالی ماهيانه ، حداکثر با احتساب 
دوره تنفس به مدت 5 سال

23 درصد 

2. ششدانگ عرصه واعيان محل سابق بانک 2
ملی شعبه خ 7 تير قم با کاربری تجاری 

 %20
قيمت واگذاری

حداکثر شش ماه 
تنفس

اقساط متوالی ماهيانه ، حداکثر با احتساب 
دوره تنفس به مدت 5 سال

3 و 4 

3. مشاعی از ششدانگ يک ساختمان  واقع 
در محله باجک قم با کاربری مسکونی  

4. مشاعی از ششدانگ يک ساختمان واقع
 در بلوارامين قم باکاربری مسکونی  

 %30
قيمت واگذاری

بدون مهلت تنفس

اقساط متوالی ماهيانه ، حداکثر به مدت 
3 سال

 %40
اقساط متوالی ماهيانه ، حداکثر به مدت 4سالقيمت واگذاری

%50
 قيمت واگذاری

اقساط متوالی ماهيانه ، حداکثر به مدت 
5 سال

- تاريخ برگزاری و انتشار مزايده  از ساعت 8:00 مورخ 1401/12/03  تا ساعت 16:00 مورخ  1401/12/24 ميباشد.
- مهلت دريافت اسناد مزايده از ساعت 8:00  مورخ 1401/12/03   تا ساعت 16:00  مورخ 1401/12/14  ميباشد.

- مهلت ارائه پيشنهاد و شرکت در مزايده از ساعت 8:00  مورخ 1401/12/03   تا ساعت 16:00  مورخ 1401/12/24  ميباشد.
- تاريخ بازگشايی پاکتهای الکترونيکی ساعت 8:00 صبح مورخ 1401/12/25  خواهد بود.

توجه: امکان شرکت در مزايده بدون دريافت اسناد مزايده ميسر نميباشد لذا متقاضيان شرکت در مزايده حتماً ميبايست جهت 
شرکت در مزايده تا قبل از اتمام تاريخ مهلت دريافت اسناد مزايده )ساعت 16 مورخ 1401/12/14 ( نسبت به دريافت اسناد 
مزايده از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد ايران( اقدام نمايند.)هزينه نشر اگهی و هزينه ارزيابی وحق کارشناسی 

طبق اعلام بانک برعهده خريدار است(
متقاضيان خريد برای کسب اطلاعات بيشتر ميتوانند از طرق ذيل اقدام نمايند.

تماس تلفنی با شماره تلفن 02536625128  و 02536701556
مراجعه به سايت بانک ملی ايران به آدرس www.bmi.ir بخش مناقصه و مزايده ⇦مزايده سراسری اموال تمليکی و مازاد بانک 

ملی ايران 
 ⇦ اجرايی  دستگاه  مزايده   ⇦ مزايده   www.setadiran.ir ايران(  )ستاد  دولت  الکترونيکی  تدارکات  سامانه  به   مراجعه 

مزايده گر⇦ ) مزايده شماره 2001001543000003 اموال غيرمنقول( 
مراجعه حضوری به اداره امور شعب استان قم واقع در قم خ امام نبش کوی 26 طبقه سوم دايره کارپردازی

آگهي مناقصه عمومي يک مرحله ای

اداره كل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان البرز در نظر دارد پروژه هاي ذيل را بر اساس شرايط 
ذكر شده و به شرح مشخصات، اطلاعات و جزئيات مندرج در اسناد مناقصه از طريق مناقصه عمومي يک مرحله 

ای به پيمانكاران واجد صلاحيت واگذار نمايد.
مبلغ برآورد موضوع مناقصهرديف

)ريال(
مبلغ تضمين 

)ريال(
مدت اعتبار صلاحيت موردنيازشماره مناقصات

پيشنهادات

1
مناقصه بيمه مسئوليت 

مدنی ادار ه کل 
راهداری و حمل و نقل 

جاده ای استان البرز

1000000000002001004224000116
شرکت بيمه ای که بر اساس مجوز بيمه مرکزی 
جمهوری اسلامی ايران،دارای صلاحيت سطح 

توانگری يک و دارای 5سال سابقه فعاليت در صنعت 
بيمه و بيمه گری و فعاليت های بيمه ای باشد.

سه ماه

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان البرز در نظر دارد مناقصات عمومی مذکور را از طريق سامانه 
تدارکات الکترونيکی دولت برگزار نمايد .کليه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد 
 www.setadiran.irمناقصه گران و بازگشايی پاکت ها از طريق درگاه الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس
انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی .مراحل ثبت نام در سايت مذکور و 
دريافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. مهلت زمانی دريافت اسناد مناقصه 
عمومی  از سايت ساعت 8 صبح  روزچهارشنبه  تاريخ   1401/11/26لغايت ساعت14 مورخ 1401/11/30  و  
مهلت زمانی ارائه  پيشنهاد اسناد ) بارگذاری پاکات الف/ب/ج( تا ساعت13مورخ 1401/12/11 می باشد.زمان 
بازگشائي پاكات:ساعت 08:00صبح روز شنبه   1401/12/13 می باشد . ) اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار 
جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه : آدرس: کرج-آزاد راه کرج-قزوين- جنب امام زاده 
طاهر شماره تماس34184000 - 026 اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه و 
هرگونه مشکل در بارگذاری اسناد : مرکز تماس 1456  و سامانه کشوری نظارت بر معاملات دستگاه های اجرايی 

www.bazresi.ir  )حضور يک نماينده شرکت  با داشتن معرفی نامه در  جلسه بلامانع است (
تاريخ انتشار نوبت اول:1401/12/2 تاريخ انتشار نوبت دوم:1401/12/3

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان البرز

شناسه آگهی: 1459982

نوبت دوم


